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Srbski književniki pridejo 
v Novo mesto v soboto, 

24. novembra! 
Društvo s lovenskih književnikov je organiz iralo v 

nekater ih k r a j i h po Sloveni j i gostovanje književni
kov iz Srbi je (obenem bodo s lovenski književniki 
ob iska l i Srb i j o ) . 

S r b s k i književniki pridejo tud i v Novo mesto. 
Pr i red i tev pod nas lovom »Večer s rbsk ih književni
kov« bo v soboto, 24. novembra, ob 20. u r i v dvoran i 
Doma J L A v Novem mestu. 

N a tem večeru bodo bra l i iz svoj ih del i n odgo
var ja l i tudi na vprašanja pesn ik i i n proza is t i : De-
sanka Maksimovič, Čedomir Minderović, K r i l i Koš, 
Antonije Isaković, N i k o l a Drenovac, S lavko Vuko-
savljević i n Esad M e k u l i . 

K e r je prvič, da bo v našem mestu gostovala 
tako številna i n izbrana ek ipa književnikov iz brat
ske Srbi je , vabimo Novomeščane, da se v čim več
jem številu odzovejo vab i lu pr i red i te l ja i n obiščejo 
ta zan imiv i l i t e rarn i večer. Vstop je prost . 

KJE JE 424 MILIJONOV DINARJEV? 
Po bančnih podatkih smo 

v našem okraju do konca 
septembra dosegli od pla
niranih 5.15 mili jard pro
računskih dohodkov le 3,39 
milijarde ali 65,8 odstot
kov. Svet za družbeni plan 
in finance O L O Novo me
sto je 17. novembra po
drobneje obravnaval pro
računske dohodke in izdat
ke v prvih devetih mesecih 
letošnjega leta in sprejel 
sklep, da je treba poostriti 
predvsem izterjavo dav
kov od zasebnega sektorja 
gospodarstva. 

Ob natančnejšem pogle
du v te stvari lahko ugoto
vimo, da so proračunski 
dohodki takole pobrani: 

• iz osebnih dohodkov 
delavcev, k i so zaposleni v 
gospodarstvu 65,7 odst., iz 
osebnih dohodkov delavcev 

izven gospodarstva pa 58,4 
odst.; davek od kmetijstva 
je odveden 62,5 odst., da
vek od obrtnikov 73,6 odst.; 
občinske doklade od kme
tijstva so poravnane v 66,7 
odst., občinski prometni 
davek na alkoholne pijače 
v 79,4 odst., obč. prometni 
davek na maloprodajo pa 
v 63,5 odst.; prometni da
vek od zasebnikov je pla
čan 78-odstotno, dopolnilni 

Pred pomembno urbanistično 
razstavo v Novem mestu 

Tovariš inž. a rh . Dani lo 
Lapajne, k i je za Projektiv
no podjetje Novo mesto ob
delal celotno gradivo za UR-

Sergej Thorževski je b i l na 
sadnj i seji obeh zborov O b L O 
Novo mesto izvol jen za no

vega predsednika O b L O 

BANISTIĆN1 PROGRAM NO
VEGA MESTA, n a m je p r ed 
dnevi povedal, da bo v No
vem mestu k m a l u odpr ta za
n imiva i n potrebna razstava: 
obiskovalc i bodo lahko v ide l i 
glavno gradivo idejnega 
osnutka urbanističnega načr
ta. Ta idejni osnutek je že 
zdaj ' glavna podlaga za vsa 
nova i n obnovitvena gradbe
na i n druga delo v Novem 
mestu ter njegovi najbližji 
okol ic i , saj delajo z njegove 
podlage vse sedanje zazidal
ne, načrte za posamezne mest
ne predele. Posamezna sta
novanjska naselja, industr i j 
sko naselje v Bršlinu, reševa
nje p rometn ih vozlov i n dru
gi p rob lemi so obdelani lan i 
i n letos že samo s stališč i n 
nalog, k i j i h vsebuje urbani
stični program Novega me
sta. Iz tega programa bodo 
na razstavi vs i najbolj zani
m i v i l i s t i , k i nedvomno zelo 
zanimajo vse prebivalce No
vega mesta i n njegove okol i 
ce. H k r a t i bo program zajel 
tud i bodoči razvoj Šmarje
ških i n .Do l en j sk ih Top l ic . 

M A T I , NE 
JEZITE SE! 

Pismonoše n i 
smo k r i v i , če 
Dolenjskega l i s ta 
v t ra f ikah zmanj
k a ! Naročite s i 
naš tednik na 
svoj domači na
slov, pa ga bo
ste dob i l i zanes
l j ivo vsak če
trtek! 

5.000 DOLENJSKIH LISTOV 
• 

pa bomo razde l i l i pr ihodnjo sredo vsem t i s t im dru
žinam i n posameznikom v Spodnjem Posavju, B e l i 
k ra j in i i n drugod po Dolenjskem, k i doslej še ne 
poznajo našega domačega g lasnika Socialistične 

'zveze! Zahtevajte brezplačen izvod P R I H O D N J E 
ŠTEVILKE Dolenjskega l i s ta za svojega soseda, 
znanca a l i pr i jate l ja , k i najbol j razširjenega časnika 
v našem okra ju še ne prejema na svoj stalni na
slov! Pošljite pr ihodnjo številko našega tednika tud i 
so rodn ikom i n pri jate l jem, k i živijo v drug ih re
pub l ikah Jugoslavi je a l i v inozemstvu — veseli bodo 
vaše pozornost i i n rad i se bodo naročili na l ist i z 
domačih krajev. Pr idobi te tud i v i domačemu tedni
k u vsaj enega novega naročnika! 

če ne b i imel i nerednih 
davkoplačevalcev, b i lahko 
proračunske dohodke v 
tem obdobju pobrali 75-od-
stotno. Svet za družbeni 
plan in finance se je zato 
zavzel za dosledno izterja
vo davkov od kmetijstva, 
obrti i n raznih poklicev, 
plan dohodkov pa bi bilo 
možno izpolniti še p r i ne
katerih drugih dohodkih 
od prebivalstva in p r i pro

bilo do zdaj v veljavi. So 
primeri, ko davkoplačeval
ci nimajo nobenih razlo
gov, na podlagi katerih b i 
lahko opravičili neizpolnje
vanje svojih obveznosti do 

Z d i se n a m potrebno, da 
že zdaj povabimo vse obča
ne, da b i aktivno sodelovali 
s predlogi , ko bo treba ur
banistični program dopoln i t i . 
Prav gotovo bo mars ikdo 
lahko da l pameten predlog, 
kako b i bolje ured i l i ta a l i 
oni prob lem, teh pa prav v 
bodoči izgradnj i Novega me
sta n i malo ! Tak je n. p r . sa
mo cestni prob lem, k i terja 
prav posebne napore, da bo 
kar najugodneje rešen. Prav-
tako naj b i se temu korist
nemu delu pridružila z last i 
vsa s trokovna društva v No
vem mestu. N a željo društev 
bo inž. arh . Dani lo Lapajne 
tud i predaval o prob l emih , 
k i so združeni z urbanistič
n i m programom, po potrebi 
pa bo tako predavanje tud i 
za občane, če bo dovol j i n 
teresentov. 

Upamo, da bomo že v sre
do lahko obvest i l i naše bral 
ce, kdaj i n kje bo zan imiva 
razstava odprta. 

V R E M E 
O D 22. X I . DO 2. X I I . 1962 

Padavine pričakujemo okrog 
26. i n zlast i okrog 29. novem
bra, v ostalem suho vreme. 
Temperatura se bo sprva 
dvigni la , toda okrog 29. no
vembra ohladitev s snegom 
do nižin. V začetku decem
bra mrz lo vreme. 

P O Č A S N E J E V DRUGEM POLLETJU 

N a seji O L O Novo mesto so v torek dopoldne 
razprav l ja l i o izpolnjevanju nalog po družbenem 
programu za razvoj okraja. Poglavitna ugotovitev 
odbornikov obeh okra jn ih zborov je, da je znatno 
popust i l tempo v proizvodnj i , k a r je v odnosu na 
zelo dober začetek v tem letu zelo zaskrbljujoče. 
Odbo rn ik i so ponovno opozor i l i na priporočila, k i 
so b i l a že pre j poslana gospodarskim organizaci jam. 
N a vsak način je treba v dneh do novega gospodar
skega leta z največjim prizadevanjem opravi t i na
loge vsaj v zadovol j iv ih mejah. O L O je razprav l ja l 
tud i o tu r i zmu i n da l več poroštvenih izjav inte
resentom, k i b i rad i najel i posoj i la . Več bomo o 
sej i i n sprejet ih priporočilih poročali prihodnjič. 

N a koncu sta oba zbora O L O soglasno izvo l i la 
S T A N E T A D O L E N C A za novega predsednika O L O 
Novo mesto. 

D r . V . M . 

proračunski prispevek iz 
osebnih dohodkov 60,5 odst. 
itd. 

Z oz irom na to, da zara
di novih gospodarskih 
predpisov mnoge gospo
darske organizacije ne bo
do mogle uresničiti vseh 
nalog in tudi njihov doho
dek ne bo tak, kot je b i l 
planiran, je svet posebej 
obravnaval dohodke zaseb
nega sektorja. 10. novem
bra so imele občine takole 
pobrane davke od katastr
skega dohodka: 

• Brežice 60 odstotkov, 
Črnomelj 74 odst., Metlika 
75 odst., Novo mesto 69, 
Sevnica 68, Trebnje in V i -
dem Krško pa 62 odst. 

Prezgodnja zima 
V petek zjutraj , 16. novem

bra, smo se zbud i l i pod snež. 
no odejo. Vse prezgodaj je 
prišel p r v i pozdrav z ime i n 
z n j i m brozga, k i se je v ne
deljo, ponedeljek i n torek še 
stopnjevala. B i l o je tud i ne
kaj prometn ih nesreč, na k i 
rurškem odde lku novomeške 
in brežiške bolnišnice pa so 
ime l i zd ravn ik i precej več de
la, k a k o r b i ga b i l o s icer. 
Upajmo, da s i bo starka Z i 
m a le še premis l i l a , čeprav 
nosi jo Gor janc i z Rogom vred 
že več dn i belo kapo . . . 

metnem davku. 
Na seji sveta so se spra

ševali, kje je tistih 424 mi
lijonov dinarjev, k i j ih dol
gujejo zasebni kmetje in 
obrtniki! Kazno je, da bo 
treba izterjavo poostriti z 
odločnejšimi ukrepi, kot je 

V torek sta oba zbora O L O 
izvo l i l a za novega predsedni
k a O L O Staneta Dolenca, do
sedanjega d i rektor ja tovarne 
N O V O T E K S v Novem mestu 

družbe, pa imajo kljub te
m u davčne zaostanke. 

če upoštevamo, da so se 
cene kmetijskih pridelkov 
zlasti v zadnjem času moč
no povečale in da dohodek, 
ki ga imajo kmetovalci, n i 
obdavčen niti 20-odstotno, 
se je res treba vprašati, 
zakaj zanemarjajo svoje 
dolžnosti. Razumljivo je, 
da se vsi ne morejo sklice
vati na olajšave, oprosti-

(Nadaljevanje na 3. strani ) 

V soboto dopoldne je podjetje E L E K T R O T E H N A iz Ljub
ljane odpr lo na novomeškem Glavnem trgu svojo 4. proda
ja lno: special iz irano trgovino z bogato i zb i ro elektroteh
ničnega mater ia la , te lev iz i jskih i n rad i j sk ih spre jemnikov, 
gospodinjskih ter drug ih aparatov. Več o t em berite na 

3. s t ran i današnje številke! 

B R E S T A N I C A : 
24 novih naročnikov! 

šestmesečno tekmovanje kra jevnih organizaci j 
Socialistične zveze delovnega l judstva v okra ju je 
v po lnem razmahu. S e m moramo šteti izredno raz
gibano delo K O S Z D L v razpravah o nov i ustavi 
in statut ih, pravtako pa obsežne predvol i lne p r i 
prave i n vol i lne sestanke v organizaci jah. O tekmo, 
vanju bomo obširneje poročali pr ihodnjo sredo, 
danes pa b i r ad i samo omeni l i razveseljivo novico: 

9 Kra jevna organizaci ja S Z D L v Bres tan ic i (ob-
0 čina V i de ni-Krško) je v okv i ru tekmovanja 
9 K O S Z D L zbra la pre tek l i teden 24 nov ih na-
% ročnikov za Dolen jsk i l is t i n nam zanje že 
0 poslala podpisane naročilnice! 

E n a i zmed tekmovaln ih točk v p rav i l n i ku o tek
movanju, k i govori o s t i k ih odbora K O S Z D L s 
članstvom, p rav i takole: »Ocenjuje se tud i odstotek 
članstva, k i je naročen na Dolen jsk i l i s t , število i n 
vsebina objavl jenih člankov iz krajevne organizaci
je . . . « . V Bres tan ic i , tako vse kaže, so se v tekmo
vanje zelo resno vključili, saj so dosegli doslej tud i 
že druge, zelo lepe uspehe, o čemer bomo v krat
k e m poročali ka j več. Vsekakor pa je zgled K O 
S Z D L v Bres tan ic i zelo mikaven . Vse organizacije 
S Z D L v okra ju , z last i pa vse tiste v Spodnjem Po
savju, kjer je doslej še najmanj naročnikov na DO
L E N J S K I L I S T , lahko ves december učinkovito so
delujejo v zb i ran ju nov ih naročnikov i n bralcev za 
najbol j razširjeni časnik v našem okra ju . 

V decembru želimo doseči redno tedensko na
klado 20.000 izvodov Dolenjskega l i s l a . V sredo bodo 
začeli pismonoše razdel jevati 5.000 brezplačnih izvo
dov nove številke D O L E N J S K E G A L I S T A vsem t i -
s t im družinam v okra ju , k i domačega tedn ika še ne 
poznajo. Razen kra jevn ih organizaci j S Z D L bodo ves 
december zb i r a l i nove naročnike tud i pismonoSe i n 
bo tako mogoče doseči, da bodo povsod vs i člani 
S Z D L naročeni na glasi lo občinskih odborov S Z D L 
i n okrajnega odbora S Z D L — na naš D O L E N J S K I 
L I S T , k i ga t i skamo trenutno vsak teden 18.700 Iz
vodov. Do redne naklade 20.000 izvodov n a m m a n j k a 
torej samo 1.300 nov ih naročnikov. V a b i m o vas, da 
sodelujete v enomesečnem zb i ran ju nov ih pri jatel jev 
našega domačega tednika ! 



Z a z d r a v o i n 
s r e č n o ž i v l j e n j e 

T u d i v letošnjem novembru 
je mošt dozorel T v ino. I n 
mlado v ino, k i naj po Pre
šernu »utopi vse sk rb i , v po
tr t ih p r s i h up budi«, nas 
znova opozarja, da je to l iko 
poživil, k i so v ma jhn ih ko
ličinah lahko kor istne i n ce
lo zdravi lne, v večjih množi
nah pa strup. Tako tud i ko
zarček v ina lahko starčka po
živi, o t roku škoduje; v veli
k i h količinah pa predstavl ja 
hudega sovražnika poedincu, 
družini i n vsej naši družbi. 
Zato se ne bojujemo prot i 
zmernemu p i t ju , p ro t i žlaht
nemu grozdju, k i ga je še 
vedno premalo, temveč prot i 
z lorab i a lkoho ln ih pijač, pro
t i pijančevanju. 

A lkoho l uničuje telesno i n 
duševno zdravje, zmanjšuje 
delovno zmoglj ivost, ruši 
družinsko srečo; v indust r i j i 
i n p rometu sprav l ja v nevar
nost življenje, uničuje druž
beno premoženje. 

V programu Z K J piše, da 
je boj za zdravo in srečno 
življenje slehernega člana 
naše družbe temeljna naloga 
l n najvišji c i l j vse naše druž
be, zato b i mo ra l b i t i boj za 
6rečno življenje i n prot i 
vsem negat ivnim pojavom, 
torej tud i p ro t i a lkohol i zmu, 
programska naloga sleherne 
množične organizacije. 

A l i smo v tem boju, čeprav 
ne sodelujejo vs i , k i b i mo
ra l i , dosegli uspehe? K l j u b 
temu da pi janc i še vedno 
razgrajajo i n terorizirajo po 
gostiščih ter mnog i uničuje
jo družine, moramo z zado
ščenjem ugotovit i , da postaja 
m lad ina čedalje bolj trezna. 
M l a d i n a se lahko izživlja v 
igrah, športu i n drugih de
javnost ih, se veselo zavrt i , je-
raz igrana brez a lkohola , saj 
zdrava mladost tega pobudni
k a ne potrebuje. 

Starši, a l i kdaj pomisl i te , 
kaj bodo ob raznih slovesno
s t ih p i l i vaši otroci? T i bodo 
uživali, če bodo vsaj ob teh 
priložnostih dob i l i zdrave 
sadne sokove, k i j i h vsaka 
gospodinja lahko p r ip rav i s 
sokovn ikom. 

D r . Potrč prav i , da je naj
g lob l j i vzrok a lkoho l i zma v 
nerešenih prob l emih člove-

Naročite DOLENJSKI 
LIST sorodnikom v 

tujini — hvaležni vam 
bodo za pozornost! 

kove osebnosti. Zato je boj 
za resnične socialistične od
nose najmočnejši vzvod tud i 
za odpravo a lkoho l i zma, k i 
i m a največkrat svoje jedro 
v občutku manjvrednost i , v 
zapostavljanju v službi i n 
družbi, v razočaranju i td . 

Ako nekatera gostišča še 
vedno nimajo večje izbire 
breza lkoholnih pijač, pomeni 
to ne samo nerazumevanje 
za socialistične odnose v naši 
družbi, temveč je tudi dokaz 
kul turne zaostalosti . 

Sk rb imo , da bo v šoli do
b i l vsak otrok mal ico , upo-
rabl jajmo sadje za sokove! 
Zapuščene sušilnice naj se 
obnove, k r h l j i naj dobe zopet 
svojo veljavo med m l a d i m i 
in s ta r imi ! 

November, mesec boja p r o 
t i a lkoho l i zmu, naj nas vsako 
leto spomni , da m o r a boj za 
zdravo i n srečno življenje 
trajati ne samo v mesecu no
vembru, ampak vse leto. Gre 
za to, da si bomo vs i , z last i 
pa mladina, us tvar i l i nove 
navade i n globl j i i n odgovor
nejši, socialistični odnos do 
človeka. Vsepovsod naj pred
njači dober vzgled! O alko
ho l i zmu je treba razpravl jat i 
na zborovanj ih S Z D L , Rdeče
ga križa, s indikatov, A M D , 
D P M in drug ih množičnih-
organizacij , pa tud i na zbor ih 
volivcev. 

Ini. I. Zobec 

Š E ENKRAT: 
PRISPEVAJMO 

ZA BOLNEŠNrCO! 
Oba zbora O b L O Novo me

sto sta na zadnji skupn i seji 
razpravl jala med drug im tudi 
o poteku gradnje nove bol
nišnice v K a n d i j i . K e r neka
tere gospodarske organizacije 
v novomeški občini k l jub več
k ra tn im priporočilom i n opo
zor i lom niso izpolni le svoj ih 
obveznosti do tega objekta, 
k i je v interesu vsega okraja, 
so odborn ik i pozval i delovne 
kolektive teh podjeti j , naj 
ponovno razpravl jajo o svo
jem pr ispevku v tej akc i j i , 
ker b i lahko utrpe l i znatno 
škodo, če b i dela p r i snova
n ju tako potrebnega i n po
membnega objekta, kot je 
bolnišnica, zaradi nerednih 

plačnikov zastala. 

ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED 

Oči sveta so zdaj uprte v kraje, k i 
so b i l i večini l jud i doslej neznani. Ma
lokdo se je zan imal za Ladak, M c M a -
honovo mejno črto, za Severovzhodno 
mejno agencijo ( N E F A ) , za kraje, kot 
so Valong, Bomd i l a , čušul, Tezpur i n 
tako dalje. Za l se zdaj široka javnost 
uči zemljepisa po metodi , k i n i nova, 
a nepri jetna: iz vojnih poročil. 

Indi jsko-ki ta jski obmejni spopad če
dalje bol j prerašča v vojno. Ob ne
nehnih napadih kitajske pehote, k i pod
pr ta s topništvom i n oborožena s so
dobnim orožjem, v valov ih naskakuje 
indi jske položaje v N E F A , da b i s i iz
s i l i l a prehod v dol ino Bramaputre i n 
v indi jsko zvezno državo Asam, se je 
Indi ja dokončno zdrami la . Nepri l jubl je
n i obrambni minis ter Krišna Menon je 
mora l izstopi t i i z vlade, namesto nje
ga pa je prišel desno usmerjeni Cavan. 
V New Delhi ju omenjajo možnost voj
ne napovedi K i t a j sk i i n prekinitev d i
p lomatsk ih st ikov z njo. Neh ru je opo
zor i l Indijce, naj se pr iprav i jo na dol
go vojskovanje i n hude žrtve. Vso de
želo je zajel va l borbenega navdušenja 
— k i je videti v obratnem sorazmerju 
z i nd i j sk im i vojaškimi neuspehi na 
front i . Ljudje darujejo državi naki t i n 
zlato, delavci izročajo eno a l i večdnev
no plačo za nakup orožja, mlad ina se 
množično pr i jav l ja za vojaško službo 
in tako dalje. T a spontani i n s i lov i t i 
odziv ind i j sk ih množic n i presenetil 
samo tuj ih opazovalcev in diplomatov, 
ampak celo Nehruja samega. Toda vla
da je zaskrbl jena, ker ne ve, kako dol
go bo trajalo to navdušenje in priprav
ljenost na žrtve. Dobro ve, da bo boj 
dolg i n hud . Toda zanimivo je, da nih
če ne dvomi o končni zmagi . 

Medtem ko k i ta jsk i »valjar« rine 

skoz i ind i jske obrambne črte v N E F A , 
ko prihajajo v Indi jo z leta l i i n ladja
m i okrepitve v orožju, predvsem iz 
ZDA, ko z leta l i prevažajo težke mino-
metalce i n avtomatsko orožje t i k za 
fronto, medtem ko se G u r k i , S i k i , Dža-
t i i n drug i p r ipadn ik i i nd i j sk ih oboro
ženih s i l obupno bori jo , da b i zausta
v i l i kitajskega kolosa, širi indi jsko-ki 
tajski spopad okrog sebe po svetu če
dalje večje i n vznemirljivejše valove. 

P r i vsem tem pa je na političnem i n 
d ip lomatskem poprišču najzanimivejša 
okoliščina, da trenutni zmagovalci v 

n i pravična, ker so jo potegni l i »impe-
rialisti« na škodo K i ta jske . D a b i svo
j i m zahtevam da l i večjo »težo«, so že 
pred le t i začeli izvajati vojaški pr i t i sk , 
predvsem v Ladaku , čez katerega so 
zgrad i l i zelo pomembno strateško cesto 
iz S ink ianga v Tibet. Toda ta pr i t i sk 
se je izražal v obmejnih praskah i n 
manjših spopadih, ne pa v ofenzivnih 
akci jah, p r i kater ih sodelujejo cele di
vizije s težko oborožitvijo. 

Težko je t rd i t i ka j določnega, toda 
človek dob i vt is, da so te akcije zape
ljale Ki ta jce predaleč. Predvsem zato, 

KITAJSKA OFENZIVA 
obmejnem spopadu — K i t a j c i — i n ne 
Indi jc i , k i so trenutno vojaško v zelo 
slabem položaju, nenehno dajejo pobu
de za politično rešitev spopada, pobu
de/ k i so za Indi jo nesprejemljive. C u 
E n La j , predsednik kitajske vlade, vne
to pošilja note i n poslanice voditel jem 
az i jsk ih i n afriških držav — med nji
m i indonezi jskemu predsedniku Sukar-
nu i n ganskemu predsedniku N k r u m a -
hu — da b i vp l i va l i na Indi jo, naj se 
začne pogajati. Seveda postavljajo K i 
tajci še vedno — ko l i ko r je doslej zna
no — pogoj, da prenehajo boj i i n da 
se vsaka stran umakne dvajset ki lo
metrov od sedanjih položajev, medtem 
ko Indi ja zahteva, naj se K i t a j c i naj
prej umaknejo na položaje, k i so j i h 
ime l i na dan 8. oktobra letos. 

K a j pravzaprav hočejo K i ta jc i? V bi
stvu trdi jo , da sedanja de facto meja 

ker so očitno — kako r vs i drug i — 
pozabi l i računati z i nd i j sk im nacional
n i m ponosom. Te akci je naj b i »omeh
čale* New Del i l i i n ga napravi le spre
jemljivejšega za kitajske zahteve, v 
resnic i pa so vzbudi le v Ind i j i prav i 
v ihar ogorčenja i n dobesedno prebu
dile ves ind i j sk i podkontinent. 

Pravi jo , da je b i l presenečen tudi 
sovjetski veleposlanik Benediktov, k i 
je v petek dopoldne odletel i z New 
Di-lhija na p lenum C K K P Sovjetske 
zveze v Moskv i . T a m se gotovo posve
tuje o nadal jnjem razvoju sovjetske 
pol i t ike do Indije, k i bo izrednega po
mena za indi jsko-ki ta jski spor spričo 
dejstva, da lahko govorimo tud i o sov-
jetsko-kitajskem sporu, čeprav se ta 
očituje na drugačnih »frontah« i n bije 
z drugačnim orožjem kot indi jsko-ki
ta jski dvoboj. 

Pred praznikom METALNE v Krme!ju 
Novo podjetje obrat »ME

TALNE« v K r m e l j u se vneto 
pr iprav l ja na otvoritev velike 
industr i jske hale, k i jo bodo 
dobi l v uporabo za letošnji 
dan republ ike, hk ra t i pa bo
do ta praznik počastili tudi 
s pestr im k u l t u r n i m spore
dom. Letos 15. septembra, 
ko so se lo t i l i p r v ih zemelj
sk ih del, še nihče ne b i mo
gel točno t rd i t i , da bo otvori
tev novega objekta tako tona-

N o v a k o m i s i j a z a 
p r o š n j e in p r i t o ž b e 
Svet za družbeni p lan i n 

finance p r i O L O v Novem 
mestu je imenoval novo ko
misi jo za davčne prošnje i n 
pritožbe. Kom i s i j a šteje devet 
Članov, njen predsednik pa je 
Jože Gosenca. 

l u . Toda nekdanj i k rme l j sk i 
rudar j i so se lo t i l i nov ih na
log vztrajno i n z ve l i k im po
letom. Zdaj natanko vedo, 
da bo letošnji D A N R E P U 
B L I K E zanje resnično velik 
praznik i n pomemben dan 
K d o r k o l i gre skoz i K r m e l j , 
se ustavi i n <bčuduje d e l i 
nj ihovih rok - novo indu
str i jsko halo. Z a letošnji 29. 
november bo imela »METAL
NA« v K r m e l j u še posebno 
slovesnost: nekdanje rudarje 
bodo prekva l i f i c i rah v de
lavce kovinske stroke. I zp i t i 
za to bodo od 25. do 27. no
vembra. K o t kaže, bo novo 
podjetje zaposli lo k a k i h 250 
delavcev. Bojazen bivših ru
darjev, da bodo mora l i Kr -
i i e l j zapustit i , je s tem od
padla. 2e prihodnje leto ča
ka mlado podjetje vel iko de

la: obdelati bo treba kak ih 
3000 ton raznih konst rukc i j , 
eradbenih žerjavov in drug ih 
luprav v v r e d m i . >č srr 
mil i jonov dinarjev. V pod
jetju bodo prekva l i f i c i ra l i tu
d i 32 inval idov i n j i h zapo 
s l i l i , ka r spet kaže, kako po
gumno se loteva kolekt iv 
»METALNE« svoj ih na log . in 
kako sk rb i za delovnega čl' ' 
veka. L. M. 

P r i p r a v l j a j o n o v o 
d a v č n o l e s t v i c o 

Svet za družbeni p lan i n 
finance O L O Novo mesto je 
imenoval komis i jo , k i bo iz
računala davčno osnovo, na 
podlagi katere bo možno od
redit i novo lestvico davkov 
od kmeti jstva. K o m i s i j o se
stavljajo kmet i j sk i strokov

njaki , predstavnik i katastra, 
davčne uprave, gospodarske 
zbornice i n oblastveni organ. 
Predvidevajo, da bo nova 
davčna lestvica začela veljati 
1964. leta. 
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TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

0 N a posvetovanju o osnutku občinskih sta
tutov, Id ga je sk l i ca l G lavn i odbor S Z D L Slo
venije, so med drug im ugotovi l i , da so v 45 ob
činah — vseh občin v Sloveni j i je 65 — že se
stav i l i osnutke statutov. Značilno p r i tem je, da 
sestavljale! niso uporabl ja l i nikakršnega tipskega 
statuta, ampak so i ska l i originalne rešitve, take, 
Id čimbolj ustrezajo posebnostim posameznih 
občin, n j ihov im različnim mater ia ln im i n dru
g im možnostim. M e d pomanjk l j i vost i pa je šteti 
dejstvo, da je sodeloval p r i sestavljanju osnut
kov zelo ozek krog l jud i , predvsem občinski 
uslužbenci i n pravn ik i , namesto da b i že takoj 
v začetku, tud i v fazi sestavljanja osnutka, sode
lovalo čim več l jud i . V t em je tud i vzrok, da 
so v številnih osnutk ih zelo podrobno fo rmul i 
rana določila o organizaci j i občinske skupščine 
In njenih organov, premalo precizno pa družbe-
no-ekonomski odnosi . Premalo je poudarjena 
tud i težnja po nadal jnjem razvi janju samoupra
ve n a vseh toriščih družbenega življenja v ob
čini. Nekater i osnutk i so presplošni, zelo dekla
ra t i vn i i n ne odsevajo vseh procesov v komun i . 
Te pomanjk l j i vost i bo treba odprav i t i . Statut 
občine mora b i t i l i s t ina samoupravl janja v obči
n i , ne pa nekakšen deklarat ivni dokument, lepo 
napisan, s težko uporabl j iv . — N a posvetovanju 
so nadalje ugotovi l i , da nekateri osnutk i statu
tov premalo upoštevajo samoupravnost organi
zaci j i n gredo, s t em k o predpisujejo n a p r i 
mer kra jevn im skupnost im celo delovne metode, 
spet v drugo skrajnost . V nekater ih statut ih je 
opazit i težnjo po zoževanju krajevne samoupra
ve. Ponekod b i rad i združili manjše krajevne 
skupnost i v večje, i n to ne glede na to, a l i je 
to res potrebno, a l i to prebiva lc i želijo, l n ne 

da b i skušali ugotoviti , a l i b i to zavrlo pobude 
prebivalcev a l i pa b i j i h pospeševalo. 

£ Dolgotrajno deževje je upravičeno navdaja
lo l jud i s s t rahom pred poplavami . I n res: voda 
v Makedoni j i je div jala i n pustošila, kakor se
danje generacije sp loh ne pomnijo. Najhuje je 
bilo v petek, ko je Vardar prestopi l bregove i n 
poplav i l skora j vse ulice v Skop ju . Voda je pre
p lav i la tud i več drug ih mest; razen Skop ja sta 
bi la hudo prizadeta še Kičevo in O h r i d . Več 

STATUT - LISTINA SAMO
UPRAVLJANJA V OBČINI 

tisoč l jud i je ostalo brez strehe nad glavo. Ne
katere vasi, k i j i h je ogrožala pobesnela voda, 
so mora l i i zprazn i t i . Mnog i l judje v Skop ju so 
ostali brez pitne vode. Hrano so mora l i dova-
žati s čolni, s ka te r im i so križarili po vseh ul i 
cah, k j e rko l i je bi lo potrebno, požrtvovalni pr i 
padn ik i J L A . Telefonske zveze so bile pretrgane. 
N a nekater ih u l icah je voda narast la meter vi
soko. Prep lav i la je kletna stanovanja, skladišča, 
izložbe. Cestni promet med Skop jem i n Djevdje-
lijo sploh n i b i l mogoč, ker je b i l a avtomobi lska 
cesta p r i Djevdjel i j i meter pod vodo. T u d i želez
niška proga je b i la ponekod preplavl jena. Voda 
je pod r l a več mostov; v nevarnosti je b i l tud i 
komaj dograjeni most v Skop ju , k i je b i l še 
opažen i n k i so ga nameraval i čez nekaj dni 
izročiti namenu. 

£ V nedeljo je bi lo v Prištini vel iko zboro
vanje, na katerem je govori l predsednik Izvrš

nega sveta L R Srbi je S lobodan Penezić, Id je 
čestital l judstvu Kosova in Metohi je k novi de
lovni zmagi — otvor i tv i prve faze kombinata za 
predelavo i n eksploatacijo kosovskega l igni ta. 
Odpr l i so površinski kop z letno zmoglj ivostjo 
1 mi l i j on ton l ignita, termoelektrarno Kosovo I 
i n ustrezno separacijo. Nadaljnje faze — grade 
že objekte druge faze — bodo omogočili eksplo
atacijo i n predelavo l ignita v bazenu, k i se raz
teza na površini 105 -kvadratnih k i lometrov i n 
kjer znašajo zaloge okrog 6,5 mi l i j a rd ton l igni ta . 

£ V Beogradu je bi lo posvetovanje pravni
kov, k i smo ga napovedali v prejšnjem pregledu. 
Zborovanja se je udeležilo okrog 1000 pravnikov 
iz vse Jugoslavije. Da l i so številne pr ipombe i n 
predloge za spremembo formulac i j v predosnut-
k u zvezne ustave, k i so bile poslane sekretar iatu 
zvezne ustavne k o m i s i j e . 

0 V K r a n j u je bi lo v petek zborovanje slo-
venskih knjižničarjev, na katerem so obravnaval i 
tekača vprašanja v duhu zakona o knjižničarstvu. 
V bogati razprav i so knjižničarji da l i zelo kon
kretne predloge za plodnejše sodelovanje med 
knjižnicami, za uvedbo centralnega republiškega 
kataloga i t d . 

# P r i Zavodu L R S za zaposlovanje je bi lo 
pred nekaj dnevi posvetovanje o prob lemih šol
ske i n pokl icne orientaci ie mladine, k i končuje 
obvezno šolanje. Ugotov i l i so, da n i mogoča 
nsnešna orientaci ja, dokler študijsko i n znanstve
no ne ugotavljamo potreb po k a d r i h . Predlagal i 
so tud i obl ike donnlni lnega izobraževanja za tisto 
mladino, k i po končanem obveznem šolanju 
ostane doma, ke r do dopolnjenega 17. leta ne 
•lobi zanoslitve. 

• Po poročilih zi New Yor-
ka naj bi bila kubanska kriza 
pred razpletom. Vse tri strani 
- ZDA . ZSSR in Kuba - si 
prizadevajo s tajnimi pogaja
nji ln diplomatskimi s l iki naj
ti rešitev, k i bi bila sprejem
ljiva za vse. Pa drugih poroči
lih pa naj bi se kriza spet za
ostrila. 

m Afera »Spiegel« v Zvezni 
republiki Nemčiji čedalje bolj ' 
prerašča iz skandala v najhuj
šo povojno politično krizo. 
Danes nihče več ne dvomi, da 
Je bil glavni pobornik za are
tacijo urednikov revije »Der 
Spiegel- ln za nezakonite 
ukrepe proti tej reviji odgo
voren obrambni minister 
Strauss. Kriza je dosegla vrhu
nec prav ta teden, ko je iz 
koalicijske vlade izstopilo pet 
liberalnih ministrov, da bi iz
sililo Straussov odstop. 

m Po De Gaullovl zmagi na 
referendumu o reformi volitev 
poglavarja države so v prvem 
delu parlamentarnih volitev v 
nedeljo dobili največ glasov 
in mandatov predstavniki de-
golistične Unije za novo repu
bliko, Ce se bo ta tendenca 
francoskih volitev ponovila 
prihodnjo nedeljo, bo v Fran 
ciji prišlo do daljnosežnih 
političnih sprememb. 

• V Moskvi se je začelo v 
ponedeljek v Kreml iu po
membno zasedanje C K K P 
Sovjetske zveze, k i bo raz
pravljal o zboljšanju partij
skega vodstva v industriji, 
gradbeništvu vin kmetijstvu. 
Pričakujejo pir da bo plenum 
zaradi napeleg- mednarodne
ga položaja posvetil veliko po
zornost tudi zunanjepolitičnim 
vprašanjem. 

• Alžirski premier Ben Be
la 1e iz'avll. da bo vlada na-
do r - ' ' z i r a l a vse Industrijske 
panoge, k i so življenjskega po
mena za ljudstvo in njegovo 
gospodarsko živUenle. 

• Med O Z N ln secesionistič-
nim voditeljem Katange Com-
bejem je spet prišlo do zao
stritve. Vse kaže, da utegne 
ponovno nritl do soopada med 
»modrimi čeladami- in Combe-
jevimi silami. 

• V 77. letu starosti je na 
Danskem umrl svetovno znani 
fizik dr. Nlels Bohr. k i je le
ta 1922, leto dni po Albertu 
Einsteinu, prejel Nobelovo na
grado za fiziko. Dr. Nlels Bohr 
le eden izmed glavnih uterne-
UiteJiev sodobne znanos« ° 
atomih. 



ELEKTROTEHNA: premik v novomeški trgovini 
2e večkrat smo poročali, 

da z reorganizaci jami i n no
v i m i gradnjami v novomeški 
trgovini ne moremo b i t i za
dovol jni , ker tega skora jda 
— n i ! Redke spremembe na 
tem področju so samo potr
di le staro resnico: »Izjema 
potrjuje pravilo«. Zato smo 
se to l ikanj bo l j razvesel i l i so
botnega dogodka na novome
škem Glavnem trgu: prenov
ljena special iz irana trgovina 
l jubl janske E L E K T R O T E H N E 
učinkuje kakor svež veter v 
zdolgočasenem oko l ju vedno 
enake, že zdavnaj zastarele 
podobe, k i že skoraj neupra
vičeno nos i l ep i naziv: »no
vomeška trgovina«. 

Ob devetih dopoldne je 
predsednik delavskega sveta 
E L E K T R O T E H N E iz L jub
ljane tov. Krameršič ob na
vzočnosti vod i ln ih l jud i iz te
ga podjetja i n ko lekt iva no
vomeške podružnice začel slo
vesnost, na kater i so usluž
benci E L E K T R O T E H N E v 
Novem mestu prevzel i obnov
l jeni i n povečani l oka l (v 
Ogr i zkov i hiši na G l . t rgu) . 
Slovesnost i so se udeležili 
tud i podpredsednik O L O Lud 
vik Golob, predsednik O b L O 
Sergej Thorževski, podpred
sednik O b L O Andre j Grča, 
projektant inž. Dani lo Lapaj-
ne, predstavnik i S G P Pionir 
ja, k i je stavbo preuredi lo , i n 
drug i . Tovariš Krameršič je 
najprej označil pomen nove 
trgovine za kolekt iv i n po
trošnike. Posebej se je za
hval i l O b L O Novo mesto i n 
arhi tektu inž. Lapajnetu za 
sodelovanje i n lepo rešitev, 
k i je terjala precej premiš
ljenega dela. To je 6. trgovi
na v p rog ramu Elektrotehne, 
k i se hoče k a r najbol j p r i b l i 
žati potrošniku. Podjetje, k i 

obstaja že 17 let, z neposred
n i m i s t i k i s k u p c i razširja 
svojo detajlno trgovsko mre
žo po vsej r epub l ik i , p r i t em 
pa je novomeška prodaja lna 
št. 4 — prva taka trgovina 
izven Ljubl jane, še letos p r i 
de na vrsto podružnica E L E K 
T R O T E H N E v K r a n j u , nato 
pa tud i v Cel ju, na Jesenicah 

Danes popoldne: 
Ž R E B A N J E ! 

Ob nedeljah zvečer lah
ko slišimo v Rad iu Ljub
l jana pr i l jubl jeno oddajo 
» IZBERITE S V O J O M E 
LODIJO«. Podjetje E L E K 
T R O T E H N A iz Ljubl jane 
se je odločilo, da bo jav
no žrebanje te oddaje ta 
teden v nov i pos lova ln ic i 
»Elektrotehne« na Glav
nem trgu. Srečno dobitni
ke bodo i zb ra l i danes po
poldne ob 17. u r i v nov i 
trgovini »Elektrotehne« na 
Glavnem t rgu ! 

in še v nekater ih drug ih več
j i h kra j ih . 

N o v i loka l , k i je upraviče
no ponos kra ja i n kolekt iva, 
je nato prevzel kolekt iv . Tov. 
Krameršič se je toplo zahva
l i l posebno tov. Ogr i zku , po
slovodj i novomeške podružni
ce E L E K T R O T E H N E , k i s i 
je zlast i pr izadeval , da b i bi
l a trgovina kar najlepša in bo
gato založena. Zdaj bodo po
trošniki v novomeški podruž
n ic i E L E K T R O T E H N E zares 
lahko zadovol jni ; to bo omo
gočal 13 - m i l i j a rdn i promet 
centrale, k i je v notranj i tr
govini največje podjetje te 
stroke v državi! Samo v skla
dišču e lektromater ia la v L jub
l jani imajo stalno na zalogi 
za 3 in po l mi l i jarde dinarjev 

blaga i n bodo z lahka zalagal i 
sprot i vse svoje podružnice z 
vsem, ka r sodi v to stroko. 
V e l i k a zaloga hkra t i omogoča 
pestro izb iro , tako da poslej 
Novomeščanom i n d rug im 
prebivalcem Dolenjske ne bo 
treba hitet i v L jubl jano a l i 
Zagreb nakupovat rad i j sk i a l i 
te leviz i jski sprejemnik, raz
lične električne i n gospodinj
ske aparate ter podobno bla
go. Posebno važno pa je tud i , 
da bo podjetje vodi lo hkra t i 
servisno službo za poprav i la 
vseh aparatov, k i j i h prodaja, 
saj i m a za to pooblasti lo za 
več kot 40 domačih i n tu j ih 
proizvajalcev. 

Predsednik O b L O Sergej 
Thorževski se je nato zahval i l 
ko lekt i vu E L E K T R O T E H N E , 
k i je skupno z O b L O v krat
kem času uresničil načrte za 
obnovo te special iz irane, pre-
potrebne trgovine v Novem 
mestu. Stavba oz. preurejeni 
l oka l je ponos mesta, hk ra t i 
pa je tud i vabljiv zgled za 
nadal jnj i napredek središča 
našega okraja in za razvoj 
trgovine na našem področju. 
Prav ta adaptacija, je pouda
r i l tov. Thorževski, je spod
budi la še ostale trgovske ko
lektive, da se bodo v krat
k e m lo t i l i adaptacij svo j ih 
lokalov. Omen i l je p r i tem 
trgovino Zeleznine na Glav
nem trgu, knj igarno E M K A , 
obnovo loka la S A D J E - Z E L E -
N J A V A , s čimer pa program 
še n i končan: Novo mesto 
mora p r i t i do prve samopo
strežne trgovine. Obstaja za
misel , da b i E L E K T R O T E H 
N A sodelovala v novi investi
c i j i : Ogr i zkov i hiši b i pr iz i -
da l i novo stavbo, katere spod
n j i del b i prevzela E L E K 
T R O T E H N A za svoje potre
be, zgornj i del stavbe (z vho

dom s tržnice) pa b i postal 
trgovska hiša. 

Gostje so s i nato ogledali 
svetlo, prostorno trgovino i n 
nova skladišča, p r i čemer so 
pohva l i l i zamisel arhi tekta 
inž. Lapajneta ter Projektiv
nega podjetja Novo mesto, 
da je staro hišo tako odlično 
preuredi l v sodobno trgovino. 
Medtem pa se je pred trgo
vino zbra la že množica kup
cev, k i so okrog po l desete 
ure dobesedno nava l i l i v lepi 
loka l i n začeli kupovat i . 

Bogata i zb i ra blaga v trgo
v in i E L E K T R O T E H N E resnič
no vabi k ogledu i n nakupu ! 

Tg. 

Pred izložbami preurejene prodajalne E L E K T R O T E H N E 
na Glavnem trgu je vedno dovol j občudovalcev i n kupcev: 
bogata i zb i ra blaga vab i ! Zdaj ne bo treba po vsako 
gramofonsko ploščo, žarnico a l i varovalko v Ljubl jano 

a l i Zagreb . . . 

Poskusni vodnjak na Krškem polju 
Znano je, da je v V i d m u - K r -

škem vel ik p rob l em p i tna vo
da. P o naročilu O b L O je 
gradbeno podjetje »Pionir« 
pričelo v septembru gradi t i 
poskusni vodnjak p r i Drno-
vem na Krškem pol ju . Izvr
ta l i so 9 v r t in od 25 do 30 
metrov globoko, k i so poka
zale, da je na Krškem po l ju 
dovolj vode. Trenutno je v 
gradnj i samo en poskusni 
vodnjak, k i pa bo po vsej 
verjetnosti tud i stalen. Vod
njak bo globok 19 metrov i n . 
po l , širok pa t r i metre i n 

po l . Do sedaj je i zkopan že 
oko l i 19 metrov globoko i n je 
iz navadnega betona. Ze p r i 
dvanajstih metr ih so prišli do 
vode, tako da bo v vodnjaku 
7 i n po l metra vods. To bo po 
mnenju strokovnjakov zado
stovalo za preskrbo mesta 
Videm-Krško z vodo, za oko
l ico pa b i je b i lo verjetno 
premalo. V tem pr ime ru b i 
bi lo potrebno i zkopat i še en 
vodnjak. Poskusn i vodnjak 
bo že spomladi priključen na 
vodovod, dokončno pa bo 
zgrajen kasneje, ka r je od-

Cesta ali dolga razvalina? 

Bogata i zb i ra v trgovini E L E K T R O T E H N E v Novem mestu kaže pot naši trgo
v i n i : special iz irane prodajalne nujno potrebujemo zarad i vedno večje kupne moči prebi

valstva i n vedno nov ih potreb v razširjenem blagovnem prometu 

Cesta Metlika—Črnomelj— 
V in i c a se skoraj neupraviče
no imenuje »cesta«, k a r vedo 
najbolj povedati t is t i , k i se 
vozijo po njej. Po tn ik i v av
tobusih med vožnjo godrnja
jo i n prekl inja jo , šoferji sti
skajo zobe, amort izer j i odpo
vedujejo, vzmeti pokajo. Pro
metni miličnik m i je pove
dal tud i tole: »Po zadnjem 
dežju sem se pel ja l pro t i 
S t ransk i vasi . N a sredi ceste 
je m i rno plavala raca v ko
tanji, po ln i vode. Raca se je 
kar ugodno počutila, saj je 
imela dovolj vode za plava
nje.« Toda kotanje s i sledijo 
od Met l ike do Vin ice , deset 

Minerski servis 
;>ri Komunalnem podjetju 

Komuna lno podjetje v No
vem mestu je osnovalo svoj 
minersk i servis. Razen del v 
lastne namene bo podjetje 
opravl jalo minerska dela še 
drug im podjet jem i n zasebni
k o m . M i n e r s k i servis i m a 
nekaj izkušenih minerjev. 

j i h 

po 

i n večtonski kamion i pa 
naglo še poglabljajo. 

K d o r se enkrat pelje 
tej cesti, ne bo šel več v te 
kraje, saj pravi jo, da gre 
celo osel le enkrat na led. 
Promet se naglo veča, cesta 
pa slabša. Be lokran jc i priča
kujejo, da bodo cesto vzdr
ževali vsaj to l iko, da bo voz
na. Jože Škof 

visno od finančnih sredstev. 
Gradnja poskusnega vodnja
k a bo stala oko l i 15 mi l i j o 
nov dinarjev, s komp l e tn im i 
priključki pa oko l i 70 do 80 
mil i jonov. Sredstva bosta p r i 
spevala Vodna skupnost Do
lenjske i n O b L O V idem-Kr 
ško. 

Dela p r i gradnj i vodnjaka 
potekajo normalno . Do 18 m 
globine so vsak teden skopa l i 
meter globoko, potem pa so 
naletel i na konglomerat . Se
daj dela počasi napredujejo. 
Po vsej verjetnosti bodo mo
r a l i izčrpati okrog 90 tisoč 
l i t rov vode, k i je v vodnjaku, 
i n t la m in i r a t i . K o bo vod
njak dograjen, ga bodo oči
s t i l i i n vodo izčrpali v bivšo 
Gradisovo gramoznico p r i av
tocesti. Ce bo šlo vse po sre
či, bodo preb iva lc i V i d m a -
Krškega marca a l i apr i l a 1963 
preskrb l j en i z zdravo p i tno 
vodo. Res je že skra jn i čas, 
da se vprašanje vode reši. T o 
je želja vseh občanov V i d m a -
Krškega. D. K. 

KJE JE 424 MILIJONOV? 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

tev davka ali zmanjšanje 
tega za toliko in toliko, ker 
je to dopustno le v izjem
nih primerih. Vendar pa 
novi predpisi omogočajo, 
da davčni obveznik plača 
davek tudi z zemljo, če se 
izkaže, da ga nima s čim 
drugim. 

Ob v s e m tem bi kazalo 
opozoriti še na izredno 
važno stvar, k i se tiče od
vajanja družbenih dajatev. 
Nemalokrat gre pr i tej za
devi za zamudo roka, v ka
terem je treba plačati davč
ne akontacije. Nekateri ob-
vezanci čakajo zadnji dan 

Pred letno skupščino Kluba dolenjskih visokošolcev 
»Posebno pomembno se ml zdi, da ste kriterij družbeno

politične aktivnosti postavili v sklad s pričakovanji družbe. 
Mis l im na to, da ne merite aktivnosti študenta le po njegovem 
delu v organizaciji, na sestanku Itd., ampak predvsem po nje
govem odnosu do Studija. V nasi družbi nihče ne more biti 
dober strokovnjak, ne da bi bU družbeno aktiven. Rada b i 
poudarila, da mora Zveza Studentov omogočiti vsem Studen
tom, da postanejo družbeno aktivni državljani.« 

(Iz pozdravnega govora tov. Vide Tomšič na V. kongresu 
Zveze Studentov Jugoslavije v LJubljani februarja 1962.) 

Pokrajinski študentski klubi 
so se Jormirali že leta 1953 z 
namenom, da prek kulturno-
Umetnlšklh skupin vzdržujejo 
tesno zvezo z domačim krajem. 
Nadaljnji razvoj pa je postav
ki al bolj zahtevne naloge, kar 
se je kazalo v vedno večjem 
vključevanju študentov v druž
beni razvoj. Njihovo sodelova
nje se jc čutilo v povezavi z 
Ljudsko mladino in pri orga
niziranju številnih samostojnih 
akcij, kot so:, lokalne delovne 
brigade, kulturne in športne 
Prireditve, pohodi in ekskur-

a J e , družabni večeri, predava
nja in razgovori s predstavni-

družbenih organizacij. Ne 
smemo pa pozabiti sodelovanja 
p r a z n i m i političnimi In druž
benimi organizacijami ln z or-
&<ni oblasti. 

Poleg številnih težav, k i j ih 
n l bilo mogoče odstranit!, je 
jjttela celotna dejavnost štu
dentov namen približati štu
dente življenju določene ko
mune, eosoodarske organiza

cije ln ga tako že v času štu
dija seznanjaU s problemi, k i 
j ih bo moral reševati v službi. 
Ne da bd se spuščal v oceno, ko
liko nam je to uspelo narediti, 
bi omenil samo to: če bi šti
penditorji opozarjali študente, 
da so že v času študija se
stavni del organizacije, b i ver
jetno pri njih vzbudili večji 
Interes za probleme bodočega 
okolja in b i s tem dosegli več
je uspehe. Kako smo pri de
lu uspeli in kaj zgrešili, bomo 
obravnavali na skupščini, k i 
bo danes 22. novembra, v LJub
ljani. Nekatera vprašanja, o 
katerih bomo razpravljali: 

D E C E N T R A L I Z A C I J A 
V preteklem letu smo pre

cej govorili o tem, ali študent
ski klub s tako organizacijsko 
obliko lahko zadovoljivo re
šuje vedno bolj zahtevne na
loge. Vedno bolj so prihajale 
do Izraza težnje po decentrali
zaciji v obliki sekcij, k i bi 
bile še vedno organsko pove
zane s klubom. To vprašanje 

smo že pričeli reševati ln smo 
dosegli prve uspehe, nato pa 
se je zataknilo, ker smo pre
več časa izgubljali z vpraša
njem: samostojni klubi ali 
sekcije? Mnenje večine je bilo. 
naj bi ustanovili sekcije, k i 
naj bi bile v stalni povezavi z 
matičnim klubom. Tud i z nji
hovo ustanovitvijo ne bi imeli 
večjih težav. 

ST IPENDIRANJE 
S tem da so študentje sode

lovali v štipendijskih komisi 
jah pri občinskih ljudskih od
borih, s ° bile odstranjene šte
vilne nepravilnosti. Vsekakor 
pa je vprašanju načrtnega šti
pendiranja, kj, naj bi izhajalo 
lz družbeno-ekonomskih zahtev 
določene komune, potrebno po
svetiti večjo pozornost. Prav 
sekcije bi morda bolj uspele 
občinam prikazati potrebe po 
štipendiranju določenih pa
nog ii> pomagale pri ustvarja
nju kriterijev za štipendira
nje. 

P O V E Z A V A 
O povezavi med štipendisti 

in štipenditorji Je bilo vedno 
precej govora. Za l je največ
krat ostalo le pr i sklepih, 
praktičnih rešitev pa je bilo 
malo. Ce bi bfto več razume
vanja na obeh straneh, bi to 
vprašanje ne ostalo nerešljivo. 
Student bo moral sam iskati 
»tik z bodočim delovnim ko

lektivom, Štipenditorji Pa naj 
bi svojega študenta že v času 
študija vključevali v reševa
nje manj zahtevnih nalog. 

A K C I J E 
MožnosU za uspešno delova

nje kluba in sekcij je več kot 
zadosti. V preteklem obdobju 
so bili študentje na področju 
kulturno-umetniške, Športne in, 
lahko rečemo, družbeno-eko-
nomske dejavnosti precej ak
tivni. To lahko trdimo za 
manjši del študentov, velika 
večina ne sodeluje pri akcijah: 
morda je vzrok za to v precej 
ostrem študijskem kriteriju. 
Mnenja sem. da je pri ocenje
vanju deJavnosU študenta po
trebno upoštevati celotno de
javnost, k i se včasih odvija 
tudi izven okvira kluba ali 
sekcije. 

K L U B S K I PROSTOR 
S klubskim prostorom se 

lahko postavita le dva večja 
študentska kluba. Zal, zaradi 
objektivnih težav ostali niso 
prišli do lastnega prostora, 
kar bi ugodno vplivalo na ce
lotno dejavnost. Pr i vsakem 
poskusu se je stvar končala 
pri prostoru samem ln seveda 
pri finančnih sredstvih. 

S K R B 
Z A BODOČE S T U D E N T E 

S svojo dejavnostjo Je klub 
v preteklem obdobju zbliževal 
oddvojeno študentsko ln sred

nješolsko mladino (sekcija v 
Zagrebu) z raznimi stiki (se
znanjanje zadnjih letnikov 
itd.). K lub bj moral po svo
jih močeh pomagati tudi dija
kom, k i Iščejo Stipendije. 

STUDIJSKI KRITERIJ 
Izredno oster in zahteven 

študijski kriterij zahteva od 
študentov smotrno razdelitev 
prostega časa. Morda Je to 
eden od vzrokov, da aktivnost 
ni večja. Postavlja se vpraša
nje, zakaj nekateri študentje 
lahko žrtvujejo ves prosti čas 
organizaciji, drugi pa niti del 
tega ne. 

Nadaljnji rasU organizacije v 
skladu s celotnim družbenim 
razvojem je treba prilagodiU 
metode ln vsebino dela. Idej
no izobraževanje bi moralo blU 
tesno povezano s strokovnim, 
kajti danaSnja družba priča
kuje od diplomantov visokih 
Sol, da ne bodo samo dobri 
strokovnjaki, temveč tudi vse
stransko razgledani in aktiv
ni družbeni delavci. Zato bi 
bilo potrebno oblike Idejno-
vzgojnega dela razširiti tako, 
da bo vsak študent našel obli
ko, k i ga bo zanimala in pr i 
tegovala. V ta namen je nuj
na decentralizacija po sekci
jah, k i bo znatno povečala 
gibčnost in bo nudila vse mož
nosti za reševanje problemov 
v ožjem okolju. 

Slavko Doki 

oziroma celo prisilno izter
javo, k i j ih ponovno opom
ni, da morajo plačati da
vek. Najbolj čudno pa je 
to, da vsakdo brž najde 
sredstva, kadar je davčna 
uprava primorana pritis
niti na zadnji gumb! 

Upoštevati moramo, da 
vpliva na neredno doteka-
nje dohodkov iz kmetijstva 
še vrsta važnih in vendar 
neurejenih zadev. Prevla
duje neskladje, k i nastaja 
tu in tam v zemljiškoknjiž
nih odnosih in katastru. 
Nemalokrat se zgodi, da 
dobi davčno položnico nek
do, ki sploh nima več zem
lje; isto se dogaja bivšim 
lastnikom družbenih povr
šin. V takih pr imerih je 
davčni upravi težko odre
diti, kdo je dolžan plačati 
davke. Očitna je tudi po
časnost p r i urejanju zem
ljiškoknjižnih odnosov. — 
Svet za družbeni plan i n 
finance je zato priporočil 
spojitev katastra in zemlji
ške knjige. Ne sme se več 
zgoditi, da b i bi l kdo zara
d i prepočasne administra
cije oškodovan! 
• Zaradi izpada nekaterih 
• dohodkov (občinskega 
• prometnega davka na al-
• koholne pijače, dopoln. 
• proračunskega prispev-
• ka itd.), ker so j im oli-
• čine med letom znižale 
• odstotek davka, b i bilo 
• treba z izterjavo zaobse-
• či ostale dohodke, in ko-
• l ikor se da, nadoknaditi 
• izgube. Hkra t i je potrt b-
• no zagotoviti sredstva 
• za proračunske izdatke, 
• k i j ih družba porabi za 
• šolstvu, zdravstvo, ko. 
• munalna dela i n podob-
• no. Nedvomno se vsi za-
• vedamo, kolikega pome-
• na je koristno obračanje 
• sredstev, zlasti danda-
• nes, ko smo v hitrem go-
• spodarskemu razvoja! 



PISMA UREDNIŠTVU 

K A J JE Z DOLENJ
SKO L O N Č A R f J O ? 

TovariS urednik! 
Na Krškem polju je štiri

najst lončarjev. Ne vem toč
no, koliko jih še dela in ko
liko jih je prenehalo. Eno 
drži: lončarstvo na Krškem 
polju ima starodavno tradi
cijo še iz rimskih časov, kar 
se še danes vidi po oblikah 
raznih posod, ki spominjajo 
na prastare. Z lončarji imam 
vsaj jaz slabe izkušnje. Ze 
več let se trudim, da bi de
lali razne izdelke, ki se prav 
lahko prodajo, pa ti strici ne 
vedo, kaj se pravi držati be
sedo in da obstaja celo av
torski zakon. 

Tako sem dal nekemu lon
čarju, ki ga namenoma ne 
imenujem, idejo in risbo za 
originalen bilikum. Res jih 
je nekaj izdelal in sem dva 
celo videl pri njem, ni mi jih 
pa dal, češ da jih ima za ne
kega trgovca. — Pri drugem 
sem pustil 15 negativnih mo
delov za odtis grbov dolenj
skih mest in majolike. V 
dveh letih nisem dobil niti 
ene! — Tretjemu je občina v 
Krškem določila velike olaj
šave in je imel precejšnje 
naročilo, ki ga pa ni izvršil. 
Danes dela v neki tovarni v 
Vidmu. — četrti se je po
trudil, da bi mi izdelal bili
kum, vendar ni pravilno 
funkcioniral, za drugega se 
ni več potrudil. — Peti je od
govoril komaj na peto opo
zorilo, »da nema cajtn, šesti 
pa redno dela za kmetijsko 
zadrugo v Novem mestu in 
bi se mogoče od njega kaj 
dobilo, vsaj za vzorce. 

Pri Dolenjski turistični zve
zi bi radi dobili kolekcijo 
razne tipične posode in tu
rističnih spominkov, pa traja 
ta reč že čez leto dni in še 
ni vzorcev! V Cateških Top
licah je nastala velika vrtna
rija, ki bo prav gotovo potre 
bovala na stotine cvetličnih 
loncev in še marsikaj. V Za
greb vozijo mimo Brežic go
renjski lončarji na tisoče 
drobnih vazic in. lončenih 
vrčkov za zagrebške cvetli
čarne. 

Takšno je dejansko stanje. 
In kaj naj storimo? Treba je 
poklicati dva resna in dobra 
mojstra in se z njima pamet
no pomeniti, da bi začela de
lati po naročilih, ki jih ne 
bo zmanjkalo. Lahko pa bi 
priredili še pred tem razsta
vo lončarskih izdelkov Do
lenjske za javnost in za lon
čarje, da bi videli, kaj vse bi 
te dalo izdelati. Tovariš prof. 
Božidar Jakac ima lepo zbir
ko lonienine in tudi jaz 
imam nekaj te robe. Tako 
ne bi bilo posebnih stroškov 
t razstavo, Gospodarska zbor
nica in Turistična zveza pa 

naj takrat skličeta vse lon
čarje v Novo mesto in naj se 
z njimi pomenita. 

Pripominjam pa, da se s fi
nančno politiko v lončarstvu 
ne strinjam popolnoma. Do
mače obrti je treba obravna
vati drugače kakor obrti, ki 
jim služijo stroji za masovno 
izdelavo. Pri domačih obrtih 
je delo ročno in zamudno ter 
le dopolnilo k stroškom za 
preživljanje. 

Zadnji čas je, da se takš
nemu stanju napravi konec. 
Potem bodo dobili svoje tu
rizem, vrtnarija in končno 
tudi — lončarji. 

BOZO RACIC, 
Ljubl jana, 
Cesta v Rožno dol ino 

G R A D A Š K I LOVCI 
ODGOVARJAJO 

Tovariš urednik! 
V Dolenjskem listu št. 45 z dne 

8. novembra Je bil objavljen čla
nek, s katerim nas pisec predstav
lja bralcem drugačne, kot smo v 
resnici V odgovoru se ne bom 
dotikal uvodnih stavkov, ker so 
resnični ln se zanje avtorju iskre
no zahvaljujem. 

Dve kritični pripombi v avtor
jevem članku pa nista verodostoj-
r i . Avtorju tega članka se ne zdi 
prav, da lovska družina kmeta, ki 
Jo obstreljeno srno potegnil iz La-
hinje, toži, ker si jo je z lovci 
razdelil. Lovska družina se je na
mreč trudila, da bi ugotovila lov
ca ali divjega lovca, ki je ranil 
smo, kar pa jI ni uspelo niti s 
posredovanjem pristojne Ljudske 
milice. 

Rad bi poznal kmeta, posebno 
pa takega, kot je bil ta, ki pri 
šestdesetih letih ni vedel, da ob-
streljena srna ne more biti nje
gova last. Ce pa še povem, da je 
kožo takoj zakopal, ko je srno 
obelil, je zadeva glede pouuenostl 
takoj čisto drugačna. Kmet Je to
rej srno razčlenil na svojem do
mu in meso razdelil. Res je, da 
so nekaj mesa dobili tudi pozneje 
došli lovci, vendar ne zaradi te
ga, ker so lovci. Lovska družini, 
je od kmeta, ki si je neupravi
čeno prilastil ranjeno srno, zah
tevala skromno odškodnino. Ker 
Je ni poravnal na pismeni opo
min, je bila izterjana s posredo
vanjem sodišča. 

Na- zbornem mestu v Geršičib 
je član naše lovske družine res u-
strelil klatečega se psa. To je dolž
nost vsakega lovca po lovskih pred
pisih. Res pa bi bilo obsojanja 
vredno, če bi lovec ustreljenega 
psa zavlekel v vaški studenec pri 
spomeniku padlim borcem. V naši 
lovski družini skoro ni člana, ki 
ne bi med vojno aktivno sodeloval 
v NOV. starejši osebno, od mlaj
ših pa očetje.. Mislim, da bi lah 
ko avtor članka verodostojnost po
datkov pred objavo preveril. V 
naši lovski družini je 20 članov, 
in če bi kateregakoli vprašal o teb 
podatkih, bi zvedel resnico in ne 
bi z enostranskimi informacijami 
povzročal hude krivice. 

Lovec je ustreljenega psa za 
vlekel z javne poti v stran — v 
grmovje, in to tam, kjer ga je 
ustrelil Zakopal ga ni, ker ni 
imel s seboj orodja. Na Geršičih 
je nekemu fantu vnaprej plačal za 
to, da bi psa pokopal, ker pa tega 
še isti dan ni storil, je naslednji 
dan žival odpeljal konjač. 

S tem odgovorom ne bi hotel 
povzročiti med avtorjem članka in 
lovsko organizacijo spora, tem
več nasprotno, želimo, da bi se o 
lovstvu v javnosti več pisalo, tako 
o uspehih kot o težavah. 

Stane Gregorič, 
tajnik LD Gradac 

Kolektivi razpravljajo o temeljni listini 
Razprave o osnutku zvezne 

ustave v de lovnih ko l ek t i v ih 
novomeške občine se bližajo 
koncu. Očitno je, da se bodo 
končale v predvidenem r o k u , 
kar pomeni , da so bi le dobro 
organizirane. 

Seveda je vsebina obravnav 
poglavje zase. Nekater i delov
n i ko l ek t i v i (n. p r . »Upori« v 
Šentjerneju) so se nekol ikanj 
odmakn i l i od poglavitnega 
namena teh pogovorov i n na
mesto o družbeno - ekonom
s k i ured i tv i razprav l ja l i o 
splošnem i n uvodnem delu 
ustavnega osnutka. K o l e k t i v i 
Zavoda za nepremičnine, Za
voda za izmero zemljišč i n 
kataster, podjetja »Obrtnik«, 
»Keramike«, »Gorjancev« v 
Straži, Investici jskega b i ro ja , 
»Petrola« v Novem mestu, 
Kremenovega obrata v Birčni 
vasi , analitični oddelek i n 
splošni računovodski sektor 
»Krke«, gradbinc i »Pionirja« 
in drug i p a so celotno raz
pravo posvet i l i t i s t im ustav
n im določilom, k i govore o 
družbeno - ekonomsk i uredi
tv i , poslovanju i n odnosih v 
gospodarskih organizaci jah. 
N a več mest ih so obravnaval i 
odgovornost slehernega člana 
kolekt iva do družbene lastni-

K A M V NEDELJO? 
Tovariš urednik! 

Zopet je nedeljsko popol
dne. Zunaj je pusto in hla
dno, z neba prši droben dež, 
po cestah in ulicah je polno 
luž, pomešanih z blatom. 

V sobi (za štiri tisoč petsto j 
le prav tako pusto. Hladno je, 
saj v sobi ni niti peči. Pa tudi 
gospodinja ne pusti kuriti v 
sobi. Mlado dekle se mora 
prilagoditi vsemu in postane 
takšno, kakor je pusto jesen
sko vreme, čeprav je v njej 
mlada kri in bi imela rada, 
da bi bilo vse drugače. Mo
goče bi šla tudi na ples, ker 
rada pleše. Vendar tega v 
Novem mestu ni. Res pa je, 
da bi bilo za toliko mladih 
ljudi, kakor jih je c Novem 
mestu, nujno, kot je pisalo v 
predzadnji številki Dolenjske
ga lista, organizirati vsaj ma
lo razvedrila. Mogoče bi mla
dinski ples v središču mesta 
pritegnil še marsikoga, ki mu 
je zdaj neprimerno lioditi v 
Bršlin, kjer je bil ples do
slej. 

Zdi se mi, da je še mnogo 
mladih ljudi, ki na enak na
čin, kot sem ga opisala, za
bijajo prosti čas v mrki sobi.' 
Tako sta le dobra knjiga in 
včasih kino tista, ki nudita 
nekaj razvedrila. Lahko pa bi 
bilo precej drugače, ali ne? 

Kaj pravite, ali ni mogoče 
sredi Novega mesta organizi
rati dobro in zdravo zabavo 
za mlade ljudi? 

Marija Rak, 
Novo mesto 

ne i n pr is to jnost i razn ih or
ganov. V »Krki« so razen tega 
razprav l ja l i o de lu ustave, k i 
govor i o združevanju gospo
da r sk ih organizaci j i n v log i 
delovnega ko lekt iva v procesu 
integracije. K e r v lada v de
lovnem ko lek t i vu »Krke« v 
zvezi z zadn j imi uk r ep i o na

dal jn jem razvoju novomeške
ga obrata določeno neraspo
loženje, so p r i obravnavanju 
ustave zahtevali , naj se skliče 
sestanek odgovornih i n prouči 
ustrezna rešitev. 

V času, ko to poročamo, v 
nekater ih gospodarskih orga
nizaci jah novomeške komune 

še razpravl jajo o l i s t in i samo
upravl janja. Po številu ude
ležencev na razpravah sodeč, 
lahko ugotavl jamo, da se de
lovn i ko l ek t i v i čedalje bolj 
zavedajo svoj ih nalog, pravic 
in odgovornosti , kot j i h pred
videvajo ustrezna ustavna do
ločila. 

Predavanja o ustavi se nadaljujejo v kolektivih 
m 18. novembra so člani 

delovnih kolekt ivov obrata 
»Upori« i n mizarskega pod
jetja »Podgorje« v Šentjerne
j u poslušali predavanje o 
osnutku zvezne ustave, pred
vsem t is t i del , k i govor i o 
družbeno-ekonomskih odno
s ih . 

H Kra j evn i odbor Socia l i 
stične zveze v Šentjerneju 
urejuje prostore družbenih 
organizaci j . V ta namen je 
krajevna organizaci ja S Z D L 
zbra la že 180.000 dinarjev. Ce
lokupna vrednost vseh del bo 
znašala okrog 560.000 dinar
jev. P r i uredi tv i prostorov 
znatno pomagata delovna ko
lekt iva »Uporov« i n mizarske
ga podjetja »Podgorje«. — V 
preurejeni stavbi bosta k lub 
i n knjižnica. V k lubu , k i bo 
služil predvsem za sestanke 
in zborovanja, bodo ime l i te
levizor, šahovske garniture i n 
drugo, knjižnica pa bo dobi la 
popolnoma novo opremo. 

B i V kra tkem bo v Šent
jerneju začela delat i »šola za 
življenje«, k i jo pomaga orga
n iz i ra t i Zavod za izobraževa

nje kadrov i n proučevanje 
produkt ivnost i de la i z Nove
ga mesta. Zavod bo v t em 
kra ju organiz i ra l še več po-
Ijudnoznastvenih i n družbeno
političnih predavanj. 

Qg Zadnje d n i novembra 
bodo na šentjernejskem pod
ročju konference kra jevnih 
organizaci j Socialistične zve
ze. Vse krajevne organizacije 
se nanje skrbno pr ipravl ja jo . 

•j] V Šentjerneju so začeli 
s p r i p ravami za proslavo dne
va republ ike . 29. november 
bodo praznoval i osnovna šola 
in delovni ko l ek t i v i skupaj . 

J j Ko l ek t i v obrata »Upori« 
tovarne elementov za elektro
n iko je pr ispeval 530.000 di
narjev za gradnjo nove šole v 
Šentjerneju. Sredstva so de
lavci zbra l i i z svoj ih osebnih 
dohodkov. 

Razprave o ustavi se nadalju
jejo v delovnih kolektivih 

Tolmačenja zvezne ustave 
na sedežih kra jevnih organi
zacij S Z D L v sevniški občini 
so v glavnem zaključena. 
Skupno je b i lo na 36 mest ih 
44 predavanj. Vseh predavanj 
se je udeležilo 1778 l jud i . T o 
je že lepa številka, vendar če 
jo pr imer jamo s številom 
članstva S Z D L , Id ga je v 
občini 6300 — volivcev je celo 
11.770 — smešno reči, da b i 
b i la udeležba na zbor ih obča

nov lahko še večja. L judje so 
na zbor ih razprav l ja l i o novi 
ustavi , pa tud i o l oka ln i pro
b lemat ik i . V tolmačenje usta
ve je bi lo vključenih 27 pre
davateljev. 

Pre tek l i teden so se pričeli 
v vseh podjetj ih i n ustano
vah sestanki, na kater ih o-
bravnavajo osnutek zvezne i n 
republiške ustave. T u d i pro
svetni delavci bodo i m e l i raz
prave na pet ih mest ih . 

Ustava, statuti in telesna kultura 
K o razpravl jamo o osnutku 

zvezne i n republiške ustave 
ter občinskih statut ih, ne b i 
smel i pozabit i športnih orga
nizaci j , ka j t i telesna ku l tu ra 
je sestavni del naše družbe i n 
bo postavka o njej odločilna 
za nadal jnj i razvoj . Zato mo
ramo vs i čim bol j akt ivno 
poseči v razpravo p r i spreje
manju tako važnih dokumen
tov, posebno pa športniki. 
Razprave moramo dopoln i t i 
kot državljani, k i se zanima
mo za družbeno življenje, i n 
kot športniki, k i hočemo, da 
bo dobi la telesna ku l tura me
sto, k i j i pr ipada, i n finančna 
sredstva, potrebna za pravi
len razvoj . 

Telesena ku l tu ra je vedno 
važnejša v življenju delovne
ga človeka. Nagel razvoj in
dustri je i n mehanizaci ja pro
izvodnje zahtevata vedno več 
telesne ku l ture v življenju 
delavca. Zato b i bi lo prav i lno, 
da b i zvezna i n republiška 
ustava, posebno pa še statuti 
komun, zavzeli prav i lno stal i
šče glede telesne kul ture . 

Statut i k o m u n morajo 

predvidevati , kako se bo re
ševal prob lem telesne kul ture 
in kako se bodo zagotovila 
potrebna sredstva. Če bodo 
statut i brez' teb določil, potem 
bo to predvsem kr i vda šport
n ih delavcev. Zato je nujno, 

da vs i te lesnokulturni delavci 
sodelujemo v razprav i i n pr i 
spevamo svoj delež p r i reše
vanju težavnega vprašanja, 
kar je važno predvsem za 
okraj Novo mesto. 

F R A N C S E G E D I N 

Razprava v metliški občini 
Splošna razprava o osnutku 

nove ustave Federativne so
cialistične republ ike Jugosla
vije se je priče:a v soboto. 
26. oktobra. 17-Slanski preda 
vatel jski aktiv, k i ga je ime
noval občinski odbor Social i 
stične zveze, se je poprej p r i 
pravl ja l , da bi b i l osnutek 
ustave kar najbolje predelan 
po vseh večjih kra j ih . Doslej 
je v razpravah sodelovalo nad 
tisoč l jud i . 

Posebno dobro je bi la obi 
skana razprava 26. oktobra 
v M e t l i k i , kjer je govor i l 
podpredsednik izvršnega sve
ta L R Slovenije dr Jože V i l 
fan. Poudar i l je, da je nova 
ustava pravzaprav sad štiri

letnega bojevanja ter vse po
vojne graditve i n je edinstve
na na svetu. Osrednja misel 
ustave je človek; ta naj nosi 
zgradbo družbe i n jemlje de
lo kot osnovno potrebo za 
izpolnjevanje lastn ih i n druž
benih pot reb . Seveda je usta
va samo pravn i okv i r , k r i i n 
meso j i mora dat i pravo živ
ljenje. . 

Po zaključku njegovih izva
janj so občani stav i l i neka
tera vprašanja, tako o ponov
ni i zvo l i tv i , o pomoči človeku, 
re ferendumu, o krajevnih 
skupnost ih , o pomoči nerazvi
t i m kra jem i n zbliževanju 
med narod i . J. D. 

Osnutek republiške ustave osvaja dosežke 
napredne družbene prakse, j i h utrjuje in od
p i r a perspektive za nadal jnj i razvoj. V sploš
n i h določbah o samoupravl janju v gospodar
s tvu i n v družbenih službah je tud i naslednja 
določba: »Delovni l judje neposredno in samo
stojno opravljajo družbene zadeve v delovni 
organizaci j i i n s svobodnim delom razvijajo 
svojo osebnost, krepi jo svoj mater ia ln i polo
žaj i n mater ia lno osnovo družbe ter razvijajo 
gospodarstvo i n druge družbene dejavnosti«. 

Na j se zaustavimo p r i tej določbi. Tako j pa 
se moramo sporazumeti , da ne smemo ra
zumevat i te določbe same zase, iztrgane iz 
osnutka ustave, kakor da z drug imi določba
m i n i m a nobene zveze. T u pa tam se namreč 
še najdejo ljudje, k i delavsko i n družbeno sa
moupravl janje razumejo takole: »S tovarno 
uprav l jamo m i , naše zadeve se drug ih ne 
tičejo!« Vendar to h i čisto res. Nihče n ima 
pravice okrnjat i samostojnosti delovnega ko
lekt iva, njegove samoupravne pravice, a tud i 
ko lekt iv n i m a pravice s svojo sebičnostjo ško
d i t i napredku skupnost i . Družbena skupnost 
i m a pravico zahtevati, da kolekt iv uspešno 
gospodari , da izpolnjuje obveznosti do druž
be, da spoštuje splošno smer razvoja i n da 
p r i de l i tv i družbenega proizvoda upošteva 
splošna družbena mer i l a . Delovna organiza
ci ja, j e rečeno v osnutku zvezne ustave, oprav-

S A M O U P R A V L J A N J E V G O S P O D A R S T V U I N D R U 2 B E N I H SLUŽBAH 

Uporaba družbenih sredstev, ki zagotavlja 
najboljše uspehe 

l ja svojo dejavnost v sk ladu z ustavo, zakoni , 
družbenimi p lan i , statutom in z drug imi na 
zakonu temelječimi predpis i . 

De lovni l judje neposredno i n samostojno 
opravljajo družbene zadeve v delovni organi
zaci j i . . . A l i je to vse? Ne. Ne smemo s p r e 
gledati nadaljevanja te določbe, kjer je re
čeno, da samoupravl janje v delovni organiza
c i j i obsega z last i samostojno organiziranje 
proizvodnje oz iroma drugih dejavnosti ter ta
ko uporabo družbenih sredstev, k i zagotavlja 
doseganje najboljših uspehov za delovno orga
nizaci jo in družbeno skupnost z razvi janjem 
in večanjem produkt ivnost i dela, ekonomič
nosti i n rentabi lnost i v poslovanju delovne 
organizacije. Le kaj to pomeni? To, da n i vse
eno, kako ljudje gospodarijo z družbenimi 
sredstvi , a l i dosegajo samo povprečne uspehe 
a l i pa se trudi jo, da b i dosegli najboljše rezul
tate. N a to pa ponekod radi pozabijo. Se 
daleč ne izrabi jo vseh možnosti, vseh rezerv 
v kater ih se skr iva jo mi l i j on i . Zato b i se b i lo 
treba večkrat pogledati v ogledalo, v ustavo, 

k i je obveznost za nas vse, i n pr i znat i , če se 
kje p raksa razhaja z ustavnimi načeli i n do
ločbami, po t rud i t i se, da b i se obrni le s tvar i 
na bolje. 

K o prav i osnutek ustave, da obsega samo
upravljanje delovnih l jud i tako uporabo druž
benih sredstev, k i zagotavlja doseganje naj
boljših uspehov, niso mišljene le ko r i s t i de
lovne organizacije, ampak tud i interesi druž
bene skupnost i . G re torej za doseganje naj
boljših uspehov v kor is t delovne organizacije 
in družbene skupnost i . Z drugo besedo: gre 
za usklajanje interesov posameznikov, delovne 
organizacije i n širše skupnost i . N i s i mogoče 
zamis l i t i uspešnega napredka delovne organi-
nizacije, če ne napreduje vsa naša socialistič
na skupnost. I n obratno: družbena skupnost 
bo bogatejša, ko l i ko r bol j se bodo trudi le de
lovne organizacije za razvijanje i n večanje 
produkt ivnost i dela, ekonomičnosti i n renta
bi lnost i v svojem poslovanju. 

Samoupravl janje delovnih l jud i v delovni 
organizaci j i nadalje obsega odločanje o upo

rab i družbenega proizvoda, k i j i m na podlagi 
del itve po de lu pr ipada . Družbena skupnost 
določa splošna družbena mer i l a delitve, k i naj 
omogočijo, da bo delovni organizaci j i i n de
lovn im l judem ob del i tv i družbenega proizvo
da pr ipada l delež, k i je v pravem razmerju 
s produkt ivnost jo dela delovne organizacije i n 
delovnih l jud i , ne pa p l od špekulacije, ko-
njunkturnega dobička i n podobno. 

Osnutek republiške ustave vsebuje tud i do
ločbo, kjer je rečeno, da so delovni l judje p r i 
uresničevanju samoupravn ih prav ic odgovorni 
za svoje delo, za izpolnjevanje obveznosti de
lovne organizacije do družbene skupnost i ter 
za to, da organizaci ja posluje v sk ladu s sploš
n i m i družbenimi interesi . Te odgovornost i se 
mora zavedati s leherni član kolekt iva, ker se 
ne sme ponov i t i p r imer nekega kolekt iva, # 
je brez občutka soodgovornosti prenašal neza
koni to početje nekater ih vod i ln ih l jud i , k° 
pa je prišlo do poloma, je dv igni l roke, češ: 
M i smo s i u m i l i roke ! T reba je vedeti, da so 
obsežne samoupravne pravice delavcev i n ^ 
lovnih kolekt ivov povezane hkra t i tud i z nji
hovo vsestransko družbeno odgovornostjo-
K d o r pa mora prevzeti nase družbeno odgo
vornost, ta m o r a pogumno uporabl ja t i samo-

-upravne pravice, ker se kasneje ne b i m o g 6 ' 
izgovarjati , da j i h n i poznal a l i da so m u J * 
posameznik i k r a t i l i ! 



Lepo darilo rojakom po svetu 
Slovenski izseljenski kole

dar, dobri znanec naših izse
ljencev po vsem svetu, slavi 
z letnikom 1963 svoj desetlet
ni jubilej. Prav glede na to 
se je uredništvo še posebno 
potrudilo, da ga bodo rojaki 
pravočasno prejeli in da bo
sta njegova vsebina in opre
ma kar najlepša. Naše ljudi 
v evropskih deželah bo Kole
dar razveselil v novembru, pa 
tudi rojaki onstran oceana bo
do že v prvi polovici decem
bra z zanimanjem listali po 
njem. 

Zanimanje zanj je letos 
prav izredno. Zato prosimo 
tiste, ki bi si ga še radi na

ročili, da to store čimprej. 
Po njem je namreč veliko 
povpraševanje tudi doma, kjer 
ga kupujejo in pošiljajo svoj
cem v bližnje in daljne deže
le kot topel novoleten pozdrav 
iz domovine, vedno bolj pa 
segajo po njem tudi domača 
podjetja za svoje poslovne 
prijatelje v tujini. Vsem, ki 
jih bo dosegel, bo Koledar 
približal Slovenijo in Jugosla
vijo z zanimivim berilom, s 
članki, reportažami, leposlov
nimi sestavki in s pesmimi 
kar na 288 straneh, ki so iz
redno bogato ilustrirane: z 
212 črnobelimi in s štirimi 
barvnimi fotografijami. 

Izšla je druga številka 
» E K R A N A 62« 

Izšla je druga številka 
»Ekrana 62«. I z id te f i lmske 
revije, k i izhaja v slovenšči
n i , je jugoslovanski t isk spre
je l s s impat i jami . 

Novembrska številka »Ekra
na 62« je posvečena znane
m u i ta l i janskemu režiserju 
Michelange lu Antonion i ju . 
Njegovo delo obravnava pet 
pr ispevkov, med ka te r im i ve
l ja omenit i predvsem daljšo 
portretno sk ico Božidarja 
Okorna . 

Rev i ja prinaša razpravo se
danjega francoskega m in i 
stra za ku l tu ro Andre ja M a l -
rauxa »Oris psihologi je f i l 
ma«, k i je b i l a napisana si
cer že leta 1939, zarad i neka
ter ih zan imiv ih komparac i j 
pa je aktualna še danes. 

Dva članka sta posvečena 
p ion i r ju slovenskega f i lma 
Metodu B a d j u r i i n njegove
m u delu. Prvič je objavljena 
njegova kompletna f i lmogra-
fija. 

Oktobrsko darilo MLADINSKE 
KNJIGE 

Založba M l a d i n s k a knj iga 
je pr ip rav i l a v oktobru novo 
zb i rko kn j i g za mlade i n od
rasle bralce. Izšle so: bolgar-

S e m i n a r p e v o v o d i j 
v Č r n o m l j u 

Občinski svet Svobod i n 
prosvetnih društev v Črnom
l ju je organiz i ra l 10. i n 11. 
novembra seminar za vodje 
m lad insk ih pevsk ih zborov, k i 
ga je vod i l tovariš F ranc Zu
pančič. Udeležili so se ga uči
tel j i večjih šol, k i vodijo pev
ske zbore. Seminar naj b i nu
d i l vodjem mlad insk ih pev
s k i h zborov osnove, k i j i h 
m o r a poznat i vsak zborovod
ja . Udeleženci so dob i l i mno
go kor i s tn ih nasvetov i n po
bud za delo med mladino, do
men i l i p a so se t u d i za nada
l jeva lni seminar med z imsk i 
m i počitnicami. Pe. 

» P E Š Č E N I G R A D « 
v t o n s k e m s t u d i u 

F i l m s e r v i s a 
Montaža f i lma »Peščeni 

grad«, k i ga je snemala naša 
prva producentska skup ina 
pod okr i l j em »Viba filma«, 
je končana. E k i p a je že p r i 
čela s s inhronizaci jo v ton
skem stud iu F i lmserv i sa . 

Obvestilo d o p i s n i k o m 
Vse ostale pr ispevke i n po

slane članke bomo objav i l i 
pr ihodnjo sredo, ko bo izšel 
naš tednik na 24 straneh! 

UREDNIŠTVO 

• M 

ska pr ipovedka »Kraljevič 
i n obrt«, »Moj dežnik je lah
ko balon« E l e Peroc l i n 
Lindgrebova pr igoda »Pika 
Nogavička«. V slovenskem 
prevodu smo tokrat dob i l i tu
d i Sadoulovo »Moč filma«, 
»Heidi«, katere pisec je Spy-
r i , i n »Belega leva« hrvaške
ga pisatelja Viteza. 

V knjižni z b i r k i »Čebelica« 
so v septembru izšle »Pove-
stice o živalih« Ušinskega, v 
oktobru pa je v tej zb i rk i 
izšla Bevkova »Pikapolonica«. 
V z b i r k i »Sinji galeb« smo 
dob i l i p r v i i n drug i del »Pri
god Huckleberr jr ja Finna« 
M a r k a Twaina , medtem ko 
je v z b i r k i »Kondor« izšlo več 
stvar i : ponatis Vergi love 
»Eneide«, »Temeljna listina« 
dr. M a k s a Snuder la , Likarje-
ve »Glivice« i n »Šahovska za
četnica« velemojstra Petra 
Tr i funovida. Septembrsk i i n 
ok tobrsk i program zbirke 
»Skolja« je predv ide l izdajo 
Eremkove knjige »Na zahod
nem odseku« i n Mendejevega 
»Fanta iz Brooklvna«. 

Na naslovni in zadnji strani 
ovitka sta umetniški repro
dukciji Pirana in Istranke, de
lo slikarja Mihe Maleša. Nje
govo delo so tudi štiri repro
dukcije v barvah: Portorož, 
Šibenik, Dubrovnik in Korču
la. Letos je uredništvo želelo 
s članki in slikami še zlasti 
poudariti razvoj jugoslovan
skega turizma v zadnjih letih. 
Koledar uvaja 13 velikih fo
tografij — avionski posnetki 
najlepših jugoslovanskih ob
morskih letovišč in otokov: 
Piran, Pulj, Krk, Rab, Zadar, 
Trogir, Korčula, Dubrovnik, 
Risan, Budva, Sv. Štefan, od
sek jadranske magistrale in 
Mljet. Vsi posnetki so delo 
priznanih hrvaških mojstrov 
fotografije. 

Kot vsako leto je tudi letos 
v koledarju: fotoreportaža na 
16 straneh »Novo v sloven
skih krajih«; prav tako na 16 
straneh fotografije z zadnjega 
obiska naših rojakov v domo
vini; na šestih straneh pa so 
slikovno prikazane razne veje 
športa v Sloveniji itd. 

Lovci in ribiči bodo z zani
manjem prebrali sestavke o 
lovu in ribolovu v Sloveniji 
in Hrvaški. Za mnoge bodo 
zanimive reportaže o Skofji 
Loki, Suhi krajini, Kočevski 
in o Savinjski dolini, zlasti za 
tiste, ki so rojeni v teh kra
jih. V angleščini so objavljeni 
tudi članki o ribolovu, iz živ
ljenja študentov in pa o raz
voju medicine v Jugoslaviji. 

črtice in zabavne sestavke 
so prispevali Bevk, Ingolič, 
Godina, Klopčič, Perocijeva, 
Hofman, Mevlja in drugi. 

N e m š k i 
» P I R A N F I L M « 

Producentska hiša »Piran 
film« iz Stuttgarta, k i j o vo
d i Egon Habbe, se zelo za
n ima za sodelovanje z našimi 
umetn ik i . Tako je producent 
Habbe ponud i l režiserju 
Boštjanu H l a d n i k u i n sceno
grafu inž. a rh . N i k u M a t u l u 
snemanje štirih f i lmov. H lad 
n ik naj b i začel snemati že 
pr ihodnjo pomlad po lastnem 
scenari ju. 

Producent Habbe že več 
let sodeluje s F i lmserv i som 
in njegovo zadovoljstvo nad 
delom tega podjetja je tako 
vel iko, da je celo svoje pod
jetje imenoval po kra ju , v 
katerem ima F i lmserv i s ate
lje. 

Obiskali boste slovenskega 
Parižana slikarja Vena Pilona, 
hodili po poteh dolenjskega 
rojaka Janeza Karla Planin
ska, ki je dolga leta živel 
med Eskimi in postal celo 
njihov poglavar. Tu so tudi 
življenjske zgodbe vidnih 
ameriških Slovencev, neutru
dnih društvenih in kulturnih 
delavcev Franka Keržeta, Iva
na Molka, Josephine Tratnik. 
Antona Terbovca in drugih. 

V zgodovino NOB bo treba 
vključiti tudi poglavje o 
ogromni moralni in gmotni 
pomoči ameriških Slovencev v 
letih 1942 in 1943, ko so se s 
tem namenom združili v ju
goslovanski pomožni odbor 
SANS in v Slovenskem narod
nem kongresu. O tem govori
ta dva članka v koledarju. Se
stavki v tem delu so važen 
prispevek k zbiranju gradiva 
za zgodovino slovenskih izse
ljencev, ki so veliko prispeva
li pri graditvi dežele, v kateri 
živijo. 

Slovenski izseljenski kole
dar 1963 naj gre na pot z že
ljo, da bi še bolj kot doslej 
zbližal naše rojake v obeh 
domovinah. 

M. S. 

Prijetno svežino so pr ines l i na letošnjo okrajno revi jo 
d ramsk ih skup in igra lc i S V O B O D E z Vidma-Krškega: • 
»NAMIŠLJENIM ZDRAVNIKOM« v režiji tovariša Zeml ja
ka so se predstavi l i ko t v igrana družina, po lna delovnega 
poleta i n veselja po ustvarjanju. Upajmo, da nas bodo 
tud i letos večkrat pri jetno razvesel i l i , prav tako pa se že 
vnaprej veselimo njihove udeležbe na okra jn i rev i j i d ram

s k i h skup in , k i bo pr ihodnjo pomlad v Brežicah! 

V statutu komune naj dobi svet za 
kulturo in prosveto ustrezno mesto 

N a razširjenem p lenumu 
sveta Svobod i n občinskega 
sveta za ku l tu ro i n prosveto, 
k i je b i l 17. novembra v Bre
žicah, je b i l a razprava zelo 
živahna. Predsednik sveta 
Svobod i n prosvetnih društev 
Jaka D mač je obdela l vrsto 
problemov, k i b i j i h bi lo tre
ba rešiti na p lenumu. Pr ipo
m n i l Je, da se je svet za ku l 
turo i n prosveto ukvar ja l zla
s t i z vprašanjem kul turno-
prosvetnega dela na šolah, 
medtem ko je svet Svobod 
i n prosvetnih društev na 
splošno skrbe l za ku l tumo -
prosvetno dejavnost v občini. 
Predlagal je, da b i b i l v bo
dočem občinskem statutu sa
mo en svet, k i b i vod i l svoje 
delo na šolah i n v prosvetnih 
društvih, ukvar ja l p a b i se 
tud i z d rug im i dejavnostmi. 
Sk rbe l naj b i za f i lmsko vzgo
jo v šolah, za glasbeni pouk, 
za sodelovanje z delavsko un i 
verzo, s Posavsk im muzejem, 
skrbe l za t isk, knjižnice i n za 
prav i lno vzgojo m lad insk ih i n 

s ind ika ln ih amatersk ih dram
sk ih društev. Člani p lenuma 
so v razprav i govor i l i o tem, 
da b i mo ra l obstajati poseben 
sk lad za potrebe kul ture i n 
prosvete, s ka te r im naj b i 
upravl ja l bodoči svet popol
noma samostojno. 

Sedanj i način tega n i dovo-

Z o k l j u č e n a je 
s i n h r o n i z a c i j a f i l m a 

N A Š AVTO 
V tonskem stud iu F i lmser

visa so končali s inhronizaci 
jo f i lmske komedi je »Naš 
avto«, k i j o je za »Triglav 
film« režiral František Cap 
po scenari ju V i t o m i l a Zupa
na. V L jub l jan i so s inhroni-
z i ra l i tud i slovensko verzijo, 
ker p a bo kop i ja tud i v sr
bohrvaščini, je ekipa odpo
tovala v Beograd, kjer bodo 
ob sodelovanju beograjskih 
igralcev posnel i dialoge tud i 
v sebohrvaščini. 

ljeval, ker so se sredsva, k i 
so b i l a namenjena z a razvo j 
kul ture i n prosvete v občini, 
uporabl ja la le v invest ic i jsko 
namene, sveta pa n is ta mo
gla z n j i m i razpolagati . 

To je bistveno vprašanje, k i 
so ga člani p lenuma t u d i na
čeli. Sk l en i l i so, da bodo pre
dlog uvel jav i l i tud i v občin
skem statutu. V razprav i o 
bodočih nalogah so ugotov i l i , 
da bodo mora l i k a r k m a l u te
mel j i to popr i je t i za delo. V 
apr i lu 1963 bo v novem ku l tu r -
nem domu v Brežicah okra j 
na revi ja Svobod i n amater
s k i h d r a m s k i h skup in . K e r 
bodo za revi jo potrebne te
melj ite pr iprave , so že zda j 
zadolžili posamezne tovariše, 
da bodo skušali čimprej p r i 
prav i t i vse potrebno. 

A . M . 

Naročite domači tednik 
bratu ali sinu, 

ki je pri vojakih! 

Samokritična razprava v Vidmu-Krškem 
Letna konferenca videmsko-krške 

mladine v nedeljo, 18. novembra, 
je razpravljala o vlogi mladine v 
nadaljnjem razvoju naše sociali
stične izgradnje ln hkrati opozo
rila na probleme, s katerimi se 
vsak dan spoprimejo vodstva mla
dinskih organizacij. Večurna sa
mokritična razprava o delu mla
dine je zadostno jamstvo za uspe
šnejše delo mladine. Konference 
so se kot gostje udeležili pred

stavnik okrajnega odbora SZDL 
in mladine, predstavnik občinske
ga komiteja ZK, SZDL, delavske 
univerze in predstavniki kolektiva 
tovarne celuloze in papirja. Na 
konferenci je bil izvoljen 17-član-
skl občinski komite ln delegat za, 
VII. kongres LMJ Anton Goltes iz 
Kostanjevice. Za predsednika ob
činskega komiteja mladine je bil 
ponovno izvoljen Maks Unetič. 

V uvodnem referatu je predsed-

Mešani pevsk i zbor v Orehov ic i pod Gor janc i t iho i n vztrajno dela;, vod i ga že vrsto let 
pr izadevni pevovodja tovariš M a r i j a n M i s son . N a s l i k i : orehovSki pevc i ob zadnjem zboru 

t Gorjanskega batal jona v Orehov ic i 

nik občinskega komiteja LMS opo
zoril na bodoče naloge mladine. 
Med drugim je poudaril tudi po
trebo po smotrnejšem vključeva
nju mladine v družbenopolitično 
delo. Potrebno je, da mladinska 
vodstva obravnavajo tudi gospo
darski razvoj komune in družbene 
skupnosti. Dotaknil se je premajh
ne dejavnosti mladine v gospo
darskih organizacijah. Mladinski 
aktivi v nekaterih gospodarskih 
organizacijah premalo razpravljajo 
ali pa sploh ne razpravljajo o go
spodarskih problemih, s katerimi 
se spoprijema delovni kolektiv. 
Nadalje Je predsednik obravnaval 
nekatere nepravilnosti, ki so se 
dogodile mladincem. Tako so trije 
mladinci takoj zatem, ko so opra
vili izpite za ustrezno kvalifika
cijo, bili brez odpovednega roka 
odpuščeni Iz službe. Drug primer: 
kmetijska zadruga in gospodarska 
organizacija sta štipendirali teh
nični kader, po končanem šolanju 
pa so ti tehniki odšli v Nemčijo 
na delo. Nihče pa se nI vprašal, 
zakaj so ti mladinci odšli v tu
jino! Mladina se tudi nI izkazala 
z udeležbo na zborih občanov, 
kjer so razpravljali o osnutku 
ustave. Dejavnost mladinskih ak
tivov na osemletkah, TSS in va
jenski šoli je zadovoljiva. Pri 
tem so pomagali prosvetni de
lavci. Nekateri mladinski aktivi so 
kljub težkočam bili uspešni. Zla
sti je opaziti napredek pri ideolo
škem izobraževanju, kulturno-pro-
svetnem delu ln. športu. 

Predsednik mladine Maks Une
tič Je na koncu opozoril, da re
ferat ni nakazal vsega ln zapro
sil delegate, naj sodelujejo v raz
pravi. 

V razpravi je sodelovalo okoli 
10 mladincev. Delegat is Kosta
njevice je razpravljal o delu mla
dine v kmetijskih organizacijah. 
Opozoril je na neugodne delovne 
pogoje v teh organizacijah ln ome
nil, da je važno, ali aktiv mladine 
pozna perspektivo zadruge. Mla
dinska aktiva iz Velikega Podloga 
in kmetijske zadruge naj bi tesne
je sodelovala ln skupno razprav
ljala o razvoju socialističnega 
kmetijstva na vasi. Delegat iz TSS 
je povedal, da je letos na TSS 
izdelalo se 36 odstotkov dijakov, 
kar je zaskrbljujoče, po njego
vem mnenju je glavni razlog ta, 
da v šoli poučuje veliko honorar
nih predavateljev, ki snovi ne 
morejo podati tako "strokovno ka
kor redni predavatelji. Na šoli je 
tudi vprašanje učitelja za telesno 
vzgojo. 

Zanimiva je bila tudi razprava 
delegata iz Velikega Trna. V 
svojem izlaganju je ugotovil, 
da se mladinske organizacije spo
prijemajo s težavami na vasi 
zaradi neaktivnosti mladine. Glav
ni razlog te nekativnosti pa je 
Iskati v pomanjkanju družbenega 
ln ekonomskega znanja pri mla
dini. Po drugi strani pa bi bilo 
potrebno tudi mladini na vasi nu
diti prostor za sestanke. Ce bi 
mladina bila bolje zastopana v 
krajevnih odborih SZDL, bi dose
gla tudi večje uspehe. — Mladinec 
Iz Mrtvic je v razpravi poudaril, 
da ima tamkajšnja mladina voljo 
do dela, vendar nima svojega pro
stora. To razpravo pa je dopolnil 
delegat Iz Senuš. ki je dejal, da 

si Je mladinska organizacija i so
delovanjem ostalih organizacij ure
dila svoj kotiček. Delegat lz Kr 
škega je kritiziral delo vodstva 
aktiva mestne organizacije. Ugo
tovil je, da komisija za idejno 
vzgojo pri občinskem komiteju 
LMS ni bila najbolj delavna. Mla
dina bi zelo rada sodelovala T 
razpravi o novi ustavi, vendar 
so j i določila nerazumljiva. Zato 
bi bilo potrebno, da bi za mla
dino organizirali posebna tolmače
nja. Počitniška zveza v Krškem 
po mnenju delegata spi. Zaradi 
njene nedejavnosti krška mladina 
ne more uresničiti gesla: »Spozna
vaj domovino ln še bolj Jo boš 
vzljubil«. 

V nadaljevanju razprave so dis
kutanti ugotovili, da je premalo 
sodelovanja med mladino in osta
limi organizacijami, zlasti z orga
nizacijo SZDL. Dogaja se tudi, da 
starši ne pustijo svojih otrok na 
sestanke. Mladinke, obrata Indu
strije perila v Kostanjevici niso 
pokazale dovolj volje do dela v 
mladinski organizaciji. Bolje pa se 
sestankov udeležuje mladina lz 
Brestanice. V Leskovcu so mno
žične organizacije premalo pozor
ne do mladine in ne priznavajo 
vloge, ki jo mladina v naši družbi 
ima. Zelo radi kritizirajo delo 
lmadine, niSkoli pa ji ne dajo 
priznanja. Mladina v Koprivnici 
je bila sicer delavna, zadnje čase 
pa je opaziti v tej organizaciji 
mrtvilo. Zdolska mladina si želi 
predavanj z diapozitivi. 

Ob koncu razprave so se ogla
sili še sekretar občinskega komi
teja ZK Milan Ravbar, predsednik 
okrajnega odbora SZDL Miro Go-
šnik ln sekretarka okranjega ko
miteja LMS. Ugodno so ocenili 
pestro ln bogato razpravo na kon
ferenci, analizirali nekatere pro
bleme in v svojem izvajanju dali 
mladini bogate napotke za na
daljnje delo. D. K . 



Po 56 letih spet jamarji na Dolenjskem 
V petek zvečer se je n a 

ustanovnem občnem zbo ru Ja 
marskega društva v Novem 
mestu zbralo nekaj n a d 30 
l jud i , k i b i želeli ob iskovat i 
podzemel jski svet naše Do
lenjske. M e d n j i m i je bi lo 
tud i nekaj deklet, k a r je pre
cejšnja redkost m e d jamar
s k i m i društvi v Sloveni j i . Ta
ko so se po 56 let ih na Do
lenjskem zopet pojav i l i orga
n i z i ran i j amar j i . 

Prve akci je l jubitel jev j a m 
na Dolenjskem so bi le že leta 
1906, vodi l pa j i h je novinar 
Fran jo P i r e z Drske p r i No
vem mestu. Z n j i m je sode
lovalo nekaj navdušenih No-
vomeščanov. O teh akc i jah 
sta p isa la tud i »Dolenjec« leta 
1906 i n »Slovenec« leta 1907. 
P r i delu so ime l i precej težav, 
posebno pa j i h je napadal 
tedanji novomeški prost E l -
bert. P i on i r j i j amarstva na 
Dolenjskem so obiskoval i zla
s t i jamo v K o z a k i h na Trški 
gori, k i je dob i la ime po Fra 
n ju P i r eu , Jakšetovo rupo 
p r i Srebrničah i n Ve l i ko vre-
tenco b l i zu Globodola . Skup i 
na je pozneje razpadla, ven
dar lahko rečemo, da je b i l a 
ena i zmed p r v i h organizira
n ih skup in p r i nas. K o se je 
leta 1910 ustanovi lo Društvo 

za raziskovanje j a m Slovenije, 
so bi le prve akcije usmerjene 
prav n a dolenjski kras , po
sebno na Dobro polje. D r u 
štvo je med obema vo jnama 
popust i lo z de lom i n precej 
pozabilo na dolenjske jame, 
po drug i svetovni vo jn i p a so 
bile na Dolenjsko usmerjene 
le redke akci je. Slovenci smo 
lahko ponosni na svoje dru
štvo, saj je b i lo tretje v Evro 
p i . 

Letošnji občni zbor je vod i l 
dr . Uroš Tršan, k i je v okvi
r u taborniških k lubov Orne
ga i n Stre la vod i l tud i prve 
akcije. K r a t k o zgodovino ja
marstva je zaključil z beseda
m i , da je. l judstvo, k i živi na 
nekem področju i n ga ne mo
re popo lnoma spoznati , nevre
dno, da b i živelo na njem. 
Ustanovni občni zbor sta v 
imenu Društva za raziskova
nje j a m Slovenije pozdrav i la " 
njegov predsednik dr . Ivan 
Gams i n podpredsednik M i r a n 
Marus ik . Povedala sta nekaj 
besed o namenu i n nalogah 
jamarjev v Sloveni j i . Jamar j i 
so vedno povezani tud i z J L A , 
saj so mnog i podatk i o jamah 
strateške vrednost i . 

Jamar j i niso vab i l i na prv i 
občni zbor predstavnikov 
družbeno - poljtičnih organi-

N A S O B I S K 

„Us pel sem z vztrajnim 
delom" 

»Življenje je pestro in zah
tevno in samo z vztrajnim 
delom je mogoče doseči us
pehe,« nam je dejal JOŽE 
BUKOVEC, bivši direktor 
Zavarovalnice v Krškem, ki 
je te dni odšel v zasluzeni 
pokoj. 

37 let je Bukovec vestno 
služboval v različnih službah; 
najprej kot trgovski pomoč
nik v Ljubljani, zatem kot 
uslužbenec v splošni bolniš
nici v Beogradu, pri Okrajni 
zadružni zvezi v Trebnjem 
in končno od leta 1948 pri 
Državnem zavarovalnem za
vodu. V novomeški podruž
nici DOZ je bil vršilec dolž
nosti šefa le nekaj mesecev. 
Leta 1948 je bil premeščen v 
Krško. Tovarišu Bukovcu 
smo zastavili več vprašanj, na 
katera je rade volje odgo
voril: 

S 1. novembrom ste bili 
upokojeni. Zanima nas, 
kakšno je bilo vaše prvo 
srečanje z mestom in ljud
mi pred Štirinajstimi leti, 
ko ste prišli v ta kraj? 

— Kraj se mi je ie na 
prvi pogled zdel prikupen, pa 
tudi z ljudmi sem se hitro 
spoznal. Iskreno pa priznam, 
da sem bil močno razočaran 
nad razmerami na novem 
delovnem mestu. V Novem 
mestu sem imel dobro sta
novanje, tudi organizacija 
službe je bila tam dobra. 
Podružnica DOZ v Krškem 
pa je bila v temnih in tes
nih prostorih v zapuščeni 
stavbi. Velike težkoče sem 
imel sprva z uslužbenci, saj 
je bil najstarejši uslužbenec 
star komaj 18 let, torej brez 
izkušenj. Prav tako je bila 
slaba organizacija terenske 
siužbe. 

Znano je, da je sedaj 
zavarovalnica v nov ih pro
s tor ih i n da posluje zelo 
uspešno, predvsem zaradi 
dobrega strokovnega ka
dra . K a k o ste to dosegli? 

— Že uvodoma sem dejal, 
da lahko samo z vztrajnim 
delom dosežeš uspehe. Vsi 
smo morali vložiti vse na
pore za razvoj zavarovalni
ce. Osebno mi tega truda 
ni žal in ponosen sem, da 
sedanji uslužbenci delajo v 
drugačnih delovnih razmerah. 
To se kaže tudi v uspehu. 
Želim, da zavarovalnica tudi 

v bodoče posluje tako kot 
doslej, v zadovoljstvo zava-
rovalcem ln uslužbencem. 

— A l i b i hote l i povedati 
kakšen dogodek i z vašega 
življenja, k i se ga več
krat spominjate, 

Takoj po kapitulaciji Jugo
slavije so me Nemci kot 
vojaka zajeli pri Cateških 
Toplicah. Moral bi v ujet
ništvo, vendar me je zadnji 
trenutek rešil bivši telefon
ski mojster na brežiški po-
štt Stanislav Moravec, ki je 
Nemcem dejal, da sem tudi 
jaz telefonist m da me po
trebuje za popravljanje te
lefonov. Nemci so mu verje
li, jaz pa sem se takoj pre
oblekel in hitro odšel iz 
Brežic. 

— S čim se ukvarjate v 
prostem času? 

Cebelarim in ribarim; v 
bodoče bom imel za to več 
časa. 

— S kakšnimi občutki 
odhajate v pokoj? 

— čutim zadoščenje, da 
sem službo v redu predal 
mlajšemu nasledniku, in pri
znam, da kar rade volje pre
vzemam »drugo službo«. 

Tovariš Jože Bukovec je 
bil zaradi svoje skromnosti 
iv prizadevnosti priljubljen 
v službi. Kolektiv mu je v 
priznanje podelil zapestno 
uro in električni brivski 
aparat, od glavne direkcije 
Zavarovalne skupnosti pa je 
prejel kompletni ribiški pri
bor. Vsi so mu stisnili roko 
in mu zaželeli še dolgo živ
ljenje v zasluženem pokoju. 
Tudi mi se tem željam pri
družujemo. 

D. K . 

zaci j , ker so hotel i šele po 
opravl jenem de lu zapros i t i za 
pomoč, da b i dokazal i , da so 
pomoči tud i vredni . Vendar 
sta občnemu zboru nepričako
vano pr isostvovala tud i pred
sednik ObO S Z D L Jože Cvit-
kovič i n predstavnik O b Z T K 
kapetan Zivkovič. N j ihova p r i 
sotnost je dokazala, da se tu
d i naši družbeni organi zani
majo za jamarsko dejavnost. 
Vso zahvalo zasluži tud i upra
va Medobčinske zavarovalnice, 
k i je odstopi la za občni zbor 
svojo sejno sobo. Tovariš 
Cvitkovič je pozdrav i l pobudo 
za ustanovitev jamarskega 
društva i n ob l jub i l tud i ma
terialno pomoč, da bo dru
štvo lahko prebrodi lo začetne 
težave i n neovirano nadalje
valo z delom. Kape tan Zivko-
vič je dejal v imenu O b Z T K , 
da bodo tud i oni podpr l i no
vo društvo. 

Novo društvo je sprejelo 

sklep, da bodo najprej izve
d l i krajši seminar o osnovah 
plezanja, raz iskovanja, prve 
pomoči i n merjenja j am, da 
bodo vsi nov i člani teoretično 
pr iprav l j en i na prve akci je. 
Takoj nato pa bodo ob iska l i 
jame, k i so j i h pred 56 le t i 
raz iskoval i p r edhodn ik i ja
marjev na Dolenjskem. 

Z a redno delo bo skrbe l 
8-članski odbor, k i ga bosta 
vodi la dr . Uroš Tršan i n Ivan 
Zgajnar. Ustanov i l i bodo tu
d i sekcije, k i se bodo potem 
special iz irale za določeno de
lo. Izredno uspe l i občni zbor 
je zaključil dr . Uroš Tršan, k i 
je kot član največje sloven
ske jamarse akci je v Triglav
sko brezdno s pri jetno bese
do i n diapoz i t iv i opisal nad 
200-metrski spust, s ka t e r im 
se je še povečal ugled sloven
sk ih jamarjev v svetu. 

Janez Korošec 

Lisičja nadloga na Krku 

Ovaden „noćni obisk" v Celulozi 

Ob u m i k u z otoka K r k a 
septembra 1943 so I ta l i jani 
i zpust i l i i z svoj ih mrež ne
kaj živih l is ic . O d takrat do 
danes so se l is ice tako raz 
množile, da so razen divja
čine i n perutnine pričele na
padati tudi ovce, k i se svo
bodno pasejo v h r i b i h brez 
nadzorstva. 

Zarad i vedno večje škode 
je O L O K r k leta 1951 posta
v i l stalnega lovca za ubija
nje l is ic , toda ta je osta l sa
mo do konca naslednjega le
ta. 2e januarja 1953 je O L O 
izglasoval sklep, po katerem 
bo vsak, kdor ujame a l i ubi
je l is ico, dob i l dva tisoč di
narjev nagrade. Tako so le
ta 1953 pob i l i 59, leta 1954 
pa celo 447 l is ic . 

L is ice so na področju Ba
ške Drage februarja l n mar
ca letos pokla le 80 jagnjedi, 
zato je S Z D L v B a s k i Drag i 
ob l jubi la poleg občinske na

grade še posebno nagrado v 
v višini deset tisoč dinarjev 
za vsako l is ico. Uspeh je k l jub 
nagradam i n številnim orga
n i z i r an im lovom izostal . 

Raz iskavanju vesolja je namenjen največji radioteleskop 
v E v r o p i , katerega p r v i del so dogradi l i v čast X X I I . kon
gresa K P S Z b l i zu Moskve . — Teleskop bo omogočal 
takšna opazovanja i n raziskave vesolja, k i z dosedanj imi 
napravami niso b i l a mogoča. — N a s l i k i : vel ikanske ante

ne novega sovjetskega teleskopa 

XWkP celuloze i n 
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8 0 bi le dolge, 

verjetno za oba. Tedaj je čud
n i gost verjetno začutil ne
varnost i n se v skoku divje 
pognal p ro t i oknu z dvo jn im 
stek lom. Okno se je razbi lo 
in s tek lo ' je zaropotalo po 
asfaltu. V ra ta r je zavpit. Ži
val se je prestrašila glasu. 
Vsa krvava se je pognala 
pro t i d rug im vratom, k i so 
bi la zaklenjena. Končno je le 
našla izhod p r i odpr t ih 
vrat ih . Nečemer j i h je potem 

prav gotovo dobro zak len i l . 
Po vratar jem pripovedova

nju je b i la žival podobna 
srn jaku a l i gamsu i n je ime la 
nazaj zavihane rogove. Dlake, 
k i j i h je pust i la v vratarn ic i , 
so posla l i v preiskavo. Tako 
bodo ugotovi l i , za katero ži
val gre. Vsekakor b i bi lo za
nimivo vedeti, od k o d je žival 
prišla v tovarno i n zakaj je 
obiskala vratarja. 

D. K . 

Nobenih novosti v avtomobil
skem svetu 

Kaj dela Lovska zveza v Spodnjem ['savju 

Z a š č i t a o v a c 
S T R O K O V N J A K I INST I 

T U T A za uporabo jedrske 
energije v kmeti jstvu, veteri
narstvu i n go i^ars tvu so od
k r i l i živo cepivo pro t i pljuč
n i m paraz i tom p r i ovcah. To 
je prvo cepivo te vrste p r i nas 
i n v svetu. S t rokovn jak i so 
ob podpor i nekater ih jugo
s lovanskih organizaci j t r i le
ta i ska l i zdravi lo p ro t i para
z i tu , k i povzroča p r i ovcah 
huda pljučna vnetja. Novo ce
pivo bodo izdeloval i ser i jsko i n 
ga že pr ihodnje leto na široko 
uporabl ja l i za zaščito ovac. 

Znanstvenike, k i so odkr i 
l i cepivo, so predlagal i za kan
didate oktobrske nagrade 
Beograda. 

DOPISUJTE 
V DOLENJSKI LIST! 

Zadnj i občni zbor Lovske 
zveze iz V i d m a Krškega je 
prejšnji mesec anal i z i ra l do
sedanje uspehe i n probleme 
lovstva i n nakazal smernice 
za uspešnejše delo. N a obč
nem zboru je bi lo prebrano 
zanimivo organizaci jsko po
ročilo k i so ga delegati z bo
gato razpravo dopo ln i l i . 

Lovska zveza vključuje 23 
društev iz sevniške, brežiške 
i n videmsko-krške, občine. 
Delo se je odvijalo po komi
sijah. 

K o m i s i j a za gospodarstvo 
in gojitev je preteklo leto 
nabavi la 400 m lad ih -fazanov, 
k i so j i h spust i l i na območja 
ob Sav i , So t l i i n Bregani . 
Predviden je b i l tud i nakup 
zajcev i z Češke, vendar do 
realizacije n i prišlo. Pereče 
je postalo vprašnje gojitve 
divjadi . Z naših pol j izginja 
v rb ina i n grmičevje, na po-
družbljenih zemljiščih se 
spreminjajo ku l ture , zato 
ima perjad vsako leto slabše 
pogoje za obstoj. 

Tričlanska kinološka komi 
si ja je ime la polne roke de
la . M e d drug im je sestavila 
p lan kinoloških pr iredi tev za 
leto 1961-62, izvedla dva teča
ja za vodnike ptičarjev i n ša-
rivcev i n navezala tesnejše 
st ike z družinskimi k ino log i . 
Zan im iv i so tud i nekater i 
statistični podatk i . N a ob
močju lovske zveze je b i l o 
leta 1961 214 lovsk ih psov. 

letos pa 182. N a vsakega 
tretjega lovca pr ide komaj 
po en lovsk i pes; z last i p r i 
manjkuje psov ptičarjev i n 
šarivcev. To dokazuje, da ne
katere lovske družine posve
čajo premalo pozornost i na
bavi psov. . Najmanj psov 
imajo lovc i družin v Dobov i , 
Ve l i k em Podlogu, Ve l i k em 
K a m n u , Kape lah i n Globo
kem. Delo kinološke komis i 
je je b i lo plodno, za kar i m a 
zasluge predvsem upravn i od
bor lovske zveze, k i je odo
b r i l pr ireditve i n j i h finanč
no omogočil. 

Stat is t ika nadalje izkazuje, 
da je b i lo od 119 uplenjenih 
srnjakov pregledanih le 88 
trofej. Treba b i b i l o ugoto
v i t i , zakaj n iso b i le pregle
dane vse trofeje. K o m i s i j a 
je oceni la le t r i pare trofej, 
k i so bi le težje nad 300 gra
mov. Srn jakova trofeja, k i 
jo je up len i l Tone Zorčič i z 
kapelske lovske družine, je 
b i l a ocenjena s 115 točkami, 
trofeja Jožeta Slovenca iz 
Globokega z 92 točkami i n 
Antona Veterška iz Boštanja 
s 103 točkami. 

Nadal je sta b i l i ocenjeni 
dve trofej i merjascev, i n s i 
cer uplenite l ja Ivana Hos tn i -
ka , člana lovske družine iz 
M o k r i c , z 995 točkami i n 
K o n r a d a Seidla , člana L D iz 
Boštanja, s 112 točkami. 

K o m i s i j a za lovsko pro-

sveto je sicer izdelala pro
gram seminar ja za lovske 
čuvaje, vendar tečaja zaradi 
premajhnega števila pri jav
l jenih n i b i lo . 

K o m i s i j a za škodo, k i jo 
povzročajo d iv j i prašiči, je 
ocenila 50 pr imerov i n pla
čala za povzročeno škodo 
172.614 dinarjev. 

V preteklem letu je bi lo 
opravljeno ve l iko delo na 
področju bonit i ranja lovišč 
na območju lovske zveze. 
K o m i s i j a za ocenjevanje lo
višč je izdela la skupen ela
borat ter ločeno elaborate za 
posamezne lovske družine. 
Poda tk i ocenjenih lovišč so 
dal i osnovo za izračun do
hodka, k i je b i l osnova za 
določitev višine pr ispevka 
lovsk ih družin, namenjenega 
za l ovsk i sk lad . 

24 kandidatov se je v mar
cu pr i jav i lo k l o v sk im izpi
tom. P red komis i j o je 16 
kandidatov uspešno odgovar
jalo, 8 pa j i h je mora lo po
navl jat i celoten izpit . K o m i - ' 
s i ja je ugotovi la, da so b i l i 
kandidat i s labo pr iprav l jen i . 
Upravn i odbor i l o vsk ih dru
žin so morda neko l iko zane
m a r i l i to vprašanje; ke r je 

!lfet»t*f|ft?V0U lovske 
« « " A ^ 0 b o l J e s k r " 
5&.<S> usposab-

j e f takega turizma 
? « X J * v i z tonski 

t 8 milijona 435 

Svi* L đ o b» la nekaj 

n a k ° n C U 

^ i e * ^ > U . da bo 

pie
+

ntha i 

j_ M ? « « « . , 1 1 1 • oktobra, 
u r e j a t i r e -

S rNtttS?. Je izdelati 
lf. ^ plan lov-
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DOLENJSKI LIST! 

Znan i i ta l i janski konstruk
tor av tomobi l sk ih karoser i j 
Fa r ina je te dn i iz javi l , da se 
ob l ika avtomobi la še dolgo ne 
bo spremeni la . Kons t ruk to r 

Za uvod Osbornov 
» L U T H E R « 

Jesensko gledališko sezono 
je l jubl janska Drama prav 
uspešno začela z dramo Johna 
Osborna »Luther«. V režiji 
Franceta J a m n i k a so igra l i : 
Ju r i j Souček kot M a r t i n L u 
ther i n Štefka Drolec kot K a 
tar ina, k i je edina ženska vlo
ga v tej d rami . 

120 let HRVATSKE 
MATICE 

Pr ihodn j i mesec bo »Hrvat
ska matica« praznovala 120-
letnico obstoja. V ta namen 
je že začela z novo založni
ško sezono. Tako bo v zbir
k i »Hrvatski pesniki« i zdala 
»Izbrane tesmi« N i k o l a Pa-
vlča, k i so pisane v kajkav-
ščini. 

Nacionalizacija elektrarn 
v Italiji 

Italijanska skupščina je 
z veliko večino sprejela 
vladni predlog o naciona
lizaciji industrije električ
ne energije. Zakonski osnu
tek mora sprejeti še senat. -

Nacionalizacija energet
ske industrije je ena glav
nih točk v programu vlade 
premiera Fanfanija. Proti 
predlogu so glasovali libe
ralci, monarhisti in neofa-
šisti. 

je v posebni iz javi za pariški 
av tomobi lsk i salon dejal : 
»Prepričan sem, d a v o b l i k i 
avtomobi lov ne bo nobenih 
koren i t ih sprememb, dokler 
se ne bodo po jav i l i povsem 
nov i motor j i , k i bodo zahte
va l i drugačno razporeditev 
mehaničnih delov voza.« 

Zarad i tega tovarnarj i ne 
morejo i ska t i nov ih »revolu
c ionarn ih oblik«, preden se 
ne pojavi jo tud i »revolucio
narne spremembe« v avtomo
b i l s k i mehan ik i . L e če se to 
zgodi, bodo kons t ruktor j i 
lahko ustvar ja l i nove obl ike 
avtomobilov i n pokaza l i svojo 
umetnost ter bogastvo fanta
zije. 

Dragoceno p i s m o 
V Z D A se je m e d novopo-

ročenci razv i la naslednja na
vada: m lad i par pošlje pred
sedniku Kennedv ju vabilo, v 
katerem ga pros i , naj se u-
deleži poroke i n gostije. 
Predsednik sicer ne pr ide , za
to pa sprejmeta m lada za
konca iz Bele hiše lopo pis
mo, v katerem predsednik 
obžaluje, ke r se poroke ne 
more udeležiti. To p ismo je 
za mlade zakonce dragocen 
spomin. 

N a j h i t r e j š i v l a k i 
na s v e t u 

P o tr i le tnem delu so včeraj 
v A tami (na Japonskem) za
ključili razstre l jevalna dela 
v osem ki lometrov dolgem 
predoru, skoz i katerega bodo 
brze l i leta 1964 najhitrejši že
lezniški v l ak i na svetu. 

Predor , k i ga imenujejo 
»Novi Ten-Na« bodo začeli 
uporabl jat i že v septembru 
prihodnjega leta. Tune l pred
stavlja de l 560 k m dolge pro
ge, po kater i bo voz i l ek
spresni v lak Tokio-Osaka. O d 
leta 1964 naprej bodo t i ek
spres! prevoz ih progo v treh 
urah. Takrat bodo namreč na 
v l ak ih uporabl ja l i zavore, k i 
j i h bodo vključevali preko ra
dar ja . Sedaj prevozi najhi
trejši ekspresni v lak razdaljo 
med Tok i em i n Osako v še
st ih u rah i n po l . 

»NčNO BOMO POSLALI 
A ° G L E D 

j l/ l lO^kom, znancem in prijateljem nekaj 
f/y p^NJSKEGA LISTA, če ga morda še ne 
jil^jh "jite nam njihove naslove, razveselite 
^ |jy 'J razširjenim tednikom v novomeškem 

t v a m D 0 < l 0 1 9 P o w > r n o s * m novice 
ć W a Je v - Pošljite nam tudi naslove svoj-

~- DOLENJSKI LIST jim bo pomenil 
* 0 t vaše pismo! J Na majhnem gradbišču v Novem mestu — a seveda pred 

zadnjim oz. »prvim« snegom... 

P R I R E D I L : 

R I Š E : 
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94. Kriš se je navezal, Karson pa ga je Varoval. Prehodil je 
že dve tretjini in most se je začel sumljivo krušiti. Iz globo-
čine je zaslišal šum tekoče vode. Na koncu m u je spodletelo, 
da je padel in obvisel nad breznom. Karson ga je držal, a ga n i 
mogel potegniti na rob. Drselo m u je. 

95. Karson se je Jg^lJjJ? bj ^ » a t e g m l vrv. Kriš je hitro 
ocenit položaj; rff ^»J?, a silna krivica, če b i še 
Karsona potegnil \ i . " . 1 je nož in — prerezal vrv. 
štrbunknil je v » 0 1 ^ " « d 0 l b l a kapajoca voda ne
daleč od roba. 

96. »Poslušaj!« je zaklical navzgor. »Nič hudega ni , le do 
vratu sem v vodi. Mahn i jo na vrh i n odidi v kočo. Ljudje 
morajo bit i tam, ker se kadi iz dimnika! Poišči kako vrv!« 
Zlezel je na rob tolmuna in se sušil na popoldanskem soncu. 
Cez dve u r i je zaslišal nad seboj znani glas. 

Max Florentin: 

Začarano dekle 
Ondan sem se šel sprehajat po pa rku . R a d i m a m tihe spre

hode po t ih ih p a r k i h . 
K o sem se tako sprehajal, sem nenadoma zaslišal glasek: 
»Halo!« je zak l i ca l nekdo. »Ti tu , p r i d i sem! Da , da, t i s tem 

smešnim k l obukom, p r i d i vendar!« 
N i b i lo dvoma, da je k l i c vel jal meni . šel s em za glasom i n 

prišel do grma. P o d g r m o m je sedela v trav i žaba i n dejala: 
»Da, da, tebe sem mis l i l a . Lepo, da s i prišel!« 
»Kaj?« sem se začudil. »2aba, k i govor i kot ljudje? Je to 

mogoče?« 
»Zakaj pa ne?« je dejala žaba. »Saj v resnic i sploh n isem 

žaba, temveč začarano dekle!« 
»Kaj si?« sem začudeno vprašal. 
»Začarano dekle,« je ponovi la žaba. »To zveni gotovo never

jetno v teh časih, ko nihče več ne verjame v pravl j ice, kajne?« 
»Res je,« sem p r i t r d i l . 
»Prošnjo i m a m do tebe,« je nadaljevala žaba. »Ce m i jo boš 

izpo ln i l , boš videl , da sem govori la resnico.« 
»Kakšna prošnja je to?« sem radovedno vprašal. 
»Sita sem žabjega življenja. Prav nič me več ne veseli to 

skakanje po trav i . Rada b i postala zopet prava dekl ica. Ce pa 
hočem to zopet postati , mo ram izpoln i t i nek i pogoj. A l i m i boš 
naprav i l to uslugo? Iz srca te prosim.« 

»No, dobro,« sem dejal. »Kaj moram storiti?« 
»Vzemi me s seboj domov!« je dejala žaba. 
»Domov naj te vzamem?« 
»Da, k sebi domov.« 
»In kaj naj s teboj doma počnem?« 
»Doma me moraš posadit i na divan, m i natočiti malo v ina, 

moraš me nežno božati i n me imenovat i svoje srčece.« 
»In potem?« 
»Potem b o m rešena prekletstva i n bom postala zopet dekle, 

tako lepo, kot sem b i l a prej.« 
A l i sem se lahko obotavljal? M a r n i b i l a mo ja dolžnost, da 

pomagam temu ubogemu začaranemu bit ju? 
N i s e m dolgo premišljal, pobra l sem žabo i n jo odnesel do

mov. D o m a sem s tor i l vse natančno tako, k a k o r m i je naročila: 
posadi l sem jo na divan, j i natočil v ina, jo nežno božal l n sem 
jo imenoval svoje srčece, samo da b i b i l a čimprej rešena pre
kletstva. 

I n glej, čarovnija je res izgubi la svojo moč i n nenadoma je 
sedelo ob meni l jubko mlado dekle. 

Pr i ja te l j i , zagotavljam vam, da je ta zgodba resnična i n da 
s i je n isem prav nič i zm i s l i l . Žalostno p r i vsem je le to, da m i 
žena, k i je nenadoma vstopi la v sobo, n i n i t i besedice verjela! 

K e r zrezek n i b i l angleški... 
Meso je bilo sicer odlične kakovosti , toda jugoslovansko 

N E K I M E S A R IZ U X B R I D G E A P R I L O N D O N U J E N E P R A 
V I L N O OZNAČIL K O S M E S A , K I G A J E P O S T A V I L V S V O J O 
IZLOŽBO. Z A R A D I T E G A J E M O R A L PLAČATI 430 F U N T O V 
ŠTERLINGOV, K A R U S T R E Z A V S O T I 900 TISOČ D I N A R J E V . 

To se je zgodilo letos, 31. avgusta. P r ed izložbo vel ike 

mesnice se je ustavi l tržni inšpektor i n njegov pogled se je 
zapičil v kos mesa, pred ka te r im je b i l l istek z nap isom: 
»Angleško meso«. S top i l je v trgovino i n s i odrezani kos mesa 
bliže pogledal. Njegov s u m je b i l utemeljen: meso n i b i l o 
angleško, ampak jugoslovansko. Raz l i ka v kakovost i je b i l a 
malenkostna, toda po zakonu je mesar dolžan točno i n prav i lno 
označiti svoje blago. 

Obtoženi mesar Herber t Mars ha l i se je mora l zagovarjati 
te dn i pred sodiščem v Uxbr idgeu. Iz javi l je, da je kartonček 
z nap isom »Angleško meso« pomotoma posta- ' i l n a nepravo 
mesto njegov vajenec. Sodn ik jfe to opravičilo sicer sprejel i n 
m u verjel, a zarad i tega n i b i l prav nič bol j mi lost l j iv v svo j i 
sodbi . »Gospodinje« je dejal, »imajo pravico vedeti, kaj kupu
jejo,« i n ga je obsodi l na 425 funtov kazn i . Poleg tega je m o r a l 
obtoženi mesar plačati še posebej 5 funtov, ko l i ko r so znašali 
sodni stroški. -

Obsodba kaže, kakšno zaščito uživajo potrošniki v Ve l i k i 
B r i t an i j i . 2e sprejet im določbam bodo priključili nove, k i j i h 
je nedavno predlagala br i tanska v lada. V bližnji bodočnosti 
bodo n . p r . ustanov i l i svete potrošnikov, ka te r ih ed ina naloga 
bo ščititi kupce pred nepoštenimi proizvaja lc i i n trgovci . S i ce r 
pa so v V e l i k i B r i t an i j i p r i m e r i ponarejanja i n prevare v trgo
v in i zelo r edk i ; oblast i namreč določajo za take prekrške zelo 
stroge kazn i . 

• PARADIŽNIKI REŠILI PILOTA 
V e l i k k u p z r e l i h paradižnikov j e rešil b r i t a n s k e m u 

p o i z k u s n e m u p i l o t u G e o r g e u A i r d u živl jenje. P i l o t u j e m e d 
p o l e t o m o d p o v e d a l o l e t a l o , t a k o d a j e m o r a l izskočiti. T e g a , 
k a r se j e p o t e m z g o d i l o , se A i r d ne s p o m i n j a . Očividci p o r o 
čajo, d a se p a d a l o n i o d p r l o i n d a j e l e t a l e c p a d a l k a k o r 
k a m e n p r o t i n e k i v r t n a r i j i , k j e r j e p a d e l n a s t a k l e n o s t r e h o 
r a s t l i n j a k a . S t r e h a se j e s s i l o v i t i m truščem u d r l a i n d e l a v c i 
v r t n a r i j e so s t e k l i v r a s t l i n j a k v prepričanju, d a nesrečni 
p i l o t n i o s t a l p r i živl jenju. T o d a p i l o t a so našli s r e d i ve l i 
k e g a k u p a z r e l i h paradižnikov — s i c e r r an j enega , t o d a 
živega. N j e g o v o l e t a l o se j e zrušilo n e k a j s t o m e t r o v 
da l j e i n se r a z b i l o n a tisoče k o s o v . 

• PONOVEN POTRES V AGADIRU 
Nove potrese so zabeležili pred kratkim na Egejskem 

področju ter v Izmiru, Malikersiru in v Traci j i . Po doseda
njih informacijah n i bilo človeških žrtev i n tudi škode n i 
bilo. Seizmološki inštitut v Istambulu je ugotovil, da je 
bi l epicenter teh potresov okoli 180 k m jugozahodno od 
Istambula. 

T u d i iz Rabata (v Maroku) poročajo, da so v Agadiru 
zopet zabeležili potres. Za sedaj še n i poročil o žrtvah in 
škodi, k i j ih je ta potres povzročil. Poročajo pa, da je mnogo 
ljudi preživelo noč na prostem. Agadir je namreč že v 
marcu leta 1961 doživel strašno usodo, ko je potres mesto 
skoraj povsem uničil in terjal 12.000 žrtev. 

k i l ' \ " ' - , li'ii'IL UiHIlIli! 



VELIK DOKAZ ČLOVEKOLJUBJA 

Vsaitemu pri jav l janju najprej pregledajo k r i , k a r naredi 
strokovnjak h i t ro i n brez bolečin (Foto: Baškovič, Brežice) 

K rvoda ja l ska akc i ja , k i je 
v brežiški k o m u n i potekala 
14. i n 15. novembra, je doka
zala ve l iko človekoljubnost. 
Občinski odbor R K je v so
delovanju z občinskim s indi 
k a l n i m svetom organiz i ra l 
akc i jo ter po svo j ih predstav
n i k i h ob iska l delovne kolek
tive zarad i organizacije i n 
razporedov. V večini kolek
tivov smo naletel i n a razu
mevanje. Posebno prizadev
nost je pokazala s ind ika lna 
podružnica obrata L M V v 
Brežicah, saj se je akcije 
udeležilo k a r 31 njen ih čla
nov. Obrat Vodne skupnost i 

Novo vodstvo krajevne organizacije 
SZDL v Jesenicah na Dolenjskem 

16. novembra so na Je
senicah na Dolenjskem iz
voli l i novo vodstvo krajev
ne organizacije Socialistič
ne zveze. N a podlagi pra
vilnika ObO SZDL , to je 
priporočila, da se volilne 
konference izvršijo na de
legatski način, so tudi na 
Jesenicah to upoštevali Iz
volil i so 41 delegatov na 
sestankih podružnic; od 
teh Je bilo na konferenci 
prisotnih 34. 

Potrebno je omeniti, da 
so se priprav za konferen
co loti l i zelo resno, kar se 
je pokazalo tudi p r i razpra
vi , kjer je sodelovalo 25 de
legatov. Razpravljali so o 
problemih, k i so bi l i naka
zani v poročilu krajevnega 
odbora in drugem. Samo 
poročilo je bilo veren od
raz dela i n hotenja S Z D L 
na tem področju. Prav za
radi tega je bilo poročilo 
glavna podlaga za razpra
vo. Ugotovljeno je bilo, da 
je organizacija S Z D L uspe
la p r i svojem delu. K O z 
Teč podružnicami i n sekci
j ami se je obnesla in b i bi
lo treba v bodoče tako ob
liko obdržati in jo razvi
jati. 

Razpravljali so tudi o 
tekmovanju K O SZDL . Po
trudil i se bodo, da bodo 
dosegli čim več i n tudi 
sprejeli kakšno nagrado, k i 
b i jo zelo potrebovali za 

Cesta v Butornj 
p a t a k a ! 

Cesto Butoraj—Črnomelj 
uporabljajo poleg prebival
cev teh dveh vasi še vaščani 
vasi Bedarci, Sipek in Zo-
rencl. Vendar je zelo slaba 
m nevzdrževana. Ne vaščani 
ne občina se ne zmenijo za 
popravilo. Vse, kar je spo
sobnoga delo, hodi v služ
bo, starčki pa tudi ne more
jo obdelovati kmetije in vrh 
tega še popravljati ceste. Le
seni most čez Lahinjo iz Bu-
toraja v Zorence je že trhel. 
Zdaj zdaj bo tam kakšna ne
sreča, če ga ne bodo poprej 
popravili. 

ureditev svojih prostorov, 
Id so brez opreme. 

Načeli so tudi probleme 
pr i zbiranja mleka, napa
ke p r i odkupu živine, pro
daji telet, nove občinske 
doklade, ureditev »Metala« 
na Jesenicah, izobraževanje 
individualnih kmetijskih 
proizvajalcev, zimsko za
poslitev l judi na domu in 
podobno. 

Z javnim glasovanjem so 
izvolili 13 članov K O 

SZDL , 3-članski nadzorni 
odbor ter 4 delegate za ob
činsko konferenco. Nov i 
predsednik je tovariš Alojz 
Žokal, tajnik tovariš Stan
ko Zobarič, za blagajnika 
pa je bila izvoljena tovari-
l i c a Anica Rožič. 

Novoizvoljenemu krajev
nemu odboru čestitamo in 
želimo, da b i uspešno delo
val med občani, člani So
cialistične zveze. 

I V A N 2 IV IC 

PROMETNI ZNAKI, PARKIRNI PRO
STORI V ČRNOMLJU IN ŠE KAJ 

Prometnemu miličniku M i 
lanu B a n d i j u sem zastavi l ne
kaj vprašanj o prometn i var
nost i v Črnomlju. 

_ — K a j lahko poveste o 
varnost i prometa v Črnom
l ju? 

— O varnost i nič a l i prav 
malo. Več lahko o nevarno-

N O V I C E 

Č R N O M A L J S K E 

K O M U N E 

st i prometa. Lahko povem, 
da man jka v Črnomlju okrog 
30 p rometn ih znakov. N a ce
s t i »Pod lipo« je b i l o že pet 
nesreč zarad i pomanjkanja 
teh znakov. Potrebno b i b i l o 
postavi t i dopolni lne table, 
znake »STOP«, drugje p a znak 
»Nimaš prednosti!« — 

— Kaj menite o park i 
ranju? — 

— O p a r k i r n i h pros to r ih ne 
m o r e m govori t i , k e r j i h de
jansko n i . Z las t i n i p a r k i r n i h 
prostorov za nekatere vrste 
moto rn ih voz i l . Tu j c i , k i p r i 
hajajo v mesto, se boj i jo par
k i r a t i . T a postavi tovornjak 
počez, on i osebni avto podolž, 
tret j i pus t i avtobus n a sred i 
ceste. Mnog i raje oddrv i jo 
napre j . — 

Mladinci in članice kegljačice 
v Ljubljani 

Občani se vedno znova 
sprašujejo, kdo je odgovoren 
za promet v Črnomlju. Zakaj 
g luha ušesa, k o je p r ob l em 
na dlani? Tur i s t a l i kdo rko l i , 
k i obišče Črnomelj z motor
n i m voz i lom, m o r a nekje par
k i r a t i , toda kje? Vedno bol j 
govor imo o tu r i zmu , kako 
važna panoga je, m i s l imo pa 
menda, da bodo tu r i s t i h o d i l i 
peš v Črnomelj? 

Jože Škot 

Z dobro v o l j o 
po n a p a k a h 

N a sej i upravnega odbora 
osnovne P T T enote Črnomelj 
so razprav l ja l i z last i o kva
l i tet i dela. člani upravnega 
odbora še vedno n iso zado
vo l jn i s kval i teto dela v svo
j i enoti . Meni jo , d a je še vse 
preveč napak v poštnonakaz-
n i l k l službi. Pravi jo , d a dela
jo napake vedne i s t i usluž
benci In vendar so letos do
segu zares lep napredek. V 
p r v em trimesečju so Imeli 31 
napak, v d rugem 22 i n v tret
j e m le !5. K o t glavni ukrep 
za odstranitev i n zmanjšanje 
napak imajo obvezen študij 
P T T predpisov. Uslužbence 
bodo razporedi l i n a delovna 
mesta tako, d a bodo enako 
obremenjeni. Razprav l ja l i so 
tud i o upoia ) i i n čuvanju de
lovne obleke i n sk l en i l i , naj 
j i h uslužbenci nosi jo le v ča
s u službe i n ne p r i zasebnih 
de l ih . Isto ve l ja za ko lesa i n 
drugo. J. 

Dolenjske je da l 14 krvoda
jalcev. 

K r i so darova l i tokrat : A n i 
ca Godler , Malči P u t r i h , Fe-
dor K n i f i c , Angela Jovano-
vič, Anton DvorŠak, F ranc 
Ferenčak, F ranc Rozman , 
I z idor Cegnar, F r anc Feren
čak ( I M V ) , Pav la Savnik , 
Angela Vrstovšek, M ihae l 
Savnik, Jože Dimič, S tanko 
Kostanjšek, Jože Zorčič, 
F r a n c Greg i , A n a Pintarič, 
S lavka Preskar , Je r i ca Ba l on , 
F ranc Kostevc , Ivan K o p inč, 
Angela Kostevc, Ivan CizelJ, 
I van Ogorevc, Suzana Pro-
sevc, Antoni ja Preskar , Stan
k o Gerjevič, M a r i j a F e r l i n , 
V i d a Ivše, Terezi ja Albert , 
Ivan Dvoršek, N iko la j B ro -
del, M a r i j a Jarkovič, Ivan 
Podgoršek, An ton Deržanič, 
Dani lo Pečnik, B r i g i t a Gro-
zdina, Ivo Celhar, F r i d a Le-
vak, Janez Trebušak, Jože 
Ivša, Jože Pleteršnik, Ivan 
Galič, F r anc Danko, Jože 
Gor jup, M a r t i n Skof, M a r t i n 
Komučar, Mar j an Drnač, 
B r a n k o Les, M a r t i n Novose-
lič, Jože Hervo l , M o r t i n B i z 
jak; 

Ivan Tomše, M i l i c a Fijolič, 
Ivan Godler , F r anc Antolo-
vič, M i l k a Škot, L u d v i k Me
telko, M a r i j a Vogr inc , Rez ika 
Močnik, Ivan Novak, M a r t i n 
Omerzu , Jože Pintarič, I van 
C v i r en, Anton Bogovič, Ra jko 
Bu ta ra , M a r i j a Zo rko , Matjaž 
Bohinc , Ivan Ivanšek, F ranc 
Cvetkovič, Jože Maren , An
drej Zupančič, S tanko K u 
har, Jože Baron ik , F r anc 
Urekar , Mar j an Kožar, Boži
dar Skufca , Andre j Oštrbenk, 
M a r t i n a Vovk , L j u d m i l a Pe
tan, Jožeta Kržan, Ivan Su-
ler, M a r i j a Bibič, Terez i ja 
Peterkovič, Jože Šetinc, Tere
zi ja Ogorevc, Ivan Predanič, 
Mar i j a Radan ovič, Terez i ja 
Skerbec, Jože Kežman, Fran
čiška Ajster, Štefan Vrečar, 
F ranc Racman , I van Les in-
šek, M i l k a Vulčanšek, Ivan 
Vovk ; 

inž Anton Lesjak, Jože Ra-
danovič, S tanko Kopinč, V i n 
k o čmelič, Jože Polov ic , 
F ranc Držič, F r anc Znidarič, 
Avgust Z ibert , Jože Jurkas , 
F ranc Skvarč, M i l a n Jovano-
vič, M a r i j a Šetinc, F r a n c Vu-
čajnk, M a r i j a Senica, Heda 
Stenbergar, Jože Skvarč, L jud
m i l a Lazansk i , M a r i j a Polo
vic, I vanka Kbb l e r , V e r on ika 
Skrbeč, F r a n c Roz ina , M a r i 
j a P rah , Terez i ja Po lov ic , 
I van Krošelj, Z i v k a K o s i r n i k , 
M a r i j a L isec, Jožica Grahek , 
M a r i j a Krošelj, S tanko K r a 
mar , Tončka Lovše, V l a d o 
Bukovšek, B r a n k o Strgar , 

M i l ena L a p u h , Anton Hr ibe r -
n ik , An ica Samberek, He l ena 
Znideršič, Janez P i rnat , 
F r anc Cvetko, M i ros lav B la t 
n ik , Neve l ika T i l e r , Zdenka 
Jurkas , C i r i l a Baje, Ivan 
Germovšek, Jožica Kvavž, 
Anica Božičnik, Me ta K o n c i 
l i j a , Farne Skaler , Anton i ja 
Hofšajer, F r anc Rostohar , 
E m e s t Jankovič, Terezi ja 
Celhar, A lo j z P i re , Jože Ger
jevič, M a k s Toplišek, Stane 
Gerjevič; 

Jože Ko ta r , Ante « Jalovec, 
F ranc l i c , S lavko S t rnad , 
An ica Zidarič, Bo j an Ogrinc, 
M ihae l Glogušek, V l ado Lov-

BREŽIŠKE 
V E S T I 

še, F ranc Venišnik, S lav ica 
Zorko , M a r j a n Horžen, E m i l 
Orešnik, Stane P emar , Jože 
Ka js , Stane K e r i n , V l ado Po-
lak, Rudo l f Spi l jak, Jožefa 

Snebergar l n Ka ta r ina Ko
stanjšek. 

Poročilo o poteku krvoda
ja lske akcije n a Bizel jskem 
bomo objav i l i v naslednji 
številki. Občinski odbor R K 
i n občinski s ind ika ln i svet 
Brežice se vsem udeležen
cem krvodajalske akcije 
iskreno zahvaljujeta za tak" 
številno udeležbo i n njihovo 
plemenitost! M. A. 

' B R E Ž I Š K A KRONIKA 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesrečili 
ln Iskali pomoči v brežiški bolniš
nici: Janez Levak, posestnik i* 
Bukoška, nekdo ga je napadel s 
koso in poškodoval po desnem kol
ku; Nikola Magdi«, posestnik 1» 
Kraja Dolnjega, se je ponesrečil 
na strugalnem stroju; Tončko F* 1 ' 
čec, gospodinjo lz Radakovega, J e 

brcnila krava in jI zlomila desno 
nogo v kolku; Božo Šinkovec, sin 
posestnika s Trške gore, se je za
strupil; Anton Zupančič, delavec 
s Starega grada, si je pri delu na 
progi poškodoval levo nogo; Stje
pan Mllinkovič, študent lz Zagre
ba, se Je zastrupil; Cecilija Radi«, 
upokojenka iz Gorjanc, je v e 1*' 
du padla in si poškodovala levo 
nogo; Franc Petan, delavec lz Bu
koška, je padel pod voz ln si zlo
mil desno nogo; Franc Golja, de
lavec lz Razteza, Je na cesti pa<>el 

ln si poškodoval rebra. 

Novice iz Artič 
0 Zadn j i sestanek podruž

nice S Z D L v Artičah je uspe l 
kako r redkokater i v zadnjem 
času. člani so stav i l i več zelo 
umestn ih predlogov. Ljudje 
so predlagal i novemu odboru, 
naj poizkuša ured i t i v Artičah 
trgov inski l oka l . V vasi je na
mreč popo lna osemletna šola 
s številnim učiteljskim kolek
t ivom, katerega člani morajo 
po vsako malenkost v trgovi
no v Trebež a l i v Brežice. 
M o r d a b i se dalo l oka l ured i t i 
p r i Prosvetnem domu. Po
dobno a l i pa še bolj pereče 
je to vprašanje za šolsko 
mlečno kuhin jo . Vaščani žele 
tud i avtobusno zvezo z Breži
cami . T u d i ceste i n pot i so v 
s labem stanju. V k r a t k e m bo
do ured i l i javno razsvetljavo. 

N a tem sestanku se je od 
vaške organizacije Artiče od
cepi la vas Trebež, k i bo ime la 
odslej lastno • podružnico 
S Z D L . 

0 Spričetkom šolskega leta 
so pričeli resno delat i tud i 
p i on i r j i i n m lad inc i osnovne 
šole. Z a brežiški občinski pra
zn ik so i zda l i l is t »Kekec«, 
odslej p a ga nameravajo izda
ja t i v saka dva meseca. Poseb
no so se i zkaza l i v tekmova
n j u i z prometne vzgoje v Sev
n i c i i n Novem mestu, k jer so 
obakrat s četrtim mestom do
b i l i za nagrado električni gra
mofon i n fotoaparat. V krat
k e m bodo pričeli študirati 
pravljično igro »Triglavska 

bajka«. T u d i m lad insk i šolski 
akt iv p r i dno dela. Poleg do
kaj redn ih m lad insk ih sestan
kov so v okv i ru mladinske 
ure poslušali predavanje s 
pot i po Zah. Nemčiji, Danski, 
Švedski. Učenci višjih razre
dov so se udeležili u d i sestan
ka , k jer so tolmačili novo 
ustavo. 

• N a letni m lad insk i konfe
renci je predsednik mladin
skega akt iva v poročilu pove
da l , da so mlad inc i v Artičah 
k l jub drugačnemu mnenju ob
činskega komite ja L M S precej 
nared i l i . Udeležili so se tek
movanja na oddaj i »Pokaži 
kaj znaš«, v športnem tekmo
vanju so v Dobov i osvo j i l i P°" 
k a l »Ivana Gerjeviča«, redno 
so t ren i ra l i m a l i rokomet, 
i g ra l i nam i zn i tenis i n šah-
Uspešno so sodeloval i tudi 
p r i prosvetnem društvu. Novo 
izvol jeni odbor s i je zastavil 
pomembne naloge. Pričeli s 0 

študirati sodobno komedijo 
»Naši l j u b i otroci«. Posebno 
pozornost pa bodo posvetil i 
ideološko - vzgojnemu delu. 

- šek 

Z v o l i l n i h konferenc 
•V nedeljo, 11. novembra, 

je b i l a vo l i lna konferenca v 
Pečicah, n a ka te r i j e sodelo
valo 39 članov S Z D L . 17. no
vembra pa je b i l a k ra j e v " 8 

vo l i lna konferenca n a Srora-
l jah. 

MLADI O SVOJEM DELU 
P r e d k r a t k i m je b i l a v Čr

noml ju p r v a seja občinskega 
komite ja L M S . Razprav l ja l i 
so o nalogah m l a d i h v gospo
darstvu i n o ku l tu rno • zabav
nem življenju mladine v Čr
noml ju i n oko l i c i . M l a d i l jud
je so v podjet j ih vse premalo 
seznanjeni z gospodarsk imi 
vprašanji, za katere b i se mo
ra la m l a d i n a bol j zan imat i . 
Tako bodo organiz i ra l i proiz

vodne konference, k i bodo 
mlajšim pojasni le vprašanja, 
za katera se zanimajo. K o n 
ference bodo vsak mesec re
dno, po potreb i p a tud i več
krat . T u bodo lahko obravna
val i probleme iz organizaci je 
proizvodnje, kval i teto dela v 
obratu, delovno d isc ip l ino , 
norme, racional izaci jo proiz
vodnje i n drugo. Konference 
bodo lahko tud i p r ip rav i l e 

Predzadnjo nedeljo je bilo na 
novem šeststeznem kegljišču v 
Ljubljani izbirno tekmovanje naj
boljših kegljačev mladincev ln 
članic iz vse Slovenije. Med tek
movalci so bili tudi 3 mladinci 
i n 4 članice iz Novega mesta, ki 
so najboljši v okraju. Mladinci 
so tekmovali na 1 z 200 lučajev, 
članice pa na 1 z 100 lučajev. 
Mladinci so nas nekoliko razoča
rali, saj znaša letošnji povpreček 
zadetkov precej manj od lan
skega državnega prvenstva. Do
segli so naslednje rezultate: 

Hrovat 770, Dravinc 768, Pado-
van 757. Prvak je postal Dremelj 
iz Ljubljane z 831 podrtimi keg-
Iji, sledita mu čeme z Bleda — 
825. ln Zunk iz Celja 815. 

Zelo lepo so se uvrstile članice 
»Pionirja« in »Vseh devet«, saj so 
v 100 lučajih podrle: Osollnova 
377, Jermanova 377, Zeleznikarje-
va 384 in Ponlkvarjeva 337 keg
ljev. 

Najboljša od članic je bila Er
javčeva iz LJubljane s 426 podr

timi keglji; sledijo jI Jamša 412, 
Homan 407, Luznar 407. če upo
števamo, da je državna reprezen-
tantka Klemenčeva podrla 380 
kegljev, je uspeh naših članic več 
kot dober. RR. 

B o k s i t tudi 
v P e r u d i n i ? 

Da so zaloge boks i ta , rude 
za pr idobivanje a lumin i ja , v 
Pe rud in i v B e l i k ra j in i , je že 
dolgo znano. P r ed nekaj dne
v i pa so s t rokovn jak i Geolo
škega zavoda iz L jubl jane iz
v r ta l i 100 m vr t in , odkopa l i 
več zemlje i n vzel i vzorce za 
anal izo. Domačini z zanima
njem pričakujejo, ka j bodo 
analize pokazale i n če se bo 
izplačalo izkoriščanje rude v 
Perud in i . 

Z a občinski prazn ik metliške komune 26. november čestitamo vsem de lovn im 
l judem, posebno preb iva lcem občine Me t l i ka , i n j i m želimo mnogo de lovnih 
uspehov! H k r a t i pošiljamo borbene pozdrave za dan republ ike — 29. november! 

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR METLIKA 
OBČINSKI K O M I T E Z K S 
OBČINSKI K O M I T E L M S 
OBČINSKI O D B O R Z W I 
OBČINSKI S I N D I K A L N I S V E T 

OBČINSKI O D B O R S Z D L 
OBČINSKI O D B O R Z B N O V 
OBČINSKI O D B O R U R O J 
OBČINSKI O D B O R R K S 

OBČINSKA G A S I L S K A Z V E Z A 
čestitkam se pridružujejo indus t r i j sk i ko l ek t i v i , ostala podjetja i n ustanove: 
Lesno predelovalno podjetje M e t l i k a — Be lokran j ska trikotažna industr i ja 
»Beti« , Me t l i ka — »Novoteks«, Novo mesto, pred i ln ica česane preje, Me t l i ka 
— Splošno trgovsko podjetje, Metr ika — K m e t i j s k a zadruga M e t l i k a — Peka
r i j a , Me t l i ka — Mesnica , M e t l i k a — Pečarija, Gradac — »Vino«, Brežice, K l e t 
Me t l i ka — Zavod za zaposlovanje inval idov i n za delo m a n j zmožnih oseb, 
Zavod za zaposlovanje delavcev — Zdravstveni dom, Me t l i ka — Lekarna , 
M e t l i k a — D o m počitka, M e t l i k a — Postaja L judske mi l i ce , M e t l i k a — 

Komunalna oprava, M e t l i k a — »Marmor«, Gradac . 

mladino k aktivnejšemu sode
lovanju v organih samouprav
l janja. Mora jo p a b i t i dobro 
pripravl jene, da bodo posta l 8 

v p ravem pomenu besede šol* 
za mlade upravl javce. 

K u l t u r n o zabavnega življe
nja v Črnomlju m lad in i 
cej p r imanjku je , za k a r je vec 
vzrokov. V e l i k p rob l em J 8 

prostor z a mlad inske ples*' 
manjka pa tud i režiserjev, k i 
b i b i l i p r ip rav l j en i delat i * 
mladino . V bodoče b i bi lo po
trebno večje sodelovanje * 
d rug im i občinskimi komitej i 
L M S , da b i s i izmenjaval 1 

ku l tu rno - zabavne programe-
Organiz i ra l i bodo še naprel 
pr i red i tve »Pokaži, ka j znaš!«' 
ker so pr i l jub l j ena ob l ika z*' 
bavnega dela. 

S lobodan Drakuli<5 

V s i v podjetju so se 
v k l j u č i l i v SZDL 

L e redkokatero podjetje s* 
lahko ponaša s tem, da ^ 
vsi zaposleni člani S Z D L . * 
konfekc i j i »Lisca« v Sevn '^ 
so se vsi zaposleni vključili 
članstvo S Z D L i n plačali 
nar ino. To je dober * 6 I e " 
os ta l im i n p r imer , vreden j 8 * ' 
ne pohvale. 



Skrb za najmlajše 
V nedeljo, 18. novembra, so 

v M e t l i k i odp r l i otroški vr
tec i n šolsko kuhin jo . Otvor i 
tv i so pr isostvoval i : S tanka 
Sagadin, sekretarka republ i 
škega odbora D P M , inž. Zvon
ko Sagadin, član republiškega 
odbora D P M , M a k s S o m , na
čelnik oddelka za družbene 
službe O L O Novo mesto, Jo
žica čudovan, sekretarka 
okrajnega odbora D P M Novo 
mesto ter predstavnik i druž
benih i n političnih organiza
c i j , zas topn ik i de lovnih kolek
tivov i n številni starši. 

V otvori tvenem govoru je 
Ivan 2ele opisal pomen te 
ustanove za Me t l i ko . Dolgo so 
tekle pr iprave i n dela, pre
den sta b i l a otroški vrtec i n 
kuh in ja urejena. Delo pa še 
nI končano, ker bodo prosto
re z a predšolske otroke še 
razširili. U r ed i l i bodo tud i 
prostore za šoloobvezne učen
ce, kjer se bodo lahko učili 
v dopoldanskem i n popoldan
skem času. Družba je da la že 

' Precej sredstev za ureditev 
vr tca i n otroškega igrišča ka
kor tud i za ureditev šolske 
kuhinje . Svet z a socia lno var
stvo L R S je pr ispeva l t r i m i 
li jone dinarjev. Zveza D P M 
Jugoslavije na priporočilo 
Republiške i n Okra jne zveze 
D P M 700.000 d in , iz medob
činskega sk lada za investici je 
v šolstvu smo dob i l i 250.000 
dinarjev, obrat »Novoteksa« 
v M e t l i k i je da l m i l i j o n d i 
narjev, K Z Me t l i ka 250.000 d i 
narjev, iz sk lada za investici
je p r i osnovni šoli smo dob i l i 
300.000 d in , iz stanovanjskega 
sklada p r i O b L O M e t l i k a 350 

O b č n i zbor 
p r o s v e t n i h d e l a v c e v 

tisoč d in ter od Zavoda za za
poslovanje inval idov 5000 d i n . 
Tovarna B e t i je ob l jub i la 
200.000 d in , okra jn i odbor R K 
v Novem mestu pa bo daro
val opremo za šolsko kuh i 
njo. Ob močni podpor i s indi-

METLIŠKI 
T E D N I K 

katov je Me t l i ka vendarle do
b i l a prostore, namenjene na
šim najmlajšim. 

P o otvor i tv i so s i gostje i n 
starši ogledal i prostore, nato 
pa j i m je tamburaški zbor 

metliške osemletke • p r i r ed i l 
glasbeni sprejem. 

Ne b i b i l o prav, če p r i 
vsem tem ne b i omen i l i vod
je vsega de la i n zbirate l ja 
sredstev neutrudnega tovari
ša Ivana Zeleta, k i je z nese
bičnim de lom i n v e l i k im ra
zumevanjem skora jda sam 
vod i l vse pr iprave. B i l je 
med pobudn ik i za prepotreb-
ne prostore i n je p r i tem po
rab i l ve l iko svojega časa. 
Prav tako je tov. M i n k a Čr-
nugljeva stalno bdela nad de
l i p r i ured i tv i šolske kuhinje 
i n tud i sama je neštetokrat 
pr i j e la za delo. Obema velja 
javno priznanje za vse. 

Ivo Likavec 

Veseli večer metliške mladine 
Metliški m l a d i n s k i akt iv je 

15. novembra p r i r ed i l veseli 
večer. Govo rn i de l progra
m a je izvajala d ramska sku
p ina mladinskega akt iva, 
glasbeni del pa tamburaški 
orkester metliške osnovne 
šole. Tekst za pr iredi tev je 
napisal član dramske skup i 
ne T o n i Gašperič i n moramo 
reči, da je b i l i zv i ren. Ves 
program je potekal po vzro-
r u televizi jske oddaje. — Ve
sel i večer so p r i p r a v i l i met
liški mlad inc i v zelo krat
k e m času. M a l a skup ina mla
dincev je dokazala , da se 
lahko uspe le z resnim i n 
pr i zadevnim delom. Tarnbu-
raškemu orkest ru osnovne 
šole Me t l i ka se zahval jujemo 
za izvedene skladbe, prav ta
k o vsem, k i so k a k o r k o l i p r i 
pomogl i , da je pr i redi tev ta
k o lepo uspela. - ak 

Prometna v z g o j a ne 
sme biti o s a m l j e n a ! 

METLIKA: rešitev je v skupni 
gradnji samskega doma 

Predzadnjo nedeljo je b i l a v M e t l i k i občinska kon
ferenca L M S , na kater i so obravnaval i delo mlad ine v 
pretek lem obdobju. Osnovna ugotovitev konference je 
b i la , da so dosegli nekaj uspehov, vendar še zdaleč niso 
i zkor i s t i l i vseh možnosti. 

Poročilo i n referat s ta obravnavala ^problematiko ne
ko l iko preveč splošno, čeravno se m lad ina vsakodnevno 
srečuje z vrsto najrazličnejših problemov. Prav tako je 
bi lo premalo nakazanih tud i konkre tn ih smernic i n na
pot i l za nadaljnje delo v L M . 

Razprava o poročilu in referatu je pokazala, da se 
akt iv i L M S srečujejo z vrsto težav, p r i ka te r ih b i b i lo 
nujno, da j i m pomaga tud i občinski komite L M S , k i pa 
v preteklost i n i odigral svoje vloge. 

Delegat iz lesnega podjetja »LPP« Me t l i ka je opozor i l 
na nepravi len odnos osnovne organizacije Z K v podjet ju 
do mladine, čeprav se le-ta t rud i , da b i dosegla čimboljše 
rezultate. Poudar i l je, da p r i n j i h mlade l jud i vse preveč 
zapostavljajo ter j i h smatrajo za nesposobne. K l j u b 
t ak im gledanjem pa je mlad ina p r i dosedanjem delu 
zabeležila nekaj v idn ih uspehov, posebno pa se je odl iko
vala p r i prostovol jn ih delovnih akc i jah. 

Pomanjk l j i vo sodelovanje med političnimi organiza
c i j ami je omeni la tud i predsednica akt iva L M S v »Beti«. 
Poudar i l a je, d a se v n j ihovem podjet ju ta p rob l em 
vleče že precej časa. Osnovna organizaci ja Z K posveča 
premalo pozornost i sprejemanju nov ih članov. Prav tako 
pa je premalo mladine vključene v organe samouprav
l janja v podjetju, k a r je nedvomno vzrok, da je mlad in
ska organizaci ja v podjetju vse preveč ob strani do
godkov. 

N a konferenci so opozor i l i t ud i na prob l em družbene 
prehrane i n pomanjkanje samsk ih stanovanj. T a dva pro
blema predstavl jata p r i m lad ih metliških proizvaja lc ih 
precejšnje težave. Tega najbrž organizaci ja L M S sama ne 
bo mogla rešiti; nujno je, da o tem vprašanju začno 
resneje razmišljati tud i v gospodarskih organizaci jah i n 
m e d odgovornimi činitelji v k o m u n i ter skupno poiščejo 
ustrezajočo rešitev. Prav gotovo b i se p rob l em samsk ih 
stanovanj hitreje rešil, če b i se gospodarske organizacije 
odločile za skupno gradnjo samskega doma. T a k a rešitev 
b i ime la precej prednost i , m lad ina pa b i lahko s prosto
vo l jn im de lom precej pr ispevala. 

Občutno je na konferenci manjka lo razprav o kme
t i jstvu i n šolstvu, k a r pa seveda ne ^»meni, da tu n i 
problemov. Saj je metliška k o m u n a pretežno kmet i jsko 
področje z mlado industr i jo , kjer gotovo ne manjka pro
blemov. Dejstvo je, da je mlad ina vo l jna delat i , potreb
no pa jo je prav i lno usmer i t i , k a r je predvsem naloga 
mladinskega komite ja . 

Konferenca je na koncu izvo l i la nov 11-članski ko
mite. Z a sekretarko je b i l a izvol jena D a r i n k a Kapinčič, 
za predsednika pa ponovno Ivan Jer ina . 

France S lad ic 

Tržišče za dan republike 
Preteklo soboto je b i l red

n i občni zbor prosvetnih de
lavcev občine Me t l i ka . Po po
ročilu predsednika i n blagaj-

! n i k a Je s led i la k ra tka razpra
va. Upravi te l j metliške osnov
ne šole je nato obravnaval 
osnutek ustave. Posebej je 
Poudar i l pomen vzgojnega 
dela i n formiranje osebnosti 
v osemletnem obveznem šola
nju. 

Izvol jen je b i l tud i nov, 
sedemčlanski upravn i odbor, 
t l a n i so se zahva l i l i dolgo
le tnemu predsedniku sindii-
kalne podružnice prosvetnih 
delavcev tov. V i k t o r j u Svig-
l ju za uspešno delo, prav ta
ko p a tud i članom upravne
ga odbora. 

Svet za šolstvo pri ObLO Metli
ka in komisija za varnost prome
ta sla izvedla celodnevni seminar 
za učitelje, Id poučujejo prometno 
vzgojo. Na njem so se pomenili, 
kaj naj zajame ta vzgoja v niž
jih razredih osnovnih Sol ter ka
ko jo je treba posredovati učen
cem, da bodo upoštevali prometne 
predpise, se na cesti lepo vedli in 
pomagali v raznih okoliščinah. Po
sebej so podčrtali tiste stvari, ki 
sc nanašajo na domače kraje, šol
ske izlete, športne dneve, prevoze 
z vlaki, avtobusi itd. Učitelji so 
menili, da bi bilo treba za vse, 
ki kršijo cestni red in ogrožajo 
varnost, poostriti ukrepe. Poseb
na naloga čaka odgovorne osebe 
na železnici. Za vse šolske otroke, 
ki se vozijo z vlakom, b! morali 
rezervirati posebne vagone, toda 

brezplačno. 
Prometna vzgoja v občini Metli

ka je dobila svoje mesto predvsem 
v osnovnih šolah. V ta namen je 
usposobljenih šest učiteljev za po
uk prometne vzgoje, nekateri pa 
ta predmet poučujejo v sklopu 
predmeta spoznavanje družbe in 
prirode. Vsi občani so dolini po
magati pri razvoju prometa, pred
vsem pa bi morali skrbeti, da bi 
se prometni predpisi dosledno iz
vajali. I i 

Pred g o s t o v a n j e m 
v RTV 

Tamburaški zbor i n fo lklor
na skup ina metliške osnovne 
šole se pr iprav l ja ta za de
cembrsk i te leviz i jski nastop 
v L jub l jan i . Ponovno pr izna
nje mladiim ume tn ikom za 
nj ihovo pr idno delo! 

Vožnja s h i t r o s t j o n a d 
103 k m n a u r o j e m a l o k d a j 
v a r n a ! 

P i on i r j i osemletke v Trži
šču se vneto pr iprav l ja jo n a 
praznik republ ike . K l j u b te
m u da nimajo pravega odra, 
ne igrišča in tud i ne ku l tur 
nega doma, je zbra l p ion i r 
S lavko Urige l j z M a l k o v c a 
nekaj sošolcev; sk l en i l i so, 
da bodo za 29. november 
p r i r ed i l i v Tržišču igr ico o 
k ra l ju Matjažu. T a dan bo
do sprejeti tud i najboljši c i 
c ibani v p ion i rsko organiza
ci jo. Želimo, da b i se čim
več staršev udeležilo te pro
slave i n tako pr ipomoglo , 
da b i b i l sprejem čim lepši. 

•H-
16. novembra je b i l v Tr

žišču sestanek S Z D L , kjer so 
v glavnem obravnaval i pro
b lem pitne vode ter prenos 
televizi jskega aparata lz šole 
v prostore bivše gostilne. V 
Tržišču močno pogrešamo 
ku l tu rn i dom. V s i sestanki 
proslave so v šoli, ka r nika
kor n i prav. Tud i gledanje, 
te leviz i jskih sporedov je 
vprašanje zase, saj je zani
manje zelo majhno i n Je 
vprašanje, kako bomo plače
vali naročnino. M. L. 

O b č i n s k a k o n f e r e n c a 
L M S v S e v n i c i 

V nede l j o , 25. n o v e m b r a 
bo o b 9. u r i v g a s i l s k e m 
d o m u v S e v n i c i občinska 
m l a d i n s k a l e t n a k o n f e r e n 
ca . N a k o n f e r e n c i b o m l a 
d i n a r a z p r a v l j a l a o našem 
d e l u i n p r o b l e m i h v današ
n j e m družbenem živl jenju. 
Z a r a d i v s eb ine i n n a m e n a 
k o n f e r e n c e v a b i O b K L M S 
n a k o n f e r e n c o p r e d s t a v n i 
k e družbenih i n polit ičnih 
o r g a n i z a c i j , d e l a v s k e g a i n 
družbenega s a m o u p r a v l j a 
n j a , p r e d s t a v n i k e p o d j e t i j 
i n starše. 

delu. Predsednik podružnice 
je tud i član odbora krajevne 
organizacije. Nedvomno bo
do podružnice z novo ob l iko 
dela dobivale večjo pomoč, 
pa tud i manj dela bodo ime
le z administrac i jo . Odbor 
krajevne organizacije lahko 
sprejme sklep, da se članari
na, k i je b i l a pobrana na ob
močju podružnice, lahko po
rab i tud i tam, če so za to 
potrebe. 

S podružnicami bo ime l 
tud i v bodoče neposreden 
st ik občinski odbor S Z D L . Iz 
tega sledi , da je vsaka boja
zen odveč, da bodo manjše 
krajevne organizacije, k i bo
do v bodoče delovale kot po
družnice, za mars ika j p r i 
krajšane. Nasprotno, nj ihov 
razvoj i n napredek bo tako 
še bol j možen. 

— A l i bodo sekcije tudi-
v bodoče imele dosedanjo 
vlogo v organizaci j i S Z D L ? 

— Sekci je so še vedno naj
boljša ob l i ka za uspešno de
lovanje v organizaci jah. V 
programu dela, k i ga bo ob
ravnaval referat n a kra jevn i 
konferenci , naj bo jasno na
kazano delo v sekci jah. K e r 
pa opažamo, da so t u še ne
katere nejasnosti , b i t u d i o 
v logi sekci j želel nekaj več 
spregovorit i . D o nedavnega 

Pomenek č l a n o v ZB 
v L o k i 

je b i l predzadnjo nedeljo ob 
zadostnem številu članov. 
Osnovna organizaci ja Z B Lo
k a šteje sedaj 104 člane, k i so 
plačali članarino. N a tem zbo
r u so se pogovor i l i o vseh 
p rob l emih i n zadevah, n a ka 
tere naletijo p r i delu, ter so 
povedali svoje mnenje o do
ločenih stvareh. Odbor j e 
ime l med le tom dovol j dela s 
pr iznavanjem delovne dobe 
za člane. Članstvo Je sodelo
valo na vseh pros lavah za 
državne praznike. 

N a zboru smo spet ugoto
v i l i , da množične organizaci je 
v L o k i n imajo prostora za se
stanke. Upamo, da ga bomo 
s pomočjo l oka ln ih forumov 
le dob i l i i n u red i l i . 

K r m e l j s k i m l a d i n c i 
so d e l a v n i 

Poglavi tna ugotovitev kon
ference akt iva L M S v K r m e -
l ju je b i l a , da je m l a d i n a ze
lo delavna tud i izven akt i va . 
Mad inc i so se redno sesta
j a l i in razprav l ja l i o na logah, 
ki j i h je b i lo t reba oprav i t i . 
Skora j n i b i l o sklepa, k i ga 
ne b i Izpolni l i . N a konferen
c i pa so sk len i l i , da bodo 
odprav i l i tud i pomanjkl j ivo
s t i , k i j i h ovirajo p r i de lu . 
I zvo l i l i so novo vodstvo i n 
delegate, k i se bodo udeležili 
občinske konference L M S v 
Sevnic i . J . P . 

P o s l e d n j e s l o v o 
m l a d e g a J a n k a 

l t . novembra se je Loka poslo
vila od tragično preminulega mla
dinca Janka Fona, ki je postal 
žrtev ključavničarskega poklica v 
kurilnici v Zidanem mostu. Take
ga pogreba, ki se ga Je udeležilo 
okoli tisoč ljudi. Loka še ni v i 
dela, številni venci iz zadnjega 
jesenskega cvetja so zasuli grob 
mladega Janka, U je imel Se 
mnogo načrtov za delo v poklicu. 
Spremili so ga tudi pionirji, mla
dinci, železničarji, stanovski to
variši iz kurilnice ter številni do
mačini in okoličani. 

Pred hišo žalosti sc Je v imenu 
prosvetnega društva poslovil od 
njega tov. Tavčar, železniški usluž
benec, nakar so mu pevci loškega 
okteta v slovo zapeli ganljivo ža-
lostlnko. Sprevod Je nato ob zvo
kih žalne koračnice krenil na po
kopališče na Dobravo. Mnogi go
vorniki so se tudi tu poslovili od 
njega. V poslednje slovo so se po
klonili prapori, zatem pa je sveži 
grob zasulo cvetje. Tovariša Jan
ka bomo ohranili v spominu kot 
prizadevnega delavca ln dobrega 
tovariša! S. Sk. 

SEVNIŠKI 
V E S T N I K 

so na območju naše občina 
sklicevale krajevne organiza
cije množične sestanke, na 
kater ih so obravnavale vse 
mogoče probleme h k r a t i . Ta 
k i sestanki so sčasoma posta
ja l i nezan imiv i i n so b i l i s l a 
bo ob iskani . V . kongres S Z D L 
je zato predlagal novo ob l i 
ko dela, i n s icer p reko sek
c i j . Sekci je torej niso nove 
organizacijske obl ike , temveč 
so ob l ika dela v kra jevn i or
ganizaci j i S Z D L . L a h k o so 
ustanavljajo sekcije za po l i 
tična vprašanja, z a komuna l 
ne zadeve, za zdravstvo, za 
šolstvo i t d . Imenovat i mora
mo člane, k i tvori jo sekreta
riat sekcije. TI člani se mo
rajo z l j u d m i pogovorit i , o 
čem žele razpravl jat i , i n po
tem skličejo razgovor o t em 
vprašanju v ok v i ru sekci je . 
Men im , da imajo za delo 
lepo možnost izobraževalne 
sekcije, k i s pomočjo delav
ske univerze organiz irajo raz
novrstne razgovore i n preda
vanja. v 

N a koncu želim še pouda
riti, da bo uspeh v organi
zac i j i S Z D L samo takrat , če 
bodo ak t i vn i v s i člani orga
nizaci je, ne samo odbor . 
V s e m organizaci jam in po
družnicam želim p r i tekmo
vanju in nadal jn jem de lu ve
l i k o uspehov! Drago Kas te l i c 

Občani naj odločijo o sedežih KO 
in podružnic SZDL 

Pre tek l i teden smo obiska
l i predsednika občinskega od
bora S Z D L v V i d m u - K r -
škem L O J Z E T A S T I H A i n 
6a v zvezi s predlogom or-
ganizacijsko-kadrovske kom i 
sije o spremembi števila kra 
jevnih organizaci j i n usta
navl janju podružnic zapro
s i l i za razgovor. Rade volje 
se je odzval našemu vab i lu 
in odgovor i l na več vprašanj. 

— A l i b i n a m hotel i po
jasn i t i , kje so" predvideni 
sedeži kra jevnih organiza
c i j S Z D L i n kje podruž
nic? 

— Do sedaj je b i lo na ob
močju občine 41 kra jevnih 
odborov S Z D L i n nekaj po
družnic. P raksa je pokazala, 
da je b i lo prevel iko krajev
n ih organizacij i n da b i b i lo 
koristneje ustanovi t i več po
družnic Statut sicer dovo
ljuje občinskemu odboru 
S Z D L , da lahko sam odloči 
0 Številu kra jevnih organiza
ci j , vendar menimo, da je 
bolje, če občani sami pred-
!agajo, kje naj b i b i l sedež 

krajevne organizacije i n kje 
sedež podružnice krajevne 
organizacije S Z D L . Če bo tu 
resnično izražena vo l ja l jud
stva, bo uspeh vidnejši. K o 
mis i ja za organizaci jsko-ka-
drovska vprašanja p r i občin
skem odboru S Z D L je ne
davno na seji s icer načeloma 
predlagala sedeže organizaci j . 
O predlogu bodo člani S Z D L 
razprav l ja l i i n odločali na 
kra jevnih konferencah, k i se 
bodo pričele te dn i . 

— Z a n i m a nas pred
log organizacijsko-kadrov-
ske komis i je o sedežih 
kra jevnih organizaci j i n 
podružnic. 

— Predlog vsebuje sledeče: 
na območju občine naj b i 
b i lo 20 kra jevnih organizaci j 
S Z D L i n 33 podružnic kra 
jevnih organizaci j S Z D L . Se 
nadalje naj b i ostale nasled
nje krajevne organizacije i n 
imele svoje podružnice: Pre
kopa; Kostanjev ica s podruž
n i cami Vodenice, Orehovec, 
Ošterc, črneča vas, Prušnja 
vas, Globočice, Dobe in Ma-

lence; Sutna s podružnico 
Brezje; Podbočje s podruž
n icami Dobrava, Ve l i ko M r a -
sevo i n M a l o Mraševo; Ve
l i k i Podlog; R a k a s podruž
nico Smednik ; V e l i k i T r n ; 
Leskovec s podružnicama Se-
nuše i n V e l i k a vas; Brege s 
podružnicami Drnovo , M r t v i -
ce i n V ih re ; Videm-Krško — 
desni breg s podružnico Go
ra ; Videm-Krško — lev i breg 
s podružnicama Sremič i n 
S tara vas; Pijavško; Dolenja 
vas; Zdole s podružnico Ko -
stanjek. G o r n j i Leskovec; 
Bres tan ica s podružnicami 
Anže, Raztez, Lokve, Arme-
ško i n Dolen j i Leskovec; Pre-
s ladol s podružnico Rožno; 
Sedem s podružnicama Brez
je i n Dobrava; Senovo s po
družnicami Dovško, Reštanj 
i n M a l i K a m e n ; K o p r i v n i c a s 
podružnico V e l i k i K a m e n . 

— Naše bralce b i , tov. 
predsednik, prav gotovo 
zanimala vloga podružni
ce. Razložite n a m jo, pro
s i m . 

— Dosedanje majhne k ra 

jevne organizacije S Z D L so 
delovale v težjih razmerah. 
Tem organizaci jam je manj
kalo sposobnega vodstvenega 
kadra , zato so težko sledile 
vsem prob lemom na svojem 
območju. Dastajal je tud i 
p rob lem dostave poročil, za
pisnikov i td . Zato b i b i lo 
prav, da se na sedanjih kra 
jevnih konferencah določi no
va ob l ika dela. T a nova ob
l i k a b i se kaza la v tem, d a 
b i se manjše organizacije 
spremeni le v podružnice. 
Znano je, da delovanje po
družnice nasprot i kra jevn i 
organizaci j i n i v ničemer 
omejeno. Podružnica i m a 
svoj odbor, k i ga sestavljajo 
predsednik, tajnik, blagajnik 
in l ahko še dva člana. Odbor 
podružnice vod i evidenco 
članstva, pob i ra članarino i n 
skl icuje po svojem preudar
k u i n želji zbore občanov, 
razne druge zbore i n sestan
ke. Odbor krajevne organi
zacije S Z D L p a je dolžan 
pomagat i podružnicam p r i 

P O R O Č E V A L E C 

K O M U N E 

V I D E M - K R Š K O 



V občini le en zdravstveni dom 
Oba zbora ObLO Novo mesto sta na skupni seji 13. novembra razpravljala o problematiki zdravstva in 
z d r a v i l i š č ter sprejela predlog sveta za zdravstvo pri ObLO, da se s i . januarjem 1963 v s i zdravstveni 

domovi in postaje v občini (razen lekarne) z d r u ž i j o v en zdravstveni dom 

Po predloženem gradivu i n obsežnem dnevnem redu 
Je b i la to ena najpestrejšUi delovnih sej tega l judskega 
odbora. Osrednja razprava je b i l a posvečena ° poročilu 
o prob l emat ik i zdravstva i n zdravilišč v novomeški ko
m u n i . N a d 40 s t ran i obsegajoče poročilo s ta v svoj ib 
referat ih obrazložila predsednik sveta za zdravstvo O b L O 
d r . Tone Šavelj i n predsednik sveta za zdravilišča pro
fesor Ivo Kasesn ik . Celotno problemat iko, nakazano v 
poročilu i n razprav i , prinašamo v zgoščeni ob l i k i . 

Poročilo obeh svetov je v 
uvodu v prob lemat iko zdrav
stva i n zdravilišč navedlo ne
kaj zan imiv ih podatkov. Tako 
je b i lo v preteklem letu za 
26.612 ak t i vn ih zavarovancev 
v novomeški občini izplača
n i h nekaj manj kot 583 m i l i 
jonov dinarjev, 18.014 kmeto
va lcem p a je sk lad kmečkega 
zavarovanja izplačal približno 

NOVOMEŠKA 
K O M U N A 

90 mi l i jonov dinarjev. Upo
števajoč še razne druge iz
datke, je b i lo lan i uporablje
n i h nad 700 mi l i jonov dinar
jev za zdravstveno zaščito. 
Največ izdatkov je b i lo zara
d i nesreč p r i delu, zaradi ka-

Imenovanja n o v i h 
d i r e k t o r j e v 

O b L O Novo mesto je ime
noval inž. Jožeta Legana za 
d i rektor ja podjetja »Novoles«. 
Zavod v. d. d i rektor ja pa so 
b u l imenovani : Mar j an štan-
gel, indus t r i j sk i tehnik, k i bo 
V. d. d i rektor ja v »Opekami 
Zalog«, M i r a n Simič kot v. d . 
d i rektor ja v tovarni »Novo-
teks«, i n Ivan Hrovatič, geo-
meter, ko t v. d . d i rek tor ja v 
Zavodu za izmero zemljišč in 
kataster. 

ter ih smo izgubi l i 26.835 de
lovnih dn i , i n zarad i obolenj, 
k i so terjala ka r 148.292 izgub-
1 jenih dn i . Poročilo je nada
lje navedlo, da se je naravni 
pr irastek prebivalstva znatno 
povečal, da pa je se vedno 
vel ika umrl j i vost dojenčkov, 
p r i čemer smo s 3,7 odst. nad 
republiškim povprečjem umr
l j ivost i (2,94 odst.). 

K l j u b temu da je stanje ta
ko, s i je zdravstvena služba 
prizadevala vsestransko iz
boljšati zdravje občanov i n 
preprečevati nalezlj ive bolez
ni , epidemije i n z ustrezn imi 
ukrep i tudi nesreče p r i de lu. 
S prevent ivn imi posegi je 
uspešno delovala tud i sanitar
na inšpekcija, k i pa zarad i 
pomanjkl j ive kadrovske za
sedbe svojega dela n i mogla 
opravl jat i pravočasno i n po
polnoma zadovolj ivo. 

Poseben prob lem v zdrav
stvu je nezadostna kadrovska 
zasedba sploh. Predvsem se 
to čuti v ambulatno-pol ik l i -
nični službi. Ve l iko je po
manjkanje zobozdravnikov, 
saj pr ide na 9043 prebivalcev 
komaj en zobozdravnik. Ne
kaj obetov za izboljšanje je, 
ker bomo k m a l u dob i l i 7 no
vih s t rokovn ih moči za zobo
zdravstveno službo. Trenutno 
bi za potrebe občine potrebo
va l i še najmanj 12 zobnih te
rapevtov. 

P o pregledu i n oceni dela 
posameznih zdravstvenih za
vodov v občini lahko ugotav
ljamo, da Splošna bolnišnica 

Novomeška Kronika 
l i Novomeščani so res trdoživi, 

saj se po novem vsi prebivalci do 
60. leta štejejo med mladino . . . 
Tako namreč piše na lepakih, ki 
vabijo na občni zbor Jamarskega 
društva. Prav gotovo se bodo za
radi laskavega vabila navdušili za 
to doslej malo znano društvo vsi 
mladinci ln mladinke med 30. in 
60. letom. 

H Pred nedavnim smo na javni 
prireditvi »Kaj veš in znaš o var
nosti prometa«, ki je sicer zelo 
dobro uspela, med vmesnimi pev
skimi točkami ugibali, kaj je s 
pevcem, ki je komaj stal na no
gah. Nastop na odru v takem sta
nju je pač pretirana požrtvoval
nost . . . 

• Minuli petek nas je presenetil 
prvi sneg, v noči od sobote na 
nedeljo pa ga je zapadlo kar ne
kaj centimetrov. Sneg je naletaval 
V debelih kosmih tude še v po
nedeljek. Po cestah je bila taka 
brozga, da so morali mnoge avto
mobile pešci riniti v klanec. Po 
gričih pa je nešteto sledov sani in 
smučarjev, ki so te dni že pričeli 
• zimskim športom. 

• Na živilskem trgu v ponede
ljek zjutraj se je poznalo, da nas 
Je presenetila zima. Trg Je bil 
bolj slabo založen, razen tega pa 
•o tudi cene nekaterim artiklom 
narasle. Hruške so prodajali od 
8O—100 din kg, paradižnike po 
180 din kg, Jabolka od 80-100 din 

Spet m a l o v i š j a c e n a 
V ponedeljek, 19. novembra, 

Je b i lo zelo slabo vreme, saj 
Je nekaj časa deževalo, za
tem pa snežilo. K l j ub temu 
B O živinorejci na novomeško 
sejmišče pripel ja l i 1221 praši
čev; p rodan ih je bilo 1065. 
K u p c e v je bi lo precej ; nekaj 
domačinov, mnogo pa je bilo 
Hrvatov . Zato se je cena od 
zadnjega sejma nekol iko dvig
n i la : znašala je od 4.000 do 
7.000 d in . 

kg, fižol po 200 din, špinačo po 
300 din, motovileč po 400 din, ra
dić po 200—300 din, kostanj po 
60—70 din, zelje po 50 din, solato 
od 120—150 din, ohrovt po 80 din 
kg in mleko po 50 din liter. Na
prodaj so bili tudi sveži nageljni 
po 30—50 din. Bazen pletenin in 
otroške konfekcije Je bilo tokrat 
naprodaj tudi precej ženskih in 
otroških terital kril v raznih bar
vah. 

• Gibanje prebivalstva: rodila 
Je Stanislava Kovač — deklico. — 
Poročili so se: Alojz Glder, železo-
krivec iz Rogaševca, ln Štefanija 
Arhnaver iz Trdinove 35; Vladimir 
Pirnar, bolničar z Broda, in Fran
čiška Sušteršič, tkalka iz Ketteje
vega drevoreda 14. — Ponesrečila 
sta se: Franc Krašovec, delavec iz 
Ulice Majde Sile 8, ki Je padel in 
se udaril v desno koleno, in Franc 
Skrubelj, sin delavke lz Partizan-
ske 11, ki se je z vročim čajem 
opekel po vsem telesu. 

Pojasnilo zavoda za 
upravo pokopališč 

Glede na pritožbe l jud i , da 
morajo na pogrebih nos i t i 
vence, o čemer smo p i sa l i v 
zadnj i Novomeški k r o n i k i — 
n a m je Zavod za upravo po
kopališč v Novem mestu po
s la l t a odgovor: 

Naš zavod je 7. decembra 
1961 objav i l v Do len jskem l i 
stu oglas, da sprejmemo več 
nosačev krs t , vencev i n za
stav za priložnostno delo, 
vendar pr i jav n i b i lo . Ukre
n i l je vse potrebno i n naročil 
voz za prevoz vencev že v 
mesecu jun i ju . Vo z bo čez 
nekaj d n i narejen i n bo s t em 
rešena zadeva z nošenjem 
vencev, tako da se bodo vs i , 
k i pr ihajajo na pogrebe, lah
k o nemoteno uv r s t i l i v spre
vod. 

v Novem mestu še vedno re
šuje vprašanje pomanjkanja 
poslovnih prostorov, neza
dostnega števila medicinske
ga kadra z v isoko i n srednjo 
izobrazbo i n pomanjkanja 
stanovanj. V zdravstvenih do
movih in postajah v Novem 
mestu. Straži, Šentjerneju, 
Žužemberku i n drugod ter v 
javni zobni p o l i k l i n i k i v No
vem mestu pa je osrednj i 
prob lem pomanjkanje ka
drov, k a r se v id i po tem, da 
pride v vseh splošnih ambu
lantah povprečno po 200 pre
gledov na dan. T o pomeni , d a 
je za enega bo ln ika porablje
n ih komaj dobr ih 5 minut . 

Naposled lahko ugotovimo, 
da je tako stanje zato, ker je 
služba osnovne zdravstvene 
zaščite v novomeški občini 
si lno razdrobl jena i n neenot
na. K e r n i enotna, n i mogoče 
imet i dobrega patološkega 
pregleda na področju ob
čine, to pa i m a za po
sledico tud i negospodarsko 

Ribja r e s t a v r a c i j a 
v N o v e m mestu 

Bi fe na Glavnem trgu v 
Novem mestu je razširil svo
je poslovanje tud i za tiste 
potrošne predmete, k i n iso v 
okv i ru dejavnosti podobnih 
gost inskih lokalov. Glede na 
to, da se je novomeški bife 
začel ukvar ja t i s prodajo r i b 
in drug ih ar t ik lov , ka r pome
n i večji obseg poslovanja, 
kot b i ga zmogel bife, se bo 
preimenoval v »Ribjo restav
racijo«. 

Sergej T h o r ž e v s k i 
predsednik, Andrej Grča 

podpredsednik ObLO 
Oba zbora O b L O Novo me

sto sta na zadnj i seji i zvo l i la 
za predsednika O b L O tovari
ša Sergeja Thorževskega, za 
podpredsednika pa Andre ja 
Grčo. Sergej Thorževski je 
b i l do zdaj podpredsednik 
O b L O Novo mesto, Andre j 
Grča pa d irektor Zavoda .za 
izmero zemljišč i n kataster v 
Novem mestu. 

trošenje sredstev za zdrav
stveno varstvo prebivalstva. 
Statistična služba v ambulan
tah i n po l i k l i n i kah n i enotna 
i n je ponekod sp l oh n i . V 
zdravstvenih ustanovah te 
vrste je zelo pomanjk l j i va ka
drovska i n invest ic i jska po l i 
t ika . Zarad i vel ikega števila 
finančno samosto jnih zdrav
stvenih zavodov so b i l i do 
zdaj tud i v isoko kva l i f i c i ran i 
zdravstveni delavci po nepo
trebnem obremenjeni s poslo
vanjem oz i roma z administra
cijo v teh zavodih. N a pod
lagi ugotovitev je občinski 
zdravstveni center svetu za 
zdravstvo O b L O in samemu 
ObLO Novo mesto predlagal, 
naj b i se vse zdravstvene 
ustanove ambulantno-pol ik l i -
ničnega t ipa v občini (razen 
lekarne) 1. januar ja 1963 
združile v enotnem zavodu z 
naz ivom Zdravstveni dom ob
čine Novo mesto. 

Odborn ik i obeh zborov so 
na skupn i seji temelj ito raz
pravl ja l i o tem predlogu, na
kar je b i l predlog o organiza
c i j i enotne zdravstvene službe 
na območju občine izglaso
van. V en zdravstveni zavod 
se bodo s p r v i m januar jem 
prihodnjega leta torej spoji le 
zdravstvene postaje v Šent
jerneju, Straži, Do len jsk ih 
Topl icah i n Žužemberku ter. 
zobna po l ik l in ika in zdrav
stveni d om v Novem mestu. 
Samoupravl janje bo ostalo 
po sedanjih enotah, ka r je 
bilo odborn ikom še posebej 
pojasnjeno. 

Spojitev zdravstvenih usta
nov v en zavod je nu jna iz 
več razlogov. Predvsem bo 
poslej laže smotrno uporab
l jat i tehnično opremo zdrav
stvenih zavodov i n razbreme
ni t i kva l i f i c i rano zdravstveno 
osebje admin is t ra t i vn ih de l . 
Nujno pa bo, so poudar i l i , iz
boljšati preventivno zdrav
stveno službo, k i je precej za
ostala za nag l im napredkom 
kurativne službe. 

I. Z . 

Razširjajte 
Dolenjski l ist! 

Mladina Trebnjega o sebi 
Občinska konferenca L M S v 

občini Trebnje, k i je b i l a 18. 
novembra, je pokazala dejav
nost mlad ine v preteklem ob
dobju i n da la smernice za bo
doče delo m lad ih v občini. 
N a konferenci so več a l i manj 
kritično obravnaval i delo po
sameznih aktivov v podjet j ih 
in na vasi . 

Konferenca je pokazala , da 
se še danes dogajajo p r i m e r i 
v pr i va tn ih obr tn ih delavni
cah, k o mo js t r i vzgajajo mla
dega vajenca po svoj i vol j i i n 
m u ne pusti jo sodelovati v 
družbenih i n političnih orga
nizaci jah. V nadaljevanju so 
se do takn i l i tud i vprašanja, 
kako b i pr i tegni l i mlad ino 
na sestanke i n razne akcije, k i 
j i h imajo posamezni ak t i v i v 
načrtu. Nekater i so opozor i l i , 
da mlad ina n i zainteresirana 
za delo, vendar to n i b i lo 
mnenje večine. Osta l i so opo
zo r i l i vodstva aktivov, đa je 
treba vsako delo z mlad ino 
dobro pr ip rav i t i i n dat i mla
d in i zanimiv i n ploden pro
gram. Konferenca je tud i 
sprejela sklep, da se na vseh 
osemletkah uvedejo mlad in
ske ure, k i imajo namen vzga
jat i i n politično usmer jat i 
šolsko mlad ino . M l a d i n c i so 
razpravl ja l i tud i o šolskih 
zadrugah, k i so v zadnjem 
času popo lnoma zamrle . V s i 
so b i l i mnenja, da so te za
druge opravičile obstoj i n j i h 
je treba oživiti. 

Posebno pozornost so po

svet i l i izobraževanju na de
lovnem mestu. Ugotov i l i so, 
da vodstva podjeti j premalo 
skrbe za izobraževanje delav
cev, zato zaostajajo za na
predkom, p r i tem pa trpita 
proizvodnja i n stori lnost. Ta
ko se dogajajo p r imer i , da 
imajo delavci zelo majhne 
dohodke, k a r vp l i va n a njihov 
osebni standard. Večkrat Je 
tud i m lad ina sama k r i va , da 
se ne izobražuje. Največkrat 
se izgovarja, da za to n i časa 

TREBANJSKE 
NOVICE 

To je opazit i posebno p r i de
lavc ih i z okoliških vasi , k i ko
maj čakajo, da gredo domov 
i n t am obdelujejo svojo zem
ljo, s t em pa zmanjšujejo svo
jo produkt ivnost na delu. Ta
k i m lad inc i se ne zanimajo 
za upravl janje v podjetju in 
za težave, v kater ih se pod
jetje nahaja. Zato tud i ne ra
zumejo, zakaj prejemajo tako 
nizke plače. 

N a koncu je konferenca iz
vo l i la 13-članski komite , k i g» 
bo še naprej vod i l tov. Franci 
Vovk. K o t delegat pa bo za
stopal mlad ino občine Treb
nje na bližnjem V I I . kongre
su L M J Štefan K a m i n , učitelj 
iz Sentruperta. 

Adol f Šuštar 

Odloki in pravila 
pj| O b L O Novo mesto je 

pot rd i l nov cenik d imn ikar 
sk ih storitev, k i j i h v občini 
oprav l ja l jubl jansko d imni 
karsko podjetje. Po tem od
l o k u se bodo d imn ikarske 
storitve podražile. Nov i odlok 
velja od 1. ju l i j a letos. 

JJI S posebnim od lokom, k i 
je b i l sprejet n a zadnj i sej i 
O b L O Novo mesto, je uza
konjeno stanje šolstva po re
organizaci j i v novomeški ob
čini 1961. leta. Odlok določa, 
da je v tej občini 13 popo ln ih 
osnovnih šol i n 20 podružnic. 
Vse popolne osnovne šole so 
pravne osebe, medtem ko vo
di jo podružnice matični šol
s k i odbor i i n vodje podruž-

•J Up ravn i odbor občinske
ga* zdravstvenega investicij
skega sk lada je na zadnj i seji 
O b L O Novo mesto predložil 
prav i la , k i j i h morajo odbor
n i k i obeh zborov potrdi t i , 
preden začnejo vel jati . ObLO 
je prav tako po t rd i l prav i la 
sk lada za proslavo 600-letnice 
Novega mesta. 

Namesto Industrija 
obutve s a m o 

» O b u t e v « 
Podjet ju »Industrija obut

ve« v Novem mestu so dovo
l i l i , da lahko uvede lastno 
prodajo svoj ih izdelkov. Iz
delke bo lahko prodajalo kar 
i z skladišča. Podjetje se bo 
poslej imenovalo »Obutev«. 

Mladina ima vedno večjo vlogo v družbi 
V nedeljo, 18. novembra, je 

bila v sindikalnem domu v 
Novem mestu občinska kon
ferenca LMS Novo mesto. Na 
konferenci Je 97 delegatov za
stopalo 2250 članov mladinske 
organizacije, ki so vključeni v 
najbolj množično organizacijo 
mladine pri nas. 

Uvodni referat o delu LMS v 
občini Novo mesto in o smerni
cah za bodoče Je imela predsedni
ca ObK LMS tovarišica Lojzka 
Potrč. Delo mladine se mora 
usmerjati v skladu z družbenim 
razvojem naše socialistične družbe. 
Mladina se mora še bolj množič
no vključevati v reševanje aktual
nih problemov pri nas. Caka Jo 
veliko in odgovorno delo ravno v 
organih delavskega samoupravlja
nja, v katerih je mladina vedno 
bolj aktivna. Vendar se še vedno 
pojavlja nerazumevanje za sodelo
vanje mladine, čeprav je v delav
skih svetih in upravnih odborih 
kolektivov viden velik porast čla
nov LMS. Od 1958 do 1961 je po
raslo število mladih članov delav
skih svetov od 5,7 na 15,3 od
stotka, v upravnih odborih pa od 
4,9 na 15,8 odstotka. Najbolj se 
mladina uveljavlja v organih sa
moupravljanja pri kolektivih IMV 
in PTT, še vedno pa je nekaj or
ganov, pri katerih mladina sploh 
ni zastopana. Mladino je treba 
podpreti in Ji pomagati, da se hi
treje vključi v delo. Vse premalo 
je tudi naporov za pravilno usmer
janje mladine, kar naj bi prevzeli 
nase klubi mladih proizvajalcev, 
centri za izobraževanje po pod
jetjih pa bi morali ravno pri tem 
dokazati svojo vlogo, saj Je še 
vedno tretjina mladine nekvalifi
cirana. Pri usmeritvi mladine mo
rajo sodelovati mladinske organi
zacije v podjetjih. Tako Je v 
Krki in Farmisu 105 mladih brez 
osemletke, za večerno šolo pa se 
je prijavilo le 8 mladink in en 
mladinec. Mladinska organizacija 
-v kolektivu pa o tem sploh ni 
razpravljala. 

Preoblem kadrov se najbolj po
javlja v kmetijstvu, kar Je posle

dica premajhnega sodelovanja 
strokovnjakov in mladine. Podoben 
problem je tudi v Industriji, saj 
na primer v IMV od 42 Inženirjev 
ln tehnikov samo dva sodelujeta 
v mladinski organizaciji. Letos je 
končalo v občini redno šolanje 
1060 mladincev in mladink, od ka
terih se Jih je skoraj četrtina od
ločila za uk. Največje zanimanje 
je za kovinsko stroko, kjer že 
skoraj primanjkuje prostih mest, 
zato pa jih imajo gradbena, lesna 
ln prehrambena stroka precej. Naj
večje težave so z zaposlovanjem 
deklet z osnovno šolo, zato naj bi 
organizirali razne tečaje za dekleta 
v tej dobi. 

Mladina se tudi premalo udej-
stvuje v razpravah o novi ustavi, 
čeprav bi morala biti ravno ona 
z njo dobro seznanjena. 

V mladinskih delovnih brigadah 
Je letos sodelovalo 66 mladincev 
in mladink, na občasnih delovnih 
akcijah pa so po posameznih ko
lektivih dosegli preko 1517 delov-
nih ur, največ pri IMV, Podjet
ju za PTT promet in aktivih Birč-
na vas ter Bela cerkev. Premalo 
pozornosti je bilo posvečene mla
dinskim samskim stanovanjem, saj 
so za to poskrbeli le pri Pionirju. 
Mladina ima precej problemov, ki 
bi Jih bilo treba najhitreje ure
diti, potrebno pa je še večje 
sodelovanje in aktiviziranje mla
dine, končno pa tudi večja ma
terialna osnova za delo. 

V razpravi je sodelovalo precej 
mladincev in mladink, ki so sta
vili veliko lepih predlogov za bo
doče delo in rešitev nekaterih pro
blemov, zelo realno ln kritično 
pa so ocenjevali delo v preteklem 
letu. Miro Bavdek je nakazal pro
bleme mladine, ki stanuje pri za
sebnikih in plačuje visoke najem
nine. Zato se morajo mladinci 
omejevati pri prehrani, kar pa 
škoduje zdravju in onemogoča 
večjo produktivnost v podjetjih 
ln boljši uspeh v šolah. Nekaj 
diskutantov je kritiziralo slabo 
povezavo mladine med srednješol
skimi aktivi in aktivi po kolek

tivih, predstavnik Študentskega 
kluba Slavko Plaveč pa je nakazal 
sodelovanje teh aktivov s študent
skim klubom in štipendisti raznih 
kolektivov. Nekatera vodstva šol 
so celo prepovedala sodelovanje 
s študenti in seznanjanje dijakov 
z nalogami, ki jih čakajo pri stu
diju. Razprava o nalogah kmečke 
mladine in njenem vključevanju v 
poljedelstvo je opozorila na mož
nost sodelovanja kmetijskih stro
kovnjakov z mladino ln na nujno 
potrebo po specializaciji kmetij
skih strokovnjakov. Nekaj pred-
logov Je bilo tudi glede tega, ka
ko izboljšati sodelovanje mladine 
v organih samoupravljanja in ka
ko pritegniti vaško mladino k več
ji delavnosti v aktivih LMS. O 
programih dela na proizvodnih 
konferencah in o delu mladine v 
kolektivih je realno govoril pred
stavnik IMV Boris Koželj. Skoraj 
premalo Je bilo govora o kulturni 
vzgoji in zabavi mladine, ker je 
večina diskutantov govorila le o 
problemih mladinskega plesa v 
Novem mestu. Vsi so se strinjali, 
da se mora trenutno stanje izbolj
šati, vendar ples ni vse, kar bi 
morali dati mladini na kulturnem 
in zabavnem področju. 

K uspehu konference so veliko 
pripomogli tudi gostje. Tako je 
sekretar ObK ZK tovariš Franc 
Kotnik govoril o sprejemanju mla
dine v ZK. Članstvo ZK bi se mo
ralo večati ravno z mlajšimi člani 
in je osnovna naloga mladinskih 
organizacij, da predlagajo za 
sprejem tiste člane, ki zaradi svo
jega dela to v resnici zaslužijo. 
Tako je tudi dolžnost organizacij, 
da omejijo odhajanje na delo v 
Inozemstvo in prepričajo svoje 
člane o posledicah dela v tujini. 
Naša mladina naj se kleše pod 
socialističnimi vplivi, ki JI bodo 
koristili za nadaljnje življenje, in 
ne pod vplivom Zahoda. Zavzel se 
je tudi za povečanje kulturnega 
življenja mladine, prepoved obi
skovanja mladinskega plesa za go
jence srednjih šol pa Je označil 
kot negativno. Vodstva šol so pri 
tem naredila vse premalo. Naloga 

mladinske organizacije je, da sto
pi v stik s šolami in skuša najti 
rešitev skupaj z njimi. 

Predsednik OK LMS Franc Sla
dic Je dejal, da je vse premalo 
govora o problemih mladine v 
proizvodnji. Ne smemo se zana
šati le na številke, ki so nam n* 
razpolago, ampak moramo ana
lizirati in dejansko izboljšati na
loge mladine pri večanju proiz
vodnje. Pogosto Je tudi, da se *» 
klicem pomoči za sodelovanje mla
dine z družbenopolitičnimi orga
nizacijami skriva nedelavnost sa
me organizacije. Člani LMS so 
tudi člani raznih drugih organiza
cij in bi morali skrbeti za pove
zavo ln ne le kritizirati. LMS hI 
morala zavzeti tudi večjo vlogo 
pri razpravah o novi ustavi, po
sebno pa pri sprejemanju okrajnih 
in občinskih statutov krajevnih 
skupnosU. 

Med ostalimi gosti so sodelo
vali še predstavnik CK LMS Fran-
ček Hudej, ki Je govoril pred
vsem o problemu stanovanj za 
mladino, predsednik ObO S2B^ 
Jože Cvitkovič o sodelovanju mla
dincev v Socialistični zvezi m 

ostalih oragnizacijah in kapetan 
Levstik kot predstavnik JLA o 
sodelovanju z aktivi mladine v 
vojski in skupnih nalogah LMS in 
armade. Konferenco so pozdravih 
še nekateri predstavniki raznih or
ganizacij in izrazili želje za skup
no sodelovanje. 

Ob koncu koference je bil izvo
ljen nov 21-članski občinski Ko
mite, ki Je ponovno izvolil 2 4 

predsednika tovarlšico Lojzko Po
trč, za sekretarja pa tovariša Bo
risa Koželja. 

Konferenca je zelo uspela in J e 

določila poti za rešitev proble
mov, ki še zavirajo redno delo. 
Morda Je ravno kritično ocenjeva
nje lanskega dela mladine pogoj> 
da bo čez leto večina problemov-
ki so bili nakazani na konferenci, 
tudi rešena. Z večjo pomočjo osta
lih organizacij mladini pa bi lah
ko hitreje rešili tudi največje te
žave. Janez Korošec 



Novi uspehi novomeškega namiznega tenisa 
Novomeškemu namiznemu teni-

«u, k i se počasi, toda vztrajno 
Približuje republiškemu vrhu, se 
Aavzlic zeio težkim pogojem za 
delo obetajo boljši časi. Trenutno 

člani namiznoteniške sekcije 
Partizana bori jo z zelo težkim 
Problemom — s prostori za tre
ninge, v mestu je začasno upo
rabna edino telovadnica v osnovni 
°°li, k i pa je zasedena od jutra 
do poznih večernih ur . V njej 
J e redna šolska telovadba, v njej 
v adi jo številne sekcije šolskega 
portnega društva, poleg tega pa 
'udi u sekcij Partizana. Razum
ljivo je, da vsi ne pridejo na 
vrsto. 

K l j u b težavam so uspehi ved
no večji, i n ker vse kaže, da bo 
tudi s prostor i v prihodnje boljše 
(decembra bo spet odprta gimna
zi jska telovadnica, k i bo nekol iko 
razbremenila osnovnošolsko, poleg 
tega pa bodo verjetno igralc i na
miznega tenisa dobi l i v uporabo še 
sejno dvorano Partizanovega doma 
na Lok i ) , pričakoujemo, da bo od
slej šla pot novomeškega namiz
nega tenisa navzgor. Sekci ja se 
bo v kratkem nekol iko okrepi la , 
saj se bo vanjo vključil bivši igra
lec Part izana iz Kočevja Kapš, k i 
bo lahko vel iko pomagal tudi kot 
trener. Ce bodo na razpolago še 
sredstva za rekvizite i n tekmova-

V S O B O T O I N N E D E L J O V N O V E M M E S T U : 

OKRAJNI N A M I Z N O T E N I Š K I 
TURNIR 

Načrti komisije za namizni te
nis OZTK Novo mesto, da že 28. 
oktobra priredi turnir desetorice 
"ajboljših igralcev in igralk na
miznega tenisa v okraju, je pa
del v vodo. Vzrok: občinske zveze 
*» telesno kulturo so verjetno raz
pise obdržale v predalih, tako da 
J° se turnirja udeležili le igralci 
« Novega mesta. Zato je bil tur-
f r le občinskega značaja (zmagal 
Je Turk pred Somrakom in Ber-
Serjem). 

Komisija pa je sklenila, da raz
piše nov turnir, ln sicer za so
boto in nedeljo. 24. in 25. no

vembra, v Novem mestu. Pričetek 
v soboto ob 18. uri. 

Na turnir je povabljenih 12 naj
boljših Igralcev iz vseh občin o-
kraja ter 8 najboljših igralk iz 
Novega mesta, Brestanice, Seno
vega, Krškega in Brežic. Komisija 
za namizni tenis OZTK je za tri 
najboljše v moški in ženski kon
kurenci pripravila zlate, srebrne in 
bronaste plakete. Kdo je favorit, 
je težko reči, ker sta Somrak in 
Turk (oba Novo mesto) zelo iz
enačena, v ženski konkurenci pa 
bo o prvem mestu odločal dvoboj 
Mikec : Turk. fm 

nja, potem se n i bati za uspešen 
nadaljnj i razvoj, saj je v pionir
sk i namiznoteniški šoli, k i jo vo
dijo trenerji Partizana (začela je 
delati že januarja, toda marca je 
zaspala, sedaj pa spet deluje i n 
trenutno vključuje 43 tečajnikov 
— 24 pionirjev in 19 p ion i rk ! ) , 
precej talentiranega naraščaja, k i 
se ob rednem delu utegne lepo 
razv i t i . 

Posebno pa je razveseljivo, da 
tudi uspehi mladincev i n mladink, 
k i trenirajo v zelo težkih pogojih, 
niso manjši, kot b i upravičeno 
pričakovali, ampak večji. To do
kazujejo zadnji rezultat i , k i so 
j i h dosegli člani Partizana na Je
senicah in v K r a n j u . Preteklo ne
deljo sta b i la namreč v teh go
renjskih mestih republiška mla
dinska turnir ja : v K ran ju za mla
dinke, na Jesenicah pa za mla
dince. 

Pogljemo, kako so se odrezali 
mlad inc i ! Nastopilo Je 47 najbolj
ših iz Slovenije, i n sicer v šest 
skupinah. Le dva najuspešnejša 
sta se uvrst i la v finale — Somrak 
in Gunde.. Somrak je zmagal v 
prv i skup in i , kjer je b i l glavni 
favorit Sezonov, Gunde pa je b i l 

drugI v II . skupin i za favori tom 
Trupe j em (Odred). 

V f inalu je Somrak zelo dobro 
igra l : šestkrat je zmagal i n konč
no usvoji l 3. do 4. mesto skupaj z 
zmagovalcem zadnjega republiške
ga turnir ja S t ro jn ikom (Odred). 
To je lep uspeh, k i je po t rd i l 
mnenje, da Somrakov i uspehi na 
zadnjih turnir j ih niso b i l i slučaj
n i . S tem uspehom s i je p r idob i l 
pravico igrat i na zveznem mla
dinskem turnir ju v Zenic i . Gunde 
je zmagal štirikrat (premagal Je 
tudi K r n c a iz Odreda), kar je za
dostovalo komaj za delitev 9. do 
10. mesta. Toda tudi to je uspeh. 

Omenimo še uspeh Mikčeve na 
enakem turn i r ju v K r a n j u . V 
predtekmovanju Je zmagala brez 
izgubljenega dvoboja v II. sku
p in i . V f inalu dvanajstih najbolj
ših mladink Slovenije je imela 
spet izredno priložnost, da osvo
j i prvo mesto, česar pa n i i zkor i 
st i la . Izgubila Je z Zrimčevo, kar 
je zadostovalo, da je izgubi la prvo 
mesto. Mikčeva se je prav tako 
uvrst i la v predstavništvo L R S , k i 
bo 29. l n 30. novembra nastopilo 
na zveznem turni r ju šestnajstorice 
najboljših v Zenic i . fm 

Taborniki v Črnomlju gredo 
v sedmo leto dela 

Taborniki Bele krajine, ki smo 
združeni v četi belih brez, smo 
imeli v nedeljo 6. redni občni 
zbor, na katerem smo kritično 
ocenili naše delo. Čeprav smo 
poslali vabila vsem množičnim or-

METLIKA, SUHOR, RADOVICA... 
Z a k l j u č e k tekmovanj v okviru JPI 1962 v metliški občini 

Leto telesne kulture mladih je v 
pljučnem obdobju. Ocenjevalna 
*°misija, ki Je obiskala šole in 
Pregledala poročila, je ugotovila 
«anje in delo po pionirskih od-
' e dih na šolah. Ena najvažnejših 
Pridobitev letošnje akcije Je sklep 
zdravstvenega in tehničnega oseb-
J a zdravstvenega doma v Metliki, 
J * se vsako leto sistematično pre
sedajo vsi učenci v občini in da 
•» takoj prične zdravljenje nastalih 
"oolenj. To je vredno vse pozor-
"°sti in pohvale. Komisija Je do

ločila tudi vrstni red pionirskih 
odredov, katerim bo občinski od
bor JPI podelil skromne nagrade. 

1. Pionirski odred osnovne šole 
Metlika: v letošnji akciji so opra
vili 2577 delovnih ur za ureditev 
šolskega dvorišča, s postavitvijo 
orodja, za izkop ln odvoz zemlje 
pri domu TVD »Partizan«, za iz
kop in ureditev otroškega igrišča 
in izvršena dela na izkopu za ko
munalno upravo. Opravljeno delo 
ima vrednost nad 400.000 din. 

Posadili so 10.000 smrekovih sa-

Ljudje 
med 
seboj 

Tovariš urednik! 

Menim, da bi bilo zlasti v času, ko toliko 
govorimo in pišemo o prometni varnosti, zelo 
primerno razširiti akcijo za varnost v prometu 
tudi na prizadevanje za kulturnejši odnos vozni: 

kov motornih vozil do pešcev. Pri tem imam 
v mislih primere, o katerih so mi te dni veliko 
pripovedovali znanci ali sem jim bil priča celo sam. 

— V ponedeljek, 19. no
vembra, je skoraj ves dan 
snežilo v debelih, vodenih 
kosmih. Nič čudnega, če 
se je na cestah nabrala 
plast mokre, umazane 
brozge, ki so jo mešale 
noge pešcev, vozila pa 

brizgala na vse strani. Posebno veliko je bito 
plojdre na mostu čez Krko, ki je ena najbolj 
ozkih prometnih zagat v tem kraju. Tu si mo
gel videti ta dan najrazličnejše prizore: kako se 
eni pešci stiskajo čimbolj k mostni ograji, da 
ne bi bili žrtve brezobzirno vozečih vozil; kako 
se drugi zaslanjajo z dežniki, poskakujejo, si 
skušajo drug za drugim poiskati zavetje pred 
pljuski; se v strahu ozirajo na novo prihajajoča 
vozila ter besni sikajo psovke za odhajajočimi, 
marsikdaj celo škodoželjno smejočimi se vozniki. 
— Ne bom trdil, da so vsi vozniki taki. Na
sprotno, marsikdaj sem videl, kako je ta šofer 
skušal obzirno izogniti se lužam, drugi prepre
čiti pljusk s tem, da je zmanjšal hitrost itd. Ven
dar so bili brezobzirni vozniki prav številni. Vi
del sem, kako je v Kandiji voznik tovornjaka na
lašč zapeljal v bližino pločnika, poškropil pešca 
do vratu in se potem škodoželjno smejal. 

Podobno se je zgodilo tudi meni. Omenjenega 
dne sem okoli treh popoldan hodil po desnem ploč
niku od »Zeleznine« proti kandijski bolnišnici. 
Nič hudega sluteč me je nato kar nenadoma 
dohitel zelen džip in mi iz bližine enega metra 
zaradi nagle vožnje brizgnil močan curek umazane 
brozge po obleki prav do pasu. Ne vem, ali je 
voznik storil to nalašč, vem pa, da bi lahko 
stvar preprečil, saj je bil na cesti sam, vrh tega 
Pa bi lahko že ob meni zmanjšal hitrost, saj je 
samo malo kasneje moral zavirati, ker je zavil 
na levo v breg proti blokom. Upam, da se nisem 
zmotil, ko sem na tablici razbral označbo 
NM-li-27! 

Po vsem tem mislim tole: če ima družba vso 
pravico, da nastopi z ostrino proti tistim, ki z 
malomarno in brezobzirno vožnjo kršijo cestne 
Predpise in ogrožajo človeška življenja, potem ima 
ne samo pravico, ampak tudi možnost, da zaščiti 
državljane pred nekulturnim početjem takih voz
nikov, kakršne sem navedel v članku! 

P E Š E C 

dik, na šolskem vrtu opravili 506 
delovnih ur in za šolsko kuhinjo 
nabrali za 100.000 din pridelkov. 

Pionirski odred ima svoje šol
sko športno društvo s 6 sekcijami. 
Udeležili so se preko 14 šolskih, 
občinskih in okrajnih tekmovanj 
v atletiki, streljanju, šahu in na
miznem tenisu. Uvedli so osebne 
kartone za telesno zmogljivost. 
Šolski športni znak je osvojilo 
50 učencev. 

Z. Pionirski odred »Martin Juž
na«, Suhor: program, ki so si ga 
zastavili, so v celoti izpolnili. U-
redili so skromni telovadni pro
stor z jamo za skoke. Pionirski 
odred ima šahovsko in atletsko 
ter rokometno sekcijo. Udeležili 
so se šolskih in občinskih tekmo
vanj. Izvedli so nabiralne in de
lovne akcije. 

3. Pionirski odred »Sika Belo-
pavloviča«, Radovica: uredili so 
šolsko dvorišče z jamo za skoke, 
opravili nad 500 delovnih ur. U-
deležili so se tekmovanj, ki jih 
je razpisal občinski odbor JPI. 

4. Pionirski odred osnovne šole 
Podzemelj. Udeležili so se občin
skih ln okrajnih tekmovanj v atle
tiki, šahu in namiznem tenisu. 
Odred ima namlznoteniško, šahov
sko ln strelsko sekcijo. Program 
so Izvršili. 

5. Pionirski odred osnovne šole 
Božakovo: Uredili LO si telovad
ni prostor za ure iz telesne vzgo
je. Izvedli so delovne akcije pri 
'čiščenju sadja in vaškega studen
ca. Imeli so tekmovanja z najbliž
jimi šolami. Udeležili so se tudi 
občinskih tekmovanj v igrah in 
atletiki, streljanju in šahu. 

6. Pionirski odred osnovne šole 
Sela pri Jugorju: Urejajo prostor 
okoli šole in šolski vrt. Udeležili 
so se tekmovanj, ki jih Je raz
pisal občinski odbor JPI. Izvedli 
so tudi šolska tekmovanja. Skrbe 
za redno in zdravo telesno vzgojo. 

7. Pionirski odred »Staneta Se-
miča-Dakija«, Gradac: Izvršili so 
šolska tekmovanja v zimskem ln 
letnem obdobju. Sodelujejo v dru
štvu TVD »Partizan«, Gradac. U-
deležili so se tekmovanj, ki jih je 
razpisal občinski odbor JPI. 

8. Pionirski odred osnovne šole 
Drašiči: Izvršili so vrsto malih 
del, ki so si Jih postavili v pro
gramu. Niso imeli možnosti za 
večje akcije. 

Občinski odbor JPI čestita od
redom ln jim želi še večji uspeh 
v razvoju telesne kulture. 

Ivo Likavec 

ganizacijam, smo na občnem zbo
ru lahko pozdravili le predstav
nike okrajnega starešinstva ZTS 
Novo mesto, JLA, mladinskega ak
tiva na gimnaziji in občinske zve
ze za teselno kulturo. Zelo smo 
se jih razveselili in se jim naj
lepše zahvaljujemo za udeležbo. 

Občni zbor je odprla tovarišica 
Anda Skrbinšek, ki je pozdravila 
vse navzoče in predlagala dnevni 
red. Po poročilih smo predlagali 
razne spremembe v organizaciji 
tabornikov ln naše čete. Predla
gali smo tudi, da bi v Črnomlju 
izvedli okrajni taborniški mnogo
boj, odreda pa na žalost ne mo
remo ustanoviti, ker imamo pre
malo vodniškega kadra. 

V novo upravo čete smo izvolili 
kot starešino tovarišico Ando Skr
binšek, prof. Janjo Kamnikar pa 
za namestnico starešine. Precej po
mlajeno upravo bo vodil kot na
čelnik Jovo Grobovšek. 

Ob koncu smo sprejeli precej 
obširen načrt dela za novo sezo
no, ki ga želimo tudi izpolniti. 
Zavzeli smo se za večje sodelo
vanje z ostalimi taborniki v okra
ju, s predstavniki novomeških ta
bornikov pa smo se že dogovorili 
za skupne izlete na Mirno gqro, 
za sodelovanje pri taborniških 
igrah in za skupno sodelovanje v 
času taborjenj. Ce bomo delali po 
načrtu, ki smo si ga določili, se 
bo taborništvo v Beli krajini ve
liko bolj razmahnilo. J . G. 

B R E Ž I Š K I NOGOMET 
18. novembra 1962 sta se na 

mestnem nogometnem stadionu se
stali ekipi nogometne lige OLIMP 
(Celje) in PARTIZAN (Brežice). 
Zmagali so Celjani z rezultatom 
2:1 (0:0). 

Igrišče je bilo pokrito s snežno 
odejo, kar je močno vplivalo na 
igro in igralce. Med tekmo je tudi 
deževalo. Gledalci so prišli na 
svoj račun, saj so gledali živo 
tekmo, večkrat pa so se tudi od 
srca nasmejali smešnim prizorom 
na stadionu. 

Moštvi sta bili enkovredni, od
ločitev pa je padla proti koncu 
drugega polčasa. Prvi gol so do
segli domačini prek Lapuha. Kma
lu nato so Celjani izenačili in na
to zmagali. -Ik 

KOTIČEK ZA DOM IN GOSPODINJE 

Kuhinja in ureditev 
jedilnega pribora 

Po vo jni je ne le p r i nas, ampak tud i v d rug ih državah 
prišlo do. hudega pomanjkanja stanovanj. D a b i čim racio
nalneje i zkor i s t i l i razpoložljiva sredstva za gradnjo stano
vanj, so se v nekater ih državah že p red n a m i odločili 
gradi t i stanovanja z manjšo, po družinskih članih n o r m i 
rano stanovanjsko površino. Taka stanovanja gradimo t u d i 
p r i nas. , 

Stanovanja z ma jhn im i površinami pa so res udobna 
i n lepa le tedaj, če j i h opremimo s p r i m e r n i m pohištvom. 
Za težke i n vel ike kose, kakršno še sto j i v stanovanj ih 
naših babic, v n j ih n i več prostora . K u h i n j a , k i je v s ta r ih 
stanovanjih ve l ika, je v nov ih majhna, saj je namenjena 
le za pr ipravl janje hrane. Pohištvo v njej m o r a b i t i tako, 
da je prostor čimbolj izkoriščen- i n da i m a gospodinja vse, 
ka r potrebuje, čimbolj p r i r o k i . Stene v delovnem pro
s toru obložimo s keramičnimi ploščicami a l i ema j l i ran im 
lesoni tom a l i pa j i h prepleskamo z ol jnato barvo. N a d 
delovna mesta namest imo sveti lke, eno nad štedilnik, d r u 
go nad pomivalno kor i to . S t ropna svet i lka naj bo name
ščena nad jedi lno mizo , če je j ed i ln i kot v neposredni 
povezavi s pros torom za pr ipravl janje hrane. 

K u h i n j a je lahko prostor izrecno za pr ipravo hrane, 
je pa lahko komb in i rana z j ed i ln im ko tom. Vemo, da na 
tek človeka vpl iva poleg osta l ih činiteljev čistoča in lepo 
ter preprosto urejen j ed i ln i kotiček. Ured imo s i ga l ahko 
po svojem okusu in z ma jhn im i i zdatk i . M i z o imamo v 
vseh gospodinjstvih. Postavimo jo n a t i s t i prostor , k j e r 
nameravamo ured i t i j ed i ln i kotiček. Ob ko tn i steni posta
v imo k l op i ; l ahko so iz trdega a l i mehkega lesa. E n a a l i 
obe k l op i imata lahko predal , kamor shranjujemo različno 
drobnar i jo (časopise, revije, pletenje itd. ) , za katero v ku
h in j i ne najdemo prostora . D a sedeži n iso pre t rd i , damo 
nanje vzpenjeno gumo, oblečeno v isto blago, kot so za-

zavese, ali v eno izmed barv vzorcev zaves. Nad sedeži 
klopi obložimo stene z različnimi oblogami (slama, lesen 
opaž, emajliran lesonit, drvonitka ali tapete iz blaga); 
z njimi prostor olepšamo in' ga zaščitimo pred mrazom. 
Na steno lahko obesimo poličko za radio, okraske ali rože. 
Okras naj bo preprost. Izogibajmo se kiča. Stene naj 
bodo svetle, brez vzorcev, če pa želimo vzorčasto steno, 
naj bodo vzorci drobni. Tla naj bodo v kuhinji ln jedilni 
niši obložena s talnimi oblogami ali pa iz snovi, ki se 
dobro čisti in daje občutek toplote (polivinil, podolit, 
linolej, ksilolit itd.). Stragula je kot talna obloga za kuhi
njo preobčutljiva, ker ne prenese vlage. 

Na sliki je preprosto in lepo urejen kotiček. Ogledali 
smo si ga lani decembra na gostinsko-turističhi razstavi 
v Novem mestu. 

Novomeščanke končno druge! 
Na troboju ženskih ekip za od

bojkarskega prvaka Slovenije, ki 
Je bil preteklo nedeljo v Kranju, 
je ekipa novomeškega Partizana 
zasedla drugo mesto. Zmagala je 
ekipa Triglava iz Kranja, ki je 
v celoti izkoristila prednost do
mačega Igrišča. Premagala je naše 
odbojkarice s 3:1, z istim rezul
tatom pa tudi odbojkarice mari
borskega Branika. Novomeščanke 
so premagale Branik s 3:0. 

Končni rezultat: 

1. Triglav (Kranj 2 2 0 6:2 4 
2. Partizan (Nm) 2 1 1 4:3 2 
3. Branik (Mrb) 2 0 2 1:6 0 

Požrtvovalnost, pogoji za delo 
in uspeh črnomaljk 

Ob koncu repubUškega rokometnega prvenstva so 
mi članice črnomaljske rokometne ekipe povedale tudi 
to: 

-Najprej se zahvaljujemo Dolenjskemu l.stu, da je 
zvesto posredoval rezultate naših tekem ljubiteljem 
Sporta. Drugi časopisi pa naših zmag niso zabeležili. Za 
i.as je že lep uspeh, da smo prišle v republiško ligo. Bile 
smo enak .vredne ljubljanskim ekipam, saj smo prt 
srečanjih njimi dosegle 50 odst. možnih točk. Pr i 
srečanji z mariborskimi ekipami pa smo dose. :lc od 
G možnih I točke z obmorskimi ekipami 50 odst. mož
nih točk.- ftačur ajo. da bodo Imele v spomladanski 
sezoni še več uspeha. 

Trenerja tov. Moljka sem vprašal, katera od igralk 
je bila po njegovem najboljša. In že je našteval: ->Raj-
glova, Furlanova, Butalova, Bižalova, Zuničeva Anica 
in Mari 'a, Kvasova, V a j s c a in Ivanušičeva. Nisem 
upravičen delati izjem. P A R T I Z A N nam nI nudil pogo
jev za redni trening. Nobena izmed ekip, k i smo igra
li z njimi, nima tako slabega igrišča. Dresov ln ostalih 
rekvizitov nimamo takšnih kot ostale ekipe. Pričaku
jemo, da se bo le kdo spomnil in nam pomaeal prt 
ureditvi IgrLšča.* Jože Skol 

PARTIZAN : BRANIK 3:0 
(15:2, 15:3, 15:3) 

V prvem srečanju troboja so 
Novomeščanke brez večjega truda 
premagale Mariborčanke s 3:0. 
Mlada ekipa se ni mogla znajti in 
Je hitro omagala pred izkušenej-
šlmi Novomeščankami, ki so po
kazale lepo igro. Celotna ekipa se 
Je odrezala tako, da smo dobili 
upanje celo na prvo mesto. 

TRIGLAV : PARTIZAN 3:1 
(15:5, 15:13, 10:15, 15:13) 

V tem srečanju, ki se je kon
čalo z zmago domačink, naše od
bojkarice niso pokazale tako lepe 
Igre kot v prvi tekmi. Temu Je 
bila kriva zlasti odsotnost Šeti
nc-ve ln Sajetove, kar Je poleg 
Izredno slabega sojenja pripomo
glo, da so dokaj lahko klonile 
pred razigrano ekipo Triglava. Ni
mam namena zmanjševati pomen 
zmage Kranjčank, kljub temu pa 
sodim, da bi se v normalnih oko
liščinah vrstni red verjetno spre
menil. 

TRIGLAV : BRANIK 3:1 
(13:15, 15:13, 15:5, 15:6) 

Utrujena ekipa iz Kranja je na
letela v tej Igri na spočito ekipo 
Branika, ki je proti vsem priča
kovanjem nudila izreden odpor. 
Mlade Mariborčanke so v prvem 
setu Igrale z mnogo volje in zma
gale, v drugem setu so močno 
vodile, vendar to z- nepazljivo 

igro dopustile, da so domačinke 
zmagale. 

Novomeščanke so nastopile v 
postavi: Požar, Doki, 2unič, Ko
ber, Kožuh, Cucek in Zupet. Po 
svoji igri bi zaslužile najvišje me
sto, da ga niso dosegle, je več 
vzrokov: pomanjkljivi treningi, nI 
telovadnice, bolezen igralk itd. 

Ce bo sprejet predlog Odboj
karske zveze Jugoslavije, imajo 
Novomeščanke vse možnosti, da 
sodelujejo v novi sloevnsko-hrvat-
ski ligi. ki bo znatno vplivala na 
izboljšanje odbojke pri nas. 

Savko Doki 

M E T L I Š K E 
Š P O R T N E NOVICE 

V nedeljo je Občinska zveza za 
telesno kulturo v Metliki organizi
rala šahovsko tekmovanje v poča
stitev občinskega praznika. Na ža
lost so nekatere ekipe Izostale. 
Kljub temu so bile Igre borbene 
in športne. 

Vrstni red: 1. kombinirana eki
pa prosvetnih delavcev, 2. ekipa 
Novoteksa, obrat II. 3. mladinska 
ekipa. 

Vse nastopajoče skupine so bila 
dokaj izenačene. 

• 
Pionirji strelci so tekmovali T 

čast občinskega praznika. Tekmo
vanja se je udeležilo le 8 tekmo
valcev. Vrstni red: 1. Slavko Gra-
hek, 2. Zvonko Pečarič, 3. Mirko 
Zgonc. Povabljeni so bili tudi čla
ni, ki pa se (razen Suhorja) niso 
odzvali. U 



V T E M TEDNU VAS ZANIMA 
Četrtek, 22. XI. — Cilka 
Petek, 23. XI. — Klemen 
Sobota, 24. XI. — Janez 
Nedelja, 25. XI. — Katarina 
Ponedeljek, 26. XI. — Konrad 
Torek. 27. XI. — Bernard , 
Sreda, 28. XI. — Jakob 

HIŠO z gospodarskim poslopjem 
in vsem inventarjem ter 80 a vi
nograda, 1,35 ha sadovnjaka in 
oranice, bukovim gozdom za dr
va in kostanjevim gozdom za 
sekanje kolja prodam. Betoniran 
vodnjak. Posestvo je med Mirno 
pečjo in Hmeljnikom nad avto 
cesto Ljubljana—Zagreb. Cena 
je 850.000 din. Ponudbe v pra
vo lista (1366-62). 

KOŠARO za dojenčka z žimnico 
ln odejico, 3 jazbečje strojene 
kože prodam. — Lešnjak, Majde 
Sile. 18. 

PREKLICI 
BOBO oddam v Novem mestu, 

naslov v upravi lista (1364-62). 
NIZKE VRTNICE, mahonljo in 

llguster dobite pri: Jamnikar, 
Krška vas. 

KUHINJSKO KREDENCO, stole, 
mizo, divan ln otroško kombi
nirano posteljo prodam. Naslov 
v upravi lista (1357-62). 

ENOSTANOVANJSKO HISO s sad
nim in zelenjadnim vrtom na 
lepem kraju v bližini Novega 
mesta prodam. Naslov v upravi 
lista (1356-62). 

ZA 3 M E T R E suhih drv zamenjam 
v Novem mestu dva para mo
ških zimskih čevljev (št. 44 in 
39) ter debelo kratko moško 
zimsko suknjo. Naslov v upravi 
lista. 

DOBRO OHRANJEN šivalni stroj 
»Singer« kupi Gosenar, Blatnik 
štev. 6a, Črnomelj. 

DOBRO OHRANJENO tehtnico 
od 150 do 300 kg kupim. Naslov 
v upravi lista (1353-62). 

POUČUJEM desetprstni sistem sle
pega tipkanja. Fanl Oberč, Bre
žice, Vodnikova 7. 

STAREJŠA ŽENSKA z večjim 
otrokom gre pomagat v gospo
dinjstvo za hrano in stanova
nje (k starejšim osebam). Na
slov v upravi lista (1354-62). 

ZA JNA prosim pošljite naslov pod 
značko »Plava pota« (1360-62). 

KUHINJO, omaro, električni ši
valni stroj, sesalec, prešite ode
je ter otroško ln žensko kolo 
prodam. Helena Junc, Videm-
Krško, Nova Resa 21. 

Preklicujem Izgubljeno zdrav
stveno Izkaznico št. 221720, na ime 
Janez Hribar, Gorenja vas 22, 
Mirna. 

Brestanica: 24. in 25. XI. jugo
slovanski barvni film »Kapetan 
Lesi«. 26. in 27. XI. jugoslovanski 
barvni film »Kočija sanj«. 

Brežice: 23. in 24. XI. madžar
ski film »Lejla in Gabor«. 25. XI. 
amer. barvni film »Darbi O'Gill«, 
matineja. 25. in 26. XI. franc. 
film »Jezik za zobe!« 

Črnomelj: 23. in 25. X I Itali
janski film »Noč«. 27. in 28. XI. 
francoski film »Preobrat«. 

Kostanjevica: 25. XI. francosko-
italijanski film »2ena in njena 
igračka«. 

Metlika: 24. in 25. XI. ameriški 
film »Starec in morje«. 28. XI. 
italijanski film »Sedmi razred«. 

Novo mesto — »Krka«: od 27. 
do 29. XI. ital. film »Človek v 
dežnem plašču«. 

Novo mesto — Dom JLA: od 23. 
do 25. XI. nemški film »Tisoč oči 
dr. Mabulja«. Od 27. do 29. XI. 
Jugoslovanski film »Stopnice hra
brosti«. 

Senovo: 24. in 25. XI. francoski 
film »Slabe žene«. 

Sevnica: 24. in 25. XI. ameri
ški film »Najbolje od vsega«. 

Šentjernej: 24. in 25. XI. jugo-
slovansko-italijanski film »Kapo«. 

Trebnje: 24. in 25. XI. italijan
ski film »Kam s truplom?« 

Semič: 25. XI. amer. film »Na 
svidenje, Rim!« 

MATIČNI URAD 
SENTRUPERT 

Oktobra ni bilo rojstev izven 
bolnišnice. 

Poročila sta se: Alojzij Lamov-
šek, zidarski pomočnik z Vel. Cir-
nlka, ln Veronika Berdik, polje-
delka iz Bistrice. 

Umrli so: Angela Odlazek, kme-
tovalka iz Brinja, 64 let; Uršula 
Livk, kmetovalka iz Homa, 70 let; 
Leopold Zupančič, kmetovalec lz 
Bistrice, 82 let; Jože Slapšek, kme
tovalec iz Hrastnega, 84 let. 

MATIČNI URAD 
ČRNOMELJ 

Oktobra so bile rojene tri de
klice: 

Poročili so se: Martin Svajger, 
mizarski pomočnik iz Črnomlja, 

Inž. Veljko Brajović je po 
nesreči še pobegnil! 

IS. novmebra sta po avtomobil
ski cesti iz Novega mesta proti 
Otočcu potovala motorist Ivan 
Pavlin in sopotnica Rozalija Bep-
še. Nedaleč od bencinske črpalke 
na Otočcu sta zaslišala za seboj 
zvočne signale osebnega avtomo
bila. Voznik tega avtomobila ju 
je prehiteval na mestu, kjer bela 
črta nI pretrgana. Ko je motori
sta že prehitel, je začel svoje vozi
lo naglo ustavljati. Pri tem je mo
toristu zaprl pot, zato se je Pav
lin zaletel vanj. Udarec je bil ta
bo močan, da ga Je vrglo po ce
sti, sopotnico R. Reple pa na 
streho avtomobila, odkoder Je pad
la na cesto. Šofer osebnega vozila 
je odprl okno in pogledal, kaj se 
dogaja, nakar Je naglo pritisnil na 

NE ZAMUDITE 
NAGRADNE 
K R I Ž A N K E 
v prihodnji Številki DO
LENJSKEGA LISTA, k i bo 
i z š l a v sredo, 28. no
v e m b r a , na 24 straneh! 
Zanimali v a s bodo tudi 
č l a n k i : 

- Delež n o v o m e š k e g a 
okraja v jugoslovan
s k e m gospodarstvu 

- Halo, Slovenija! 
- BEOGRAD - srce Ju

goslavije 
- Po sledovih staro

selcev ob Kolpi 
- Juriš na 20.000 i z 

vodov! 
- France je pa ribe 

l o v i l . . . 
- BETI se osamosva

ja in s p e c i a l i z i r a 
Prosimo, opozorite na 

prihodnjo številko DO
LENJSKEGA LISTA znan
c e , prijatelje i n sosede, 
k i domačega tednika še 
nimajo: brezplačen i z 

vod našega č a s n i k a naj 
zahtevajo od svojega 
pismonoše, k i ima zanje 
pripravljeno tudi naro
čilnico. Pomagajte tudi 
v i pri Uresničevanju ge
s l a : 
V VSAKO HISO N A Š E G A 
OKRAJA DOLENJSKI LIST! 

plin In pobegnil proti Zagrebu. Po
škodovana Rozalija Repše Je o ne
sreči obvestila varnostne organe v 
Novem mestu, ki so takoj začeli 
ukrepati. 

Pobeglega avtomobilista so pre-
stregli že v Brežicah. Ugotovili so, 
da gre za inž. VELIKA BRAJOVI-
CA, ki je kot fizik zaposlen v In
štitutu za nuklearne vede v Beo
gradu, stanujoč v Beogradu, Ulica 
proletarskih brigad 82. Brajović je 
šofer s mednarodnim vozniškim 
dovoljenjem »B« kategorije, 15. 
novembra pa je vozil svoj osebni 
avtomobil BG 91-18. Z njim so 
potovale tudi njegova mati Zorka 
Brajović, Ljubica Grubović in Lji
ljana Ruvić. 

Ko so Brajovlća varnostni orga
ni poslali na mesto, kjer se Je 
pripetila nesreča, se je izgovarjal, 
da je naprej odpeljal zato, ker mu 
je menda sopotnica motorista Rep-
šetova »grozila s čevljem«. Dejal 
je tudi, da je »moral« v Zagreb, 
ker Je njegova mati med potjo 
zbolela. 

Vsi dokazi pa so govorili proti 
Brajovlčevim pojasnilom. Voznik 
z mednarodnim vozniškim dovolje
njem si Je »bolezen« izmislil. 

Upamo, da bo Veljko Brajović 
naposled le spoznal, da se morajo 
tudi vozniki z mednarodnim voz* 
niškim dovoljenjem »B« kategorije 
sprijazniti z dejstvom, da si sami 
ne morejo »vzeti« prednosti in po
čenjati na cesti, kar bi se jim 
zahotelo. 

Sreča v nesreči je bila, da se 
potnika na motorju nista huje po
škodovala. Oba sta se zatekla v 
novomeško bolnišnico. 

in Branka Stipanovič, pletilja lz 
Bojancev; Anton Veselic, gumar iz 
Purge, in Marija Kordeš, gradbeni 
tehnik iz Kranja; Jožef Romšek, 
avtomehanik, in Marija Peteh, na
takarica, oba iz Kočevja pri Čr
nomlju; Obrad Radojčič, livar iz 
Črnomlja, in Antonija Segina, ši
vilja iz Cerkvišč. 

Umrli so: Janez Šetinc, livar iz 
Črnomlja, 58 let; Anton Volf, elek
trotehnik s Starega grada, 34 let; 
Ivana Petrovič, gospodinja iz Lo
ke, 49 let: Branko Strucelj, otrok 
iz Gribelj. 1 meset; Martina Sprei-
zer, otrok iz Črnomlja. 

MATIČNI URAD 
2U2EMBERK 

Oktobra je bila rojena ena de
klica. 

Poročili so se: Metod Zupane, 
kmetovalec iz Znojil, in Draga 
Jarc, delavka iz Stavce vasi; Ma
tija Hočevar, delavec iz Podlipe, 
in Melita Brajdič, delavka lz Pod
lipe pri Dvoru. 

Umrli so: Barbara Maver, kme
tovalka z Brezove rebri, 74 let; 
Franc Novine, kmetovalec iz Vel. 
Lipovca, 70 let; Franc Zupančič, 
uži t kar iz Sred. Lipovca, 75 let. 

MATIČNI URAD 
KOSTANJEVICA 

Oktobra je bil rojen en deček. 
Poročili so se: Stanislav Cvel-

bar, uslužbenec iz Dol. Prekope, 
in Antonija Košar, bolničarka iz 
Brežic; Stanislav Božič, kmet iz 
Vrbja, in Antonija Klemenčič, 
kmetovalka iz Oštrca. 

Umrli so: Janez Debeljak, kme
tovalec lz Kočarije, star 80 let; 
Marija Serina, kmetovalka iz Gor. 
Prekope, stara 68 let; Neža Olo-
vec, užitkarica iz Oštrca, stara 77 
let. 

MATIČNI URAD 
NOVO MESTO 

V času od 12. do 19. novembra 

je bilo rojenih, 16 dečkov in 16 
deklic. 

Poročili so se: Alojz Kristan, 
šofer iz Cešče vasi, in Marija Go
lobic, uslužbenka iz Dol. Kamene; 
Dominik Kralj, mizar iz Verduna, 
in Jožefa Novak, delavka iz Ga-
berja; Anton Cvelbar, delavec iz 
Dol. Kamene, in Antonija Gričar, 
uslužbenka iz Mačkovca; Jože Ko-
vačič, delavec iz Črnomlja, in Da
nica Muhič, delavka iz Gor. La-
kovnic; Anton Vidmar, posestnik 
iz Vel. Skrjanč, ln Frančiška Blat
nik, delavka iz Uršnih sel. 

Umrla je Štefka Znldaršič, otrok 
iz Roj, stara 1 leto. » 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Marija Jur-
šič iz Vel. Brusnic — dečka, A-
lojzija Kerevec iz Irce vasi — de
klico, Jožefa Pečavar iz Nestop-
lje vasi — dečka, Rozalija Ajdlfi 
iz Cemš — dečka, Marija Peršina 
iz Dol. Toplic — dečka, Tončka 
Lekše iz Hudenja — dečka, Olga 
Drevenšek iz Žužemberka — dekli
co, Amalija Fabjan iz Lopate — 
deklico, Danica Avsec iz Vavpče 
vasi — deklico, Danica Cargo iz 
Krškega — dečka, Terezija Kambič 
iz Gradca — deklico, Marija Pire 
iz Vidma-Krškega — deklico, Jo
žica Brinovec iz Studenca — deč
ka, Jožica Juršič iz Vel. Cerovca 
— deklico, Slavka Bartelj z Mirne 
— deklico, Darinka Plut iz Čr
nomlja — dečka, Jožefa Saje iz 
Dol. Kamenja — dečka, Jožica 
Cvelbar iz Skocjana — deklico, 
Albina Selak iz Dolenje vasi — 
deklico, Nada Brajdič iz Pod-
gore — deklico, Fanl 2abkar iz 
Leskovca — dečka, Marija Pogla-
vec iz Gor. Straže — dečka, Sta
nislava Drenik iz Bršlina — deč
ka, Vida Mrvar iz Dešeče vasi — 
dečka, Malka Cavlovič iz Bršlina 
— dečka, Ana Simončič iz Zapuž 
— deklico. 

OBRTNI SERVIS 

S E M I Č 
r a z p i s u j e mesto 

poslovodje 
čevljarskega odseka 

Pogoj: v isoko kva l i f i c i ran i 
čevljar s prakso . 

V najem vzamemo 
s t r u ž n i c o 
z a ž e l e z o 

P o n u d b e pošljite na 
upravo podjetja. 

OBJAVE — RAZPISI 
Prodaja osnovnih 

sredstev 
PEKARNA IN SLAŠČIČARNA v 

Novem mestu proda najboljšemu 
ponudniku: 

tricikel, 
večji ročni voziček, 
manjši ročni voziček. 
Ogled v pekarni v Ločni. 

Piščanci na z a l o g i ! 
KMETIJSKA ZADRUGA BREZI

CE obvešča cenjene odjemalce, da 
ima na razpolago kvalitetne pi-

SPORED RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 5.05, 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spo
red od 5.00 do 8.00. 

PETEK, 23. NOVEMBRA: 8.05 
Glasba rdeče zemlje. 9.50 Venček 
narodnih. 10.15 IV. dejanje opere 
»Manon Lescaut«. 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! 12.05 Radijska 
kmečka univerza — inž. Erik E i -
selt: O načinih siliranja krme. 
12.46 Melodije, ki Jih radi poslu
šate. 13.30 Za prijetno razvedrilo. 
14.35 Voščila za 29. november. 
15.15 Znameniti operni zbori. 15.45 
Jezikovni pogovori. 18.10 V ritmu 
Latinske Amerike. 18.45 Iz naših 
kolektivov. 19.05 Zvočne razgled
nice za praznik. 20.00 Malo Instru
mentov — veliko glasbe. 21.00 Za
bavna glasba. 21.15 Oddaja o 
morju ln pomorščakih. 

SOBOTA, 24. NOVEMBRA: 8.35 
Dvajset minut s tržaškimi umet
niki. 9.25 Popevke in plesni zvoki. 
11.00 Pozor, nimaš prednosti! 12.05 
Kmetijski nasveti — dr. Branko 
Rebesko: Plodnostne motnje pri 
kravah 13.30 Lepe melodije. 14.35 
Borbene pesmi z voščili za dan 
republike. 15.15 Malo od včeraj — 
malo od danes. 17.05 Gremo v 
kino. 18.10 Novo v naši disko

teki. 19.05 Zvočne razglednice za 
praznik 29. november. 20.00 Pred 
in za kulisami operete. 21.00 Za 
konec tedna ples. 22.15 Oddaja za 
naše izseljence. 

NEDELJA, 25. NOVEMBRA: 8.00 
Mladinska radijska igra »Kje je 
robot?«. 9.05 Za ljubitelje simfo
nične glasbe. 10.00 Se pomnite, 
tovariši . . . 10.30 Pesmi o uporu 
ln boju. -.40 Nedeljska reportaža. 
12.05 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 13.30 Za našo vas. 
14.15 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 15.15 Veseli ritmi. 
16.00 Humoreska tega tedna. 17.05 
Intermezzo na hammond orglah. 
17.10 »En dan z Edvardom« — 
radijska igra. 18.30 Športna ne
delja. 19.05 Zvočne razglednice za 
29. november. 20.00 Izberite svojo 
melodijo! 22.15 Skupni Jugoslo
vanski program. 

PONEDELJEK, 26. NOVEMBRA: 
8.55 Za mlade radovedneže. 9.50 
Nekaj narodnih zapoje Darinka 
Rezek. 10.35 Naš podlistek: »Nav
zgor po reki«. 11.00 Pozor, nimaš 
prednosti! 12.05 Radijska kmečka 
univerza — Stojan yrabl: Neka
teri novejši pogledi na varstvo in
tenzivnih vinogradov. 13.30 Arije 
iz romantičnih oper. 14.05 V pa
viljonu zabavnih melodij. 15.15 

Drobne skladbe velikih mojstrov. 
17.05 Obdobja slovenskega samo
speva. 17.40 Od 'melodije do me
lodije 18.10 Popevke in ritmi La
tinske Amerike. 18.45 Radijska u-
niverza. 19.05 Zvočne razglednice 
za 28. novmber. 20.00 Skupni pro
gram JRT. 

TOREK, 27. NOVEMBRA: 8.30 
Zabavni kalejdoskop. 9.45 Štiri 
skladbice Borisa Franka. 11.00 Po
zor, nimaš prednosti! 12.05 Kme
tijski nasveti — inž. Milan Ci-
gler: Gozdni delavci in uvajanje 
mehanizacije v gozdno delo. 13.30 
Iz pravljičnega sveta. 14.35 Pri
ljubljene vlže z voščili za 29. no
vember. 15.30 V torek na svide
nje. 17.05 Koncert po željah po
slušalcev. 20.00 Zabavni orkestri 
naših radijskih postaj. 20.15 Ra
dijska igra: »Marjan«. 20.50 Za
bavne melodije z vašimi ljubljen
ci. 

SREDA.28.NOVEMBRA: 8.05 Iz 
Skandinavije na Moravsko. 8.55 
Pisan svet pravljic in zgodb. 9.25 
Venec melodij za 29. november. 
10.25 Beethoven za dopoldansko 
uro. 11.00 Pozor, nimaš prednosti! 
12.05 Kmetijski nasveti — Inž. 
Rado Linzner: Katere spremembe 
so nujne v našem travnatem svetu 
v luči združene akcije. 13.30 Zvoč
ni mozaik 14.35 Delovni kolektivi 
— delovnim ljudem. 15.15 Godala 
v ritmu. 17.05 Marjan Kozina: 
Simfonija. 18.10 Naši narodno za
bavni ansambli. 20.00 Spoznavaj
mo svet in. domovino. 21.15 Opera 
v treh dejanjih »Matija Gubec«. 

KRVODAJALCI V PRETEKLEM TEDNU 
Pre tek l i teden so na novomeški t ransfuz i jsk i po

staj i daroval i k r i : Jos ip Ne ra l i n Terezi ja Kraševec 
iz Zavoda za zdravstveno varstvo v Novem mestu; 
Lado Jane iz »Novoteksa«; Štefka P i rna r i z Zdrav
stvenega doma v Novem mestu; Alo jz Pol jane iz 
Komuna lnega podjetja, Novo mesto, T i l k a Tomažin 
iz t rg . podjetja »Dolenjka«, Novo mesto, ter nasled
nj i tovariši i n tovarišice, člani ko lekt iva Splošne 
bolnišnice v Novem mestu: K r i s t i n a Ostronič, Ma
r i ja Grahek, Ivan Pograjc, Ivan Širne, Franc Špen-
dal , Pav la Gabr i j e l , dr . Mar jeta Turk , M a r i j a Medoš, 
Mar jana Lindič, Jože Košir. 

Naveden im se lepo zahvaljuje vsa javnost, po
sebno pa vodstvo transfuzi jske postaje i n okra jn i 
odbor Rdečega križa, še je čas, da še pri jav i jo za 
oddajo k r v i tud i člani ostal ih kolekt ivov kako r tud i 
posamezniki ! 

Iz b r e ž i š k e porodnišnice 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Fanika Lazanski 
iz Vel. Doline — dečka, Marija 
Zorko iz Presne Loke — dečka, 
Fanika Cudovan iz Sevnice — deč-
ak, Božica Hrgar iz Laduča — de
klico, Berta Pečar iz Trnja — 
deklico, Ivanka Grmovšek iz Glo
bokega — deklico, Katica Coha lz 
Ključa — deklico, Mihaela Mirt iz 
Vidma-Krškega — deklico, Emili
ja Petan lz Bukoška — dečka, Do
roteja Abram iz Vidma-Krškega — 
dečka. 

K 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v novomeški bol
nišnici: Štefanija Avguštin, živino-
rejka iz Starega Loga, je padla s 
kolesa in si poškodovala glavo: 
Andrej Markovič, sin uslužbenca 
lz Loga, je stopil v vedro vroče 
vode in se opekel; Zvonko Hoče
var, sjn delavca iz Skrovnika, je 
padel s stola in si poškodoval le* 
vo nogo. 

ALI JE R E Š E N PROBLEM MLADIN
SKEGA PLESA V NOVEM MESTU? 
Na osnovi prispevka v Dolenj

skem listu o mladinskem plesu v 
Bršltnu in razprave na mladinski 
konferenci občine Novo mesto je 
občinski komite LMS hitro ukre
pal in sklical posvetovanje, ki naj 
bi rešilo ta problem. Posvetovanja 
so se udeležili ravnatelji srednjih 
šol ln osnovne šole, predstavniki 
SZDL in ZK, nekateri zastopniki 
delovnih kolektivov in predstav
niki mladine. Ker so se vsi stri
njali, da je treba šolski in de
lavski mladini v Novem mestu 
nuditi prijetno in vzgojno razve
drilo, so skušali kar najbolj re
alno poiskati hitro rešitev. Ker v 
Novem mestu trenutno nI primer
nega prostora za tako prireditev, 
je bilo treba poiskati rešitev v eni 
izmed novomeških telovadnic. 
Gimnazijska telovadnica pa je v 
popravilu, zato Je vodstvo osnovne 
šole razumelo težko stanje in da

Ne jezite se, če ga v 
trafiki zmanjka: 

DOLENJSKI LIST 
si naročite na vaš 

domači naslov 

N E S R E Č E 1 

--.j • ' —«i 

ščance pohance. Prevzamete jih 
lahko vsak dan od 7. do 15. ure 
na posestvu Mokrice. Telefon: Je
senice na Dolenjskem št. 2. 

OBVESTILO 
MLIN KOVACIC, NOVO MESTO, 

obvešča vse kmete, da ima na 
zalogi v zameno za žito: fino belo, 
navadno belo, rženo, soržično, aj
dovo, koruzno in zmesno moko, 
Ješprenj, kašo itd. Zamenjava žita 
za mlevske Izdelke Je vsak dan 
od 6. do 14. ure, razen sobote 
in nedelje. Moka je po kvaliteti 
prav taka kot do sedaj. 

DVA POD VREČAMI HMELJA 
17. novembra je Stanko Vidmar 

iz sušilnice v Srebrničah odpeljal 
1200 kg hmelja. Na prikolici trak
torja so bile visoko naložene vre
če s hmeljem, prav na vrhu pa 
sta sedela 19-letnl Andrej Intihar 
in 14-letni Blaž Vavken, oba s 
kmetijske šole na Grmu. Ko Je 
Vidmar zapeljal v ovinek pri že-
lezniški postaji v Kondijl, se je 
prikolica prevrnila in pokopala 
pod seboj oba delavca. 

MOPEDIST PODRL ŽENSKO 
5. novembra zjutraj Je mopedist 

Jože Grdešlč na cesti med Kočev
jem in Loko podrl pešca Anico 
Gregorič. To se je zgodilo potem, 
ko se je Grdešlč umikal tovornja
ku, ki mu je prihajal naproti. Za
radi slabe preglednosti (bila je 
megla), mopedist Giegoričeve ni 
opazil pravočasno. 

USODNA ZRAČNICA 
15. novembra se je na avtomo

bilski cesti pri Ribnici dogodila 
prometna nesreča. Z avtomobilom 
BG 117-58 se Je proti Ljubljani 
vozil Milan Marušič. Ko je hotel 
prehiteti neki tovornjak, je zavil 
v levo, medtem pa mu je razne
slo zadnjo levo zračnico. Vozilo 

lo svojo telovadnico na razpolago 
za nedeljske popoldneve. Občinski 
komite LMS se je obvezal, da bo 
sestavil s predstavniki mladine, 
prosvetnih delavcev in zastopni
kov organizacij poseben plesni od
bor, ki naj bi skrbel za vzgojni 
ples mladine In primerno organi
zacijo. Ker pa Je v zvezi s pri
pravo kulturnega mladinskega ple; 
sa precej dela, se bodo začeli 
prvi mladinski plesi v Novem 
mestu v začetku decembra. 

S tem v zvezi se Je pojavil tudi 
problem plesnih vaj. Odbor bo pre
vzel tudi to in bo skušal na ta 
način vzgajati mladino, da bodo 
plesne vaje res prava šola kul
turnega vedenja. 

Seveda Je to le začasna rešitev, 
saj so vse novomeške telovadnice 
preveč zasedene. Zato Je nujna 
zahteva po novi dvorani, ki bi 
bila na razpolago za plesne in tudi 
ostale prireditve. Zato bi se mo
rali začeti ponovno pogovarjati o 
graditvi novega kulturnega doma, 
saj Je res žalostno, da ga Novo 
mesto, ki je središče okraja in ne 
več tako majhno mesto, kot je 
bilo nekoč, še vedno nima. S tem 
bi bili rešeni tudi vsi podobni 
problemi. 

je naglo zaneslo na levo stran ce
ste, kjer je podrlo dva smerna 
kamna, nakar pa se je odbilo od 
stene vseka in se prekucnilo. V 
avtomobilu so bili štirje potniki, 
vendar se ni nihče poškodoval. Ns 
avtomobilu je za 400.000 dinarjev 
škode. 

VOZ DRV POKOPAL FRANCA 
PETANA 

15. novembra Je iz Vitovca proti 
Brežicam Jože Pintarič s konjsko 
vprego peljal voz drv. Na vozu je 
sedel tudi Franc Petan iz Bukov-
ška V Velikih Malencah Je Pinta
rič zaviral voz, ker pa Je bila 
cesta za gumijasta kolesa pre-
spolzka, je voz zdrsel proti va
škemu potoku, kjer se Je prevrnil 
in pod seboj pokopal Franca Pe
tana. Poškodovanca so takoj pre
peljali v brežiško bolnišnico. 

21-227 
je nova telefonska števil
k a uredništva i n uprave 
D O L E N J S K E G A L I S T A v 
Novem mestu. 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIK I IN I Z D A J A T E L J I : občinski odbori S Z D L 
Brežice, Crnome?], Metlika, Novo mesto, Sevnica, Treb
nje in Videm-Krško ter Okrajni odbor S Z D L v Novem 
mestu - I Z D A J A T E L J S K I S V E T : Milan Baškovič, Tone 
Gošnik, inž. Davorin Gros, inž. Jože Legan, Franc 
Molan, prof. Ema Muser, Maks Pogačar, Miran Simič, 
prof. Tone T r d i n , Janez Vitkovlč in Viktor Zupančič. 

U R E J U J E UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnik (glavni ln 
odgovorni urednik), Rla Bačer, Miloš Jakopec, Drago 

Kastelic in Ivan Zoran. 

I Z H A J A vsak četrtek - Posamezna številka 20 din -
Letna naročnina 900 din, polletna 450 d in ; plačljiva je 
vnaprej. Za Inozemstvo 180n din - Tekoči račun pri 
pođružn'ci NB v Novem mestu: 606-11-3-24 - N A S L O V 

' UREDNIST"./* IN U P R A V E : Novo mesto, Glavni trg S 
— Poštni predal 33 - Telefon: 21-227 — Rokopisov ln fo
tografij ne vračamo — T I S K A : Časopisno podjetje 

»DELO- v Llubl lani . 


